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حکمرانینوباپرهیزازقبیلهگرایی
مهدی عرب صادق  بیاموزیم در تحلیل هایمــان فکر را نقدکنیم و نه این که 
بر اســاس ذهنیت به فرد، فکر را مورد تمجید یا تنقید قرار دهیم، اصل تفکر و 

شجاعت بیان فکر تحسین دارد. 

یادداشت

مابرایکشورمانچهکارکردهایم؟
فاطمه شیرانی  معمولا کارآفرینی و ایجاد کسب وکارهای تجاری به منظور 
کسب درآمد برای صاحبان خود تاسیس می شوند و هدف اصلی راه اندازی آنها 

کسب سود حداکثری برای کارآفرین و ذینفعان است.
نوع دیگری از کارآفرینــی نیز وجود دارد کــه با اهداف والاتــری راه اندازی 

می شود که به آن کارآفرینی اجتماعی می گویند.

دیدگاه

موادغذایی

 آمارهای فائو از نقش مهــم ایران در تأمین مواد 
غذایی جهان خبر می دهد به طوری که ایران در 
صادرات ۲۵ محصول کشاورزی جزو ۲۰ کشور 

نخست جهان قرار گرفته است.
 آمارهای ســازمان جهانی خواروبار و کشاورزی 
ملل متحد )فائو( نشــان می دهد ایران از نقش 
مهمی در تأمین مواد غذایی جهــان برخوردار 
اســت و در میــان صادرکننــدگان بــزرگ 

محصولات غذایی در جهان قرار گرفته است.
بر اســاس آمار فائو از ســال ۲۰۲۱ ایــران در 
صادرات ۲۵ محصول کشاورزی جزو ۲۰ کشور 
نخست جهان قرار داشته و رتبه هایی از ۱ تا ۲۰ 

را در ایــن زمینه به خود اختصاص داده اســت. 
دراین بیــن، ایــران در صــادرات ۱۲ محصول 
رتبه های تک رقمی از ۱ تا ۹ را به خود اختصاص 
داده است. این در حالی اســت که ایران در سال 
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عنوان بزرگ تریــن صادرکننده انجیر جهان در 
ســال ۲۰۲۱ به ایران اختصاص داشــته است. 
ایران در این ســال ۸۷۶۳ تن انجیر صادر کرده 
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گزارشفائوازنقشمهمایراندرتأمینغذایجهان؛رتبههای۱تا۲۰ایراندرصادرات۲۵محصول

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای 
IR 640100004101114144111308 1- دستگاه مناقصه گزار: شرکت آب منطقه ای لرستان)شماره شبای

بانک مرکزی( باکداقتصادی411163451988 و شناسه ملی10861305730

رشته و رتبه    عنوان مناقصه ردیف
مورد نیاز

مبلغ تضمین     مبلغ براورد 
شرکت در فرایند 

ارجاع کار

تاریخ برگزاری کمیسیون 

رپر کوبی رودخانه های 1
حوضه آبریز کارون 

1401/11/4 10/000/000/000500/000/000 5 آب 
ساعت 10صبح

ساماندهی رودخانه چم 2
انجیر محدوده روستای 

شوراب طالقانی 

حداقل 5 
آب

14/987/749/277750/000/000 1401/11/4
ساعت 10صبح

2- تاریخ توزیع اسناد: 1401/10/18لغایت 1401/10/20
3- آدرس وشماره تماس جهت تهیه  اسناد مناقصه: شرکتهای واجد شرایط جهت دریافت فایل اسناد به سامانه 

تدارکارت الکترونیکی دولت)ستاد(به آدرس:

WWW.SETADIRAN.IR
تلفن تماس:06633240009

4- ارائه گواهی صلاحیت وآخرین تغییرات روزنامه واساسنامه وصورتهای مالی حسابرسی شده و... الزامیست.
5-شرکت ها می بایست دارای گواهی صلاحیت ایمنی از اداره کار باشند.

6-تاریخ ارسال پیشنهادها: شرکتها نسبت به ارسال پیشنهادات خوداز طریق سامانه ستاد تاپایان وقت اداری مورخ 
1401/11/3 اقدام  نمایند.بازگشایی پاکات درتاریخ 1401/11/4 راس ساعت 10صبح خواهد بود.

روابط عمومی شرکت آب منطقه ای لرستان

درنوبت اول  آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای شهرداری 
اهواز با شناسه 1437365که در مورخه شنبه  1401/10/17 در 
روزنامه خریدار منتشر شده است ، در جدول این آگهی ، مدت 

انجام کار 3 ماه صحیح می باشد که بدینوسیله اصلاح می گردد.

اصلاحیه آگهی

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اهواز

آکهی مزایده عمومی کد آگهی 22- 1401

امور قراردادها و روابط عمومی- سازمان سیما ،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در نظر دارد مشخصات مندرج در جدول ذیل را از طریق مزایده عمومی به اشخاص حقیقی 
و حقوقی واجد شرایط به مدت  ده روز شمسی  واگذار نماید:

مبلغ سپرده شرکت در مزایده ) ریال (موضوع مزایدهردیف

1/100/000/000جذب اسپانسر بابت نهمین جشنواره لاله های سال 1402 در بوستان شهید چمران شهـر کـرج1

عمومی  مزایده  در  شرکت  مدارک  اخذ  جهت  است  موظف  1-متقاضی 
سایت  آدرس  به   ) ایران  ستاد   ( دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه   به 

http://www.setadiran.ir/  مراجعه نماید .
اشخاص حقیقی : کپی کارت ملی  - ارائه گواهینامه اقتصادی و مالیات بر ارزش افزوده 

)در صورت شامل بودن( قبل از انعقاد قراردادالزامی می باشد .
اشخاص حقوقی : کپی تصویر اساسنامه مرتبط و کپی شناسنامه اعضاء هئیت مدیره 
شرکت  2- آگهی آخرین تغییرات آن در روزنامه رسمی کشور 3- فرم شرایط شرکت 
درمزایده با امضاء مجاز و مهر 4- ارائه گواهینامه اقتصادی و مالیات بر ارزش افزوده )در 
صورت شامل بودن( قبل از انعقاد قراردادالزامی می باشد.5- داشتن کد اقتصادی در 

زمان انجام مزایده برای اشخاصی حقوقی الزامی است
2-سپرده شرکت درمزایده به 1/100/000/000   ریال به یکی از روشهای ذیل ارائه 

گردد:
- ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ فوق ، که به مدت سه ماه اعتبار داشته و قابل تمدید 
باشد ) شناسه ملی 14000287942 ، کد اقتصادی 411367759917 ، کد پستی 

.) 3134851965
- واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب شماره 100100100121 بانک شهر .

3-برندگان نفر اول و دوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد .
4-سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد یا قبول پیشنهادات 

مختار است.
5-مبلغ 1/000/000 ریال بابت هزینه خرید هر یک از اسناد مزایده به حساب شماره 

700824126398 بانک شهر 
6-برندگان نفر اول و دوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد .
7-مبلغ 50% کل پیشنهادی وجه نقد یا ضمانت نامه بانکی به عنوان سپرده حسن انجام 

تعهدات از برنده اخذ خواهد شد .
8- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج شده است .

9-مالیات بر ارزش افزوده مطابق قوانین جاری کشور انجام خواهد شد.
10- هزینـه چاپ  دو آگهـی  توامان و کارشناسی رسمی دادگستـری به عهده برنـده 

مزایـده میباشد .
11- تاریخ انتشار در سامانه از مورخ 1401/10/18 .

12- مهلت زمانی دریافت اسناد در سایت تا ساعت 14:30 مورخ 1401/10/20 .
13-مهلت زمانی بارگذاری مستندات تا ساعت 14:30 مورخ 1401/11/02 .

14- زمان بازگشایی در سایت ساعت 10 صبح مورخ 1401/11/03 .
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صورت شامل بودن( قبل از انعقاد قراردادالزامی می باشد.5- داشتن کد اقتصادی در 

زمان انجام مزایده برای اشخاصی حقوقی الزامی است
2-سپرده شرکت درمزایده به 1/100/000/000   ریال به یکی از روشهای ذیل ارائه 

گردد:
- ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ فوق ، که به مدت سه ماه اعتبار داشته و قابل تمدید 
باشد ) شناسه ملی 14000287942 ، کد اقتصادی 411367759917 ، کد پستی 

.) 3134851965
- واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب شماره 100100100121 بانک شهر .

3-برندگان نفر اول و دوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد .
4-سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد یا قبول پیشنهادات 

مختار است.
5-مبلغ 1/000/000 ریال بابت هزینه خرید هر یک از اسناد مزایده به حساب شماره 

700824126398 بانک شهر 
6-برندگان نفر اول و دوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد .
7-مبلغ 50% کل پیشنهادی وجه نقد یا ضمانت نامه بانکی به عنوان سپرده حسن انجام 

تعهدات از برنده اخذ خواهد شد .
8- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج شده است .

9-مالیات بر ارزش افزوده مطابق قوانین جاری کشور انجام خواهد شد.
10- هزینـه چاپ  دو آگهـی  توامان و کارشناسی رسمی دادگستـری به عهده برنـده 

مزایـده میباشد .
11- تاریخ انتشار در سامانه از مورخ 1401/10/18 .

12- مهلت زمانی دریافت اسناد در سایت تا ساعت 14:30 مورخ 1401/10/20 .
13-مهلت زمانی بارگذاری مستندات تا ساعت 14:30 مورخ 1401/11/02 .

14- زمان بازگشایی در سایت ساعت 10 صبح مورخ 1401/11/03 .

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای 
IR 640100004101114144111308 1- دستگاه مناقصه گزار: شرکت آب منطقه ای لرستان)شماره شبای

بانک مرکزی( باکداقتصادی411163451988 و شناسه ملی10861305730

رشته و رتبه    عنوان مناقصه ردیف
مورد نیاز

مبلغ تضمین     مبلغ براورد 
شرکت در فرایند 

ارجاع کار

تاریخ برگزاری کمیسیون 

رپر کوبی رودخانه های 1
حوضه آبریز کارون 

1401/11/4 10/000/000/000500/000/000 5 آب 
ساعت 10صبح

ساماندهی رودخانه چم 2
انجیر محدوده روستای 

شوراب طالقانی 

حداقل 5 
آب

14/987/749/277750/000/000 1401/11/4
ساعت 10صبح

2- تاریخ توزیع اسناد: 1401/10/18لغایت 1401/10/20
3- آدرس وشماره تماس جهت تهیه  اسناد مناقصه: شرکتهای واجد شرایط جهت دریافت فایل اسناد به سامانه 

تدارکارت الکترونیکی دولت)ستاد(به آدرس:

WWW.SETADIRAN.IR
تلفن تماس:06633240009

4- ارائه گواهی صلاحیت وآخرین تغییرات روزنامه واساسنامه وصورتهای مالی حسابرسی شده و... الزامیست.
5-شرکت ها می بایست دارای گواهی صلاحیت ایمنی از اداره کار باشند.

6-تاریخ ارسال پیشنهادها: شرکتها نسبت به ارسال پیشنهادات خوداز طریق سامانه ستاد تاپایان وقت اداری مورخ 
1401/11/3 اقدام  نمایند.بازگشایی پاکات درتاریخ 1401/11/4 راس ساعت 10صبح خواهد بود.

روابط عمومی شرکت آب منطقه ای لرستان

درنوبت اول  آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای شهرداری 
اهواز با شناسه 1437365که در مورخه شنبه  1401/10/17 در 
روزنامه خریدار منتشر شده است ، در جدول این آگهی ، مدت 

انجام کار 3 ماه صحیح می باشد که بدینوسیله اصلاح می گردد.

اصلاحیه آگهی

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اهواز

آکهی مزایده عمومی کد آگهی 22- 1401

امور قراردادها و روابط عمومی- سازمان سیما ،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در نظر دارد مشخصات مندرج در جدول ذیل را از طریق مزایده عمومی به اشخاص حقیقی 
و حقوقی واجد شرایط به مدت  ده روز شمسی  واگذار نماید:

مبلغ سپرده شرکت در مزایده ) ریال (موضوع مزایدهردیف

1/100/000/000جذب اسپانسر بابت نهمین جشنواره لاله های سال 1402 در بوستان شهید چمران شهـر کـرج1

عمومی  مزایده  در  شرکت  مدارک  اخذ  جهت  است  موظف  1-متقاضی 
سایت  آدرس  به   ) ایران  ستاد   ( دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه   به 

http://www.setadiran.ir/  مراجعه نماید .
اشخاص حقیقی : کپی کارت ملی  - ارائه گواهینامه اقتصادی و مالیات بر ارزش افزوده 

)در صورت شامل بودن( قبل از انعقاد قراردادالزامی می باشد .
اشخاص حقوقی : کپی تصویر اساسنامه مرتبط و کپی شناسنامه اعضاء هئیت مدیره 
شرکت  2- آگهی آخرین تغییرات آن در روزنامه رسمی کشور 3- فرم شرایط شرکت 
درمزایده با امضاء مجاز و مهر 4- ارائه گواهینامه اقتصادی و مالیات بر ارزش افزوده )در 
صورت شامل بودن( قبل از انعقاد قراردادالزامی می باشد.5- داشتن کد اقتصادی در 

زمان انجام مزایده برای اشخاصی حقوقی الزامی است
2-سپرده شرکت درمزایده به 1/100/000/000   ریال به یکی از روشهای ذیل ارائه 

گردد:
- ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ فوق ، که به مدت سه ماه اعتبار داشته و قابل تمدید 
باشد ) شناسه ملی 14000287942 ، کد اقتصادی 411367759917 ، کد پستی 

.) 3134851965
- واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب شماره 100100100121 بانک شهر .

3-برندگان نفر اول و دوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد .
4-سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد یا قبول پیشنهادات 

مختار است.
5-مبلغ 1/000/000 ریال بابت هزینه خرید هر یک از اسناد مزایده به حساب شماره 

700824126398 بانک شهر 
6-برندگان نفر اول و دوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد .
7-مبلغ 50% کل پیشنهادی وجه نقد یا ضمانت نامه بانکی به عنوان سپرده حسن انجام 

تعهدات از برنده اخذ خواهد شد .
8- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج شده است .

9-مالیات بر ارزش افزوده مطابق قوانین جاری کشور انجام خواهد شد.
10- هزینـه چاپ  دو آگهـی  توامان و کارشناسی رسمی دادگستـری به عهده برنـده 

مزایـده میباشد .
11- تاریخ انتشار در سامانه از مورخ 1401/10/18 .

12- مهلت زمانی دریافت اسناد در سایت تا ساعت 14:30 مورخ 1401/10/20 .
13-مهلت زمانی بارگذاری مستندات تا ساعت 14:30 مورخ 1401/11/02 .

14- زمان بازگشایی در سایت ساعت 10 صبح مورخ 1401/11/03 .
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حکمرانینوباپرهیزازقبیلهگرایی
مهدی عرب صادق  بیاموزیم در تحلیل هایمــان فکر را نقدکنیم و نه 
این که بر اساس ذهنیت به فرد، فکر را مورد تمجید یا تنقید قرار دهیم، 
اصل تفکر و شجاعت بیان فکر تحسین دارد. اما به نظر بنده در حکمرانی 
نو باید از مواجهه های انتقادی و ســلبی به رویکردهای ایجابی و اثباتی 
کوچ کنیم و باید مرزهای رسانه های نوین را در نوردیم وسطح شناخت 
ها به حدی برسد که ســربازهای جنگ شناختی در جبهه خودی و غیر 
خودی مشخص باشند و مهم تر آنکه کشــته های و زخمی های خود را 
در جنگ و گرداب سهمگین رســانه های نوین بشناسیم چه بسا کشته 
های جبهه ی ما، ســرباز جبهه ی دشمن شده باشــند که این خطری 

است مضاعف بر خطرهای جنگ سخت و نظامی.
در حکمرانی نو باید بین ما و دشــمن غباری نباشد و در این روش زاویه 
ای بین ما و انقلاب اسلامی نباشــد و حتی قبل از آن بایسته است که ما 
را تعریف کنیم و این ما ذراتی از آفتاب و راهبرد حرکتی اش ســه گانه 
عقلانیت، معنویت و عدالت باشــد. در حکمرانی نو، ما جمع من نیست، 
چون اصلا من ی وجود ندارد در تعریف این ما از خویش بسندگی به دور 
هســتیم. اگر از حکمرانی نو می گوییم، باید بر بستر ارزیابی حکمرانی 
گذشته بایستیم و برای حل مســئله هایی که به مشکل و شاید بحران 
تبدیل شده، هزینه بپردازیم تا بستر محکم شود، چرا که حکمرانی نو بر 

شالوده حکمرانی گذشته بنا می شود.
حال این هزینه ها را شناســایی کرده ایم؟ شناســایی این هزینه ها با 
تابع هدف بهینه سازی حکمرانی در جهت نو شدن قیدهای عقلانیت، 
اصالت و انقلابی گری دارد و این منطبق بر ســه گانه ای است که برای 
ما تعریف کردیم. حکمرانی نو باید بر بســتر اندیشه های سیاسی رهبر 
انقلاب و مکتب معمار کبیر انقلاب باشــد و این بستر سازی رضایت می 
طلبد و اعتماد به کارآمدی ما در اداره کشــور که باید از جامعه به سبد 
حاکمیت تزریق شــود. اگر این نشــود حکمرانی نو در سطح نازل ری 
برندینگ می ماند و خواهد ماند. امروز حکمرانی نو، پشــتوانه گفتمانی 
قوی می طلبد تا مثــلا اصلاح طلبانی آن را مصــادره به مطلوب نکنند. 
تحقق این رویکرد حرکت به ســوی حکمرانی نوین اجماع محوری می 

طلبد و پرهیز از قبیله گرایی ضرورت آن است.
حکمرانی نو، تعظیم در برابر قانون می طلبد، خواســتگاه قانون هم در 
مجلس اســت و ناظر بر اجرای آن نیز قوه تقنین و رئیس جمهور سوگند 
به اجرای قانون اساســی یاد کرده اســت. در نــگاه مصداقی ترجمان 
گفتمانی حکمرانی نو، تغییر قانون اساســی نیست بلکه احترام و تفسیر 
دقیق قانون اساسی است. باید با طراحی گفتمانی دقیق از ابهام آلودگی 
این طرح کاست و اگر نشود جامعه گرفتار فرض های فریبنده بدخواهان 
مردم می شوند. پر واضح است حکمرانی چه کهنه و یا نو، که در تعریف نو 
هم حرف بسیار است، حکمران قاعده و منطق دارد و همه جای دنیا این 
منطق، عمل به همان قانون اساســی است و قوانین پایین دست منبعث 
از این قانون.باید ناحیه مبتلا به اشــکال را در شیوه ی حکمرانی گذشته 
بیابیم و بررســی کنیم آیــا در نواحی ایراد اصل به اصل قانون اساســی 
رعایت شــده و حتی قوانین پایین دست منطبق هســتند یا خیر و اگر 
نبود یعنی فعل بد یا ترک فعل عامل بوده است و آن جبران شود. با فرض 
اشتباه محاســباتی بر ضرورت تغییر قانون اساسی، بدفعلی یا ترک فعل 

ها به فرمت جدید قانون نیز سرایت می کند و درد همچنان باقی است.

باحکمفرماندهمعظمکلقوا
سرداررادانبهعنوانفرماندهکلانتظامی

کشورمنصوبشد
با حکم فرمانده معظم کل قوا،  سردار احمدرضا رادان به فرماندهی کل 

انتظامی جمهوری اسلامی ایران منصوب شد.
 حضرت آیت الله خامنه ای در حکمی سردار ســرتیپ احمدرضا رادان 

را به فرماندهی کل انتظامی جمهوری اسلامی ایران منصوب کردند.
متن حکم فرمانده کل قوا به این شرح است: بسم الله الرحمن الرحیم

سردار ســرتیپ احمدرضا رادان؛ با پایان یافتن دوران مأموریت سردار 
اشــتری و با ابراز قدردانی و رضایتمندی از خدمات ایشــان، شما را به 
فرماندهی کل انتظامی جمهوری اســلامی ایــران منصوب می کنم. 
توصیه اکید این جانــب، جلب رضایت خداوند متعــال و در امتداد آن، 
جلب رضایت مردم عزیز در حراست از امنیت و تأمین آسایش عمومی 
است. ارتقاء توانایی های سازمان و صیانت از شــأن کارکنان و پرورش 
پلیس تخصصی بــرای بخش های گوناگون امنیــت توصیه مهم دیگر 
اســت. از دســتگاه های گوناگون کشــوری انتظار می رود با سازمان 
انتظامی کشــور، همکاری لازم را مبــذول دارند.توفیــق همگان را از 

خداوند متعال مسألت می کنم.
سیّدعلی خامنه ای

ماجرایافزایش۱۰درصدییارانههادربودجه
سالآیندهچیست؟

دولت بودجه یارانه نقــدی در لایحه بودجــه ۱۴۰۲ را ۳هزار میلیارد 
تومان افزایش داده است و عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی این موضوع را تأیید کرده اســت اما در نهایت اعداد مطرح شده 
در مجلس نهایی خواهد شد و باید دید که این بخش دچار تغییر خواهد 
شــد یا خیر.۵ دی ماه بود که لایحه بودجه ســال آینده از سوی دولت 
به مجلس شورای اســلامی ارائه شــد اما لایحه بودجه همچنان اعلام 
وصول نشده است و شنیده ها نشــان می دهد که علت این موضوع عدم 
ارائه برنامه هفتم توسعه اســت، به نظر می رسد که لایحه بودجه زمانی 
از سوی هیئت رئیسه مجلس اعلام وصول می شود که برنامه هفتم نیز 
آماده شده باشــد.البته این موضوع مربوط به توافق بین سران سه قوه 
است و ممکن است با صحبت هایی که مطرح می شود بودجه در زمانی 
سریعتر وصول شود.در این بین اما اخباری از لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
دولت منتشر شده است، به طور مثال خبری از سوی تسنیم منتشر شد 
که براســاس آن منابع یارانه نقدی در بودجه ســال آینده به ۳۶۰ هزار 
میلیارد تومان افزایش یافته اســت، بر این اساس ماهیانه رقمی نزدیک 

به ۳۰ هزار میلیارد تومان میان یارانه بگیران توزیع خواهد شد،
بدین ترتیب رقم پرداخت ماهیانه یارانه نقدی حــدود ۳ هزار میلیارد 
تومان افزایش یافته که معادل رشــد بیش از ۱۰درصــدی کل منابع 
مربوط به پرداخت یارانه نقدی اســت و این در حالی اســت که در سال 
۱۴۰۱ میــزان پرداخت ماهیانه یارانه نقدی )اعــم از ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار 
تومانی( حدود ۲۷ هــزار میلیارد تومان و برای یک ســال حدود ۳۲۵ 
هزار میلیارد تومان بوده است.ولی اســماعیلی نائب رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی نیز اخیراً در این خصوص گفته است 
که براساس پیش بینی دولت ۱۰ درصد بر میزان یارانه ها به نسبت سال 
جاری اضافه شده است، البته این اعداد و ارقام پیشنهادات دولت است و 

بودجه باید در مجلس نهایی شود.

یادداشت

تریبون

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه 
هنوز هیات رئیســه لایحه بودجه ۱۴۰۲ که از ســوی 
دولت به مجلس ارســال شــده را اعلام وصول نکرده 
است، گفت: با این شــرایط ضرورت دارد قانون برنامه 

ششم حداقل ۶ ماه تمدید شود.
ســید محمدرضــا میرتاج الدینــی در مــورد اینکه 
سرنوشــت لایحه بودجه ۱۴۰۲ که از ســوی دولت به 
مجلس ارائه شده است،  به کجا رســید،  اظهار داشت: 
لایحه ارســالی بودجه دولت برای ســال ۱۴۰۱ هنوز 
از سوی هیات رئیســه مجلس اعلام وصول نشده و در 
اختیار هیات رئیســه قرار دارد که حتی نمایندگان هم 

از آن خبر ندارند.
وی افــزود: هیات رئیســه مجلــس معتقد 
اســت ابتدا باید لایحه برنامه هفتم توسعه را 
تصویب کنند در حالی که هنوز لایحه برنامه 
هفتم آماده نشده اســت  و تدوین آن تا پایان 
سال طول می کشد و اگر هم لایحه برنامه به 
مجلس ارائه شود،  حداقل ۶ ماه برای تصویب 

آن زمان لازم است.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلــس در مورد 
اینکه آیا نمی توان لایحه بودجه ۱۴۰۲ را بر اســاس 
سیاســت های کلی برنامه هفتم تدوین کرد؟ گفت: 

به نظر مــن مجلس راهی نــدارد جز اینکه 
قانون برنامه ششــم را به مــدت حداقل ۶ 
ماه و یا یک ســال تمدید کند، همان گونه 
که قبلا هم قانــون برنامه ششــم به پایان 
رسیده بود و تمدید شــد و باید فعلا لایحه 
بودجه بر اساس سیاســت های کلی برنامه 
هفتم و تمدید قانون برنامه ششــم تمدید 
شــود و قبل از ســال، تکلیف بودجه دولت در سال 
آینده مشــخص شــود، ســپس لایحه برنامه هفتم 
در فرصت مناسب به مجلس ارائه شــود و با بررسی 

دقیق به تصویب برسد.

ایــن نماینده مردم در مجلس شــورای اســلامی  
گفت: به نظر من هیات رئیســه مجلس باید هرچه 
ســریع تر لایحــه بودجه دولــت را اعــلام وصول  
و تکلیف کشــور را روشــن کند،  چون قرار بود بر 
اســاس قانون داخلــی مجلس، دولت تــا ۱۵ آذر 
لایحه بودجه را ارائــه کند و اکنون ایــن لایحه از 
ســوی دولت به مجلس ارائه شــده اســت و در حال 
حاضر هم از برنامه زمان بندی بررســی بودجه سال 

آینده عقب هستیم.
وی تأکید کرد: در این زمینه به هیات رئیســه مجلس 

تذکر لازم را می دهیم.

 وزیر کشــور گفت: لایحه جامع تقســیمات کشوری 
که از ســوی این وزارتخانه به دولت ارسال شده است، 
اکنون در نوبت بررسی کمیســیون های مربوطه قرار 

دارد.
احمد وحیــدی درباره آخریــن روند لایحــه جامع 
تقسیمات کشــوری در دولت گفت: هر لایحه ای که از 

سوی دســتگاه های مختلف به دولت ارسال می شود 
باید ابتدا در کمیســیون مربوطه دولت بررسی شود و 
بعد از جمع بندی در کمیسیون، به صحن دولت بیاید. 
این لایحه نیز اکنون در نوبت بررســی کمیسیون های 

مربوطه قرار دارد.
قانــون تقســیمات کشــوری بــا هــدف مدیریت و 

ســاماندهی فضای ســرزمینی واحدها و ســطوح به 
منظــور اعمــال حاکمیت، تســهیل فراینــد اجرای 
سیاســت ها و برنامه های توســعه و آمایش سرزمینی 
در راستای تمرکززدایی، دســتیابی به عدالت فضایی، 
همســویی و هماهنگی در فعالیت دســتگاه های ملی 
استانی و محلی با هدف انســجام و وفاق ملی در وزارت 

کشور مورد بررسی قرار گرفت و پیش نویس لایحه آن 
تهیه و به دولت ارسال شــد.پیش از این زهرا احمدی 
مدیرکل تقسیمات کشوری وزارت کشور گفت که هر 
حرکت در تقسیمات کشــوری باید بر اساس ماده یک 
قانون شکل گیری شــود. در قانون تقسیمات کشوری 

پارامترهای متعددی مورد توجه است. 

مجلس

وزیر

خریدار   دولت به تازگــی لایحه عضویت 
جمهوری اســلامی ایــران در اتحادیه بین 
المللی انــرژی خورشــیدی را در حالی به 
مجلس ارسال کرده است که همچنان سهم 
انرژی های تجدیدپذیر از تولید برق کشــور 

ناچیز است.
 با وجود آنکه ایــران دارای حدود ۳۰۰ روز 
آفتابی اســت و شــدت تابش آفتــاب در 
کشورمان به میزانی اســت که زمینه لازم 
را برای توســعه نیروگاههای خورشــیدی 
برای تولید بــرق ارزان و مقــرون به صرفه 
مهیا کرده اســت، همچنان ســهم نیروگاه 
های خورشــیدی از تولید برق در کشــور 
قابل توجه نیســت اما دولت درصدد است با 
توسعه ۱۳ برابری تولید برق از نیروگاههای 
تجدیدپذیــر کشــور، به قــدرت اول برق 
منطقه و بهشــت نیروگاههای تجدیدپذیر 

تبدیل شود.
انرژی هــای  ارزیابــی ســازمان  طبــق 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق)ســاتبا( 
یکصد هــزار مــگاوات ظرفیــت در زمینه 
انرژی خورشــیدی و ۴۰ هــزار مگاوات در 
زمینه انرژی بــادی در کشــور وجود دارد 

که هنوز مورد اســتفاده واقع نشده است و 
بر اساس آمارهای وزارت نیرو، نیروگاه های 
خورشیدی با تولید سالانه ۴۵۵.۲۸ مگاوات 
بــرق و ســهم ۵۰.۳۸ درصــدی را از برق 
تجدیدپذیر دارد و پس از آن با نیروگاه های 
بادی با ســهم ۳۴.۳۱ درصدی جای گرفته 

است.
بر اســاس برنامه ششم توســعه دولت باید 
ســهم نیروگاه های تجدیدپذیــر و پاک را 
تا پایــان اجرای ایــن برنامه به دســت کم 
پنج درصد می رســاند در حالی که اکنون 
ظرفیت اسمی نصب شده تولید برق کشور 
به مرز ۹۰ هزار مگاوات رســیده است که در 
این میان ســهم نیروگاههای تجدیدپذیر 
که نیروگاههای خورشــیدی بخشی از آن 
به شــمار می رود به ۹۷۰ مگاوات رسیده، 
سهمی ۱.۱ درصدی در ظرفیت تولید برق 

کشور دارند.
از آنجا که یکی از موانع در مســیر توســعه 
نیروگاههای خورشــیدی در کشور جذب 
ســرمایه خارجی و اســتفاده از دانش روز 
اســت، لایحه عضویت جمهوری اســلامی 
ایــران در اتحادیــه بیــن المللــی انرژی 

خورشــیدی در دولت تهیه و بــه مجلس 
شــورای اســلامی ارســال شــده است؛ 
طبق اصل هفتــاد و هفتم قانون اساســی، 
عهدنامه  هــا، مقاوله  نامه  هــا، قرارداد ها و 
موافقت نامه  های بین  المللی باید به تصویب 

مجلس شورای اسلامی برسد.
در مقدمه این لایحه آمده اســت: به منظور 
گسترش حضور فعال و هدفمند جمهوری 
اسلامی ایران در ســازمان ها و مجامع بین 
المللــی و منطقه ای و بهره گیــری از آن در 
جهت تامیــن منافع ملــی و تحقق هرچه 
بیشتر همگرایی منطقه ای و بین المللی در 

راســتای اصول و اهداف راهبردی سیاست 
خارجی کشــور و با توجه به اهمیت و لزوم 
توســعه و کاربرد منابع انرژی خورشیدی 
این لایحه در دولت تصویب و تقدیم مجلس 

شورای اسلامی شده است.
پایه تشــکیل این اتحادیه در بیانیه زیست 
محیطی پاریس )۹ آذر ۹۴( گذاشــته شد 
و کشــورها با تدوین آرمانی مشترک مبنی 
بر تعهــد به تلاش مشــترک در راســتای 
کاهش هزینه هــای تامین مالــی و هزینه 
های فنــاوری و همچنین تامیــن بیش از 
هزار میلیارد دلار ســرمایه مورد نیاز تا سال 
۲۰۳۰ میلیادی به منظور استقرار گسترده 
انرژی خورشــیدی و هموار کردن مســیر 
توســعه فناوری های آتی متناسب با نیازها 
موافقتنامه تاســیس این اتحادیــه را امضا 

کردند.
کشــورهای امضا کننده این موافقتنامه بر 
این باورند که انرژی خورشــیدی می تواند 
فرصت بی سابقه ای را برای کشورها فراهم 
نمایند تا رفاه، امنیت انرژی و توسعه پایدار 

را برای مردم به ارمغان آورند.
در بیانیه تاســیس این اتحادیه تاکید شده 

است که اگر کشــورهای دارای منابع غنی 
خورشیدی به شیوه ای هماهنگ و با انگیزه 
و عزم سیاســی قوی عمل نمایند، می توان 
بسیاری از موانع را برطرف نمود و هماهنگی 
بهتر و تجمیع تقاضا از جملــه برای تامین 
منابع مالی در حوزه خورشیدی، فناوری ها، 
نوآوری ها و ظرفیت سازی در بین کشورها، 
اهرمی نیرومند را در برای کاهش هزینه ها، 
افزایش کیفیت و تامین انرژی خورشیدی 
قابل اتکا و مقرون به صرفه و در دســترس 

همگان فراهم خواهد کرد.
بر اســاس این لایحه، بودجه و منابع مالی 
مورد نیــاز اصلی ایــن اتحادیــه از طریق 
کمک های داوطلبانه اعضا، ســازمان ملل و 
موسسه های آن و سایر کشــورها به دست 
می آید؛ دولت هندوستان مبلغ ۲۷ میلیون 
دلار برای ایجاد صنــدوق مالی اتحادیه بین 
المللی انرژی خورشیدی اختصاص خواهد 
داد و همچنین شــرکت های بخش دولتی 
هند این کشور نیز هر کدام یک میلیون دلار 
برای راه اندازی این اتحادیه اهدا کرده اند و 
بنابراین مقر اتحادیه در کشــور هندوستان 

خواهد بود.

میرتاجالدینی:برنامهششمباید6ماهتمدیدشود

وزیرکشور:لایحهجامعتقسیماتکشوریدرنوبتبررسیکمیسیونهایدولتاست

خریدار  سخنگوی شورای نگهبان گفت: 
لایحه معافیت مــواد اولیه دارویی و شــیر 
خشــک و تجهیزات پزشــکی از پرداخت 

مالیات بر ارزش افزوده تایید شد.
 هادی طحــان نظیف در نشســت خبری 
با اشــاره به بررســی ۱۱ طرح و لایحه  که 
از سوی مجلس و ۷ اساســنامه که  از سوی 
دولت  به شورای نگهبان ارسال شده بود و در 
شورا  مورد بررسی قرار گرفت، گفت: لایحه 
معافیت مواد اولیه دارویی و شــیر خشــک 
و تجهیزات پزشــکی از پرداخت مالیات بر 
ارزش افزوده که به شــورای نگهبان ارسال 
شده بود مورد بررســی قرار گرفت و  مغایر 
موازین شرع شناخته نشــد و در شورا تایید 

شد.
وی درباره طرح بانک مرکزی که  مشتمل بر 
۶۷ ماده بود و در شورا بررسی شد گفت: این 
مصوبه به دلیل اینکه حجیم  بود جلســات 

زیادی را به خود اختصاص قرار گرفت.
ســخنگوی شــورای نگهبان افزود: عمده 
ابهامات این طــرح این بود کــه اختیارات 
موسعی در این طرح به ارکان بانک مرکزی 
داده شــده بود که این اختیارات موســع را 
مغایر اصول قانون اساســی می دانســتند 
یا یک مرجعــی را برای رســیدگی به حل 
اختلافــات بانکی خــارج از دســتگاه قضا 
معرفی کــرده بودند که واجــد ابهامات بود 
و ایــن موارد مغایــر اصول قانون اساســی 

شناخته شد. 
همچنین در برخــی جاهــا مجازات های 
نامتناسب پیش بینی شده بود که جاهایی 
ســنگین تلقی می شــد و عدم تناسب بین 
جرم و مجازات مغایر امنیت قضایی عادلانه 
شــناخته شــد. همچنین در برخی موارد 
هزینه هایی را برای دولت پیش بینی کرده 
بود و ابهامات گسترده ای در این مصوبه بود 
و مورد ایراد شورای نگهبان قرار گرفت و به 
مجلس اعلام شــد و اگر اصلاح کنند مورد 

توجه قرار خواهیم داد.
وی ادامــه داد: همچنیــن مصوبه مجلس 
درباره لایحــه الحــاق ایران به ســازمان 
همکاری شانگ های بســیار مفصل بود که 
در شــورای نگهبان بررسی شد و این لایحه 

ایرادات و ابهاماتی داشــت کــه به مجلس 
شورای اســلامی جهت اصلاح، ارسال شد؛ 
البته اغلب این موارد ایرادات شــکلی است 
و گویا در یکی از کمیسیون های مجلس در 

حال اصلاح است.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیــت طرح بانک مرکزی 
گفت:  این طرح راجع به ســاختار و وظایف 
بانک  مرکزی اســت و همانطور که گفتم با 
اشــکالات شــورای نگهبان مواجه شــد و  
ان شاءالله ایرادات را برطرف کنند ما مجددا 

بررسی می کنیم.
وی درباره اصــلاح لایحه بودجــه  و برنامه 
گفــت: دو  لایحــه بودجــه  و برنامه مهم 
هستند و هر مصوبه ای را که زودتر دریافت 

کنیم مبنای کار قرار میگیرد.
سخنگوی شــورای نگهبان درباره افزایش 
تعداد نماینــدگان در مجلــس گفت: این 
موضوع هنوز در مجلس  تصویب نشــده و 
گویا در کمیسیون نهایی شده ولی در صحن 
هنوز به تصویب نرســیده است.  در شورای 
نگهبــان تاکنون نســبت به ایــن موضوع 

صحبتی نشده است. 

وی درباره طرح شــفافیت قوای ســه گانه 
گفت: این طرح در مجلس اســت و باید دید 
نماینــدگان چه برنامه ای نســبت به طرح 
دارند. مصوبه در مجلس است و ما دیگر بعد 
از آن رفت و برگشت مصوبه را دیگر دریافت 

نکردیم.
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
ســوالی دربــاره اینکه برخی هیــات عالی 
نظارت مجمع تشخیص را  به عنوان شورای 
نگهبان دوم تعبیــر کردند و جایــگاه این 
هیات کجاست؟ گفت: بارها صحبت کردم 
و ممکــن در کیفیت رســیدگی این هیات 
نکاتی باشــد ولی جایگاه این هیات،  قانونی 
اســت و باید توجه کنیم براســاس قانون 
اساسی وقتی سیاست کلی از طرف رهبری 
ابلاغ می شــود باید مبنای عمل قرار گیرد. 
هر نهادی صلاحیت خود را دارد و شــورای 
نگهبان مصوبات را از نظر قانون اساســی و 
شرع بررســی می کند و این هیات مصوبات 
را براساس سیاســت های کلی بررسی می 

کند.
وی درباره اینکه برخی این هیات را شورای 
نگهبان دوم می دانند گفت:  بله این موضوع 

را شــنیدم ولی هر کدام از  نهادها صلاحیت 
های خود را دارند.

طحان نظیف درباره اقدامات انجام شــده 
برای آشنایی مردم با قانون اساسی گفت: 
قانون اساســی میثــاق ملی اســت و باید 
همه مســئولین آن را مطالعه و در ترویج 
آن تلاش کنند. در ترویج قانون اساســی 
زحماتی کشیده شــده ولی کافی نیست 
و  شــورای نگهبان هم کارهایــی در این 
خصوص انجــام داده و کارگاه هایی برگزار 

کرده است.
وی دربــاره اینکه اعضای شــورای نگهبان 
بــرای گرانی هــای افسارگســیخته چــه 
اقداماتی می کنند گفت: اعضای شورا جزو 
مردم هســتند و دغدغه های مردم را مورد 
توجه قرار می دهیــم و در چارچوب وظایف 
قانونی خود با ســایر قوا در حل مشــکلات 
کشور همکاری می کنیم. من معتقدم حل 
مشکلات کشور جز از طریق همراهی همه 

مسئولان حاصل نمی شود.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی 
درباره اینکه اخیرا آقــای حمیدرضا ترقی 
در گفت وگویی اعلام کــرده بود خبرنگاران 

نباید نظــر مراجع تقلید را دربــاره محاربه 
بپرسند، چه تفاوتی میان فقهی که شورای 
نگهبان تعیین می کند بــا فقهی که مراجع 
تقلید تعیین می کننــد، وجود دارد؟ گفت: 
شــورای نگهبان در قبــال اظهارنظر افراد 
مسئولیتی ندارد و اگر ســوال این است که 
در بررسی مصوبات مجلس کدام نظر ملاک 
است، طبق قانون اساسی، تشخیص این امر 
با فقهای شورای نگهبان اســت و اگر قانون 
مدنظر باشــد در مرحله اجرا تصمیم قاضی  
مدنظر است و اگر تفسیر قانون عادی مدنظر 
باشــد آنجا قانون اساســی تکلیف کرده و 

تفسیر قانون عادی با مجلس است.
وی درباره اینکه شورای نگهبان در بررسی 
مصوبات بودجه ای مجلــس چه مواردی را 
مورد توجه قرار خواهــد داد، گفت: بودجه 
باید چارچوب مشخصی داشته باشد و جامع 
و نظارت پذیر باشــد. بودجــه باید متعادل 
باشــد و هزینه های و درآمدهای دولت باید 

با هم هم خوانی داشته باشد و واقعی باشد.
ســخنگوی شــورای نگهبــان دربــاره 
پژوهشــکده شــورای نگهبان گفــت: این 
پژوهشکده در چند سال گذشته در قالب ها، 
کارگاه ها و دوره ها مختلف به دنبال آشنایی 
همه اقشــار مردم به ویژه جوانــان با قانون 

اساسی که میثاق ملی است، بوده و است.
وی افزود: شــورای نگهبان ســال ها است 
داوطلبانــه و بــدون الزام قانونی مشــروح 
مذاکرات بررســی مصوبات خود را منتشر 

کرده است.
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره طرح 
تشکیل سازمان پدافند غیرعامل نیز گفت: 
این طرح دو ایــراد و چند ابهام دارد که برای 

رفع آن به مجلس بازگشت.
ســخنگوی شــورای نگهبان در خصوص 
اصلاح قانــون انتخابات و نحــوه برگزاری 
انتخابات گفت: ایــن قوانین نیازمند اصلاح 
هســتند اما قانونگذار باید ایــن اهتمام را 
داشته باشد و موضوع را در دستور کار خود 
قرار دهــد. ارتباطات کارشناســی در حد 
معمول با وزارت کشور وجود دارد اما نسبت 
به انتخابات ۱۴۰۰ پیشنهاد جدیدی مطرح 

نشده است.
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مابرایکشورمانچهکارکردهایم؟
فاطمه شیرانی  معمولا کارآفرینی و ایجاد کسب وکارهای تجاری به 
منظور کسب درآمد برای صاحبان خود تاسیس می شوند و هدف اصلی 

راه اندازی آنها کسب سود حداکثری برای کارآفرین و ذینفعان است.
نوع دیگری از کارآفرینی نیز وجود دارد که با اهداف والاتری راه اندازی 

می شود که به آن کارآفرینی اجتماعی می گویند.
قسمت شــگفت انگیز کار ما می تواند کارآفرینی برای نوجوانان باشد. 
ما برای اولین بار طرح مدرســان جوان و ۱۰۰ نوجوان مدرس را پیاده 
کردیم و تاکنون ۲۳ نفــر از دانش آموزان برای کار به مدارس سراســر 

کشور معرفی شده اند.
اهمیت کارآفرینی اجتماعی در هنگام تولد یک کســب وکار موضوعی 
قابل توجه اســت. هدف کارآفرینی در مجموعه ما صرفا تولید ســود و 
ثروت نیســت و برای برقراری عدالت در جامعه، لازم اســت به طبقات 
ضعیف توجه بیشــتری اتفاق داشته باشــیم و هنگام استخدام نیروی 
کار نیز، جوانب شخصی و مشــکلات مکختلف زندگی وی مدنظر قرار 
بگیرد.من معتقدم ما باید ببینیم برای کشورمان چیکار کردیم نه اینکه 

ببینیم کشور برای ما چه کار کرده است.
هندوستان شبه قاره فعالیت های داوطلبانه شده و چین هم هدفگذاری 
کرده است که اولین اقتصاد جهان شود. خب همه این اتفاق ها به خاطر 
این اســت که مردم این کشــورها پای کار آمده اند. نتیجه فعالیت در 
سازمان های مردنهاد این است که باید ببینیم ما برای کشورمان چه کار 

کردیم.

معاونصندوقتوسعهملیاعلامکرد
سرمایهگذاریصندوقتوسعهملیدرمیدان

نفتیآزادگان
صالح، معاون منابع و مصارف صندوق توســعه ملی گفت: برای سرمایه 
گذاری در میدان نفتی آزادگان ورود کــرده ایم که بتوانیم منابع نفت و 

گاز و خوراک پتروشیمی ها را تأمین کرده و منابع آن را نیز صادر کنیم.
علیرضا صالح عضــو هیئت عامــل و معاون منابع و مصــارف صندوق 
توسعه ملی گفت: برای ســرمایه گذاری در میدان نفتی آزادگان ورود 
کرده ایم که بتوانیم منابع نفت و گاز و خوراک پتروشــیمی ها را تأمین 

کرده و منابع آن را نیز صادر کنیم.
صالح در پاسخ به سوالی مبنی بر میزان سرمایه گذاری صندوق توسعه 
ملی در طرح های نفتی و گازی گفت: در ســال ۱۴۰۱ برای شــروع ۲ 
میلیارد دلار ســرمایه گذاری کرده ایم، عمدتــاً در بخش حفاری های 
دریایی بوده و در فضای بالادستی بوده و دنبال ایجاد شرکت ملی نفت 

۲ هستیم.

علیرضا صالح اضافه کرد: مطالعات را در صنایــع معدنی نیز آغاز کرده 
و به عنوان مثال منطقه سیستان و بلوچســتان یک منطقه معدن خیز 
بوده و ســرمایه گذاری در آن ایجاد نشــده، در صندوق توسعه ملی به 
دنبال گرفتن پهنه هایی برای توســعه و ثروت زایی برای سیســتان و 
بلوچستان هستیم. تا مطالعات نهایی نشــود کار را آغاز نخواهیم کرد 
زیرا باید مطمئن باشــیم که ســرمایه گذاری با بهترین سود بازگشتی 

انجام می گیرد.
معاون مصارف و منابع صندوق توســعه ملی در پایــان گفت: به دنبال 
شــرکت داری نبوده و هر کجا ســرمایه گذاری کردیم زیر ۲۰ درصد 
بوده و به دنبال شــرکت داری بزرگ مانند شســتا و… نیستیم. هیچ 
محدودیتی برای ســرمایه گــذاری نداریم، کل منابــع صندوق ۱۴۷ 
میلیارد تومان بوده و ۲۰ درصد از آن همیشه برای سرمایه گذاری آزاد 

است و مشکلی برای سرمایه گذاری نداریم.

معاونسازمانتوسعهتجارت:
حجمصادراتبه۷۵میلیارددلارمیرسد

معاون سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه باید در طول ۴ سال صادرات 
به ۷۵ میلیارد دلار برســد، گفت: یک نگرش معیوبی در مســئولین و 

فعالین اقتصادی داریم ناظر بر اینکه فقط کالای مازاد باید صادر شود.
 

ســید احمدرضا علایی در یــک گفت و گــوی رادیویی اظهــار کرد: 
هر اکوسیســتمی برای اینکه بتواند شــرایط خود را حفــظ کند، باید 
ثبات داشته باشــد. شــرایط ثابت در مورد صادرات غیرنفتی ناشی از 
پارامترهای داخلی و خارجی متعددی اســت که باید هرکدام از آنها را 

مورد بررسی قرار داد.
وی با اشــاره به افزایش ۱۹ درصد تجارت غیرنفتی کشــور افزود: این 
هدف گذاری در حقیقت بخشی از برنامه توســعه تجارت داخلی بوده 
و قرار اســت در طول چهار ســال صادرات کشــور به ۷۵ میلیارد دلار 
برسد که مجموع تجارت خارجی کشور عددی نزدیک به ۱۴۰ تا ۱۴۵ 

میلیارد دلار خواهد بود.
معاون ســازمان توســعه تجارت ایران با تاکید بر ضرورت حفظ روند 
افزایشی تجارت و صادرات کشــور بیان کرد: یکی از موضوعات خیلی 
مهم برای ثبات در این زمینه، اصلاح نگرش اســت. یک نگرش معیوبی 
در مســئولین و فعالین اقتصادی داریم ناظر بر اینکه کالای مازاد را باید 
صادر کنیم؛ درحالی که معتقد هســتم اگر بتوانیم این نگرش را اصلاح 

کنیم بخش زیادی از مشکلات حل می شود.
وی افزود: وقتی چنین تفکری داشته باشیم که فقط باید کالای مازاد 
را صادر کنیم، از ابزار تعرفه برای کنترل بازار داخل استفاده می کنیم 
تا کمبــود را مدیریت کنیم. خیلی از کشــورها از جمله کشــورهای 
بریکس که در شــرایط ایــران قرار دارنــد، از همین روند اســتفاده 

می کنند.
علایی با تصریح بر اینکه کالا باید بر اســاس و نیت صادرات تولید شود، 
اظهار کرد: در دنیــا کالاهایی که تولید می شــود بر اســاس نیاز بازار 
صادراتی هستند و سهم این نوع تولید از سهم تولیدی که قرار است در 
داخل مصرف شود جدا شود؛ اما متأســفانه نتوانسته ایم این تفکیک را 

انجام دهیم و مشکلات داریم.

دیدگاه

بازار

 رییس کل ســازمان امور مالیاتی بــر ضرورت افزایش 
همــکاری دســتگاه های حاکمیتی به ویــژه وزارت 
صمت برای مشــارکت دهی جهت اتصال سامانه  های 
شرکت  ها و ســازمان های زیرمجموعه خود به سامانه 
مودیان تاکیدکرد.به گزارش ســازمان مالیاتی کشور، 
داود منظور، در هشــتمین جلســه  کارگروه راهبری 
ســامانه  مودیان اظهــار داشــت: قانــون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مودیان یک ابر طــرح ملی و 
فراسازمانی است که اجرای آن نیازمند همکاری همه 

دستگاه ها و سازمان های مربوطه است.
وی بــر ضــرورت افزایش همــکاری دســتگاه های 

حاکمیتــی به ویــژه وزارت صمــت بــرای 
اتصال ســامانه های شرکت ها و سازمان های 
زیرمجموعــه خــود بــه ســامانه مودیان 
تاکیدکــرد و گفــت: ســامانه مودیــان به 
ســامانه های دولتی از جمله ســامانه ثامن 
و ســامانه تــدارکات متصل اســت و طبق 
تفاهم نامه ای که با وزارت صمت امضا شــده 

امیدواریــم فرایند تبــادل اطلاعات با ســامانه جامع 
تجارت و ســایر زیرمجموعه های وزارت صمت تسریع 
یابد تا مودیان مالیاتی دچار زحمت ارسال اطلاعات از 

طریق چند سامانه به طور موازی نشوند.

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره 
به این که مدل پیاده سازی قانون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان و اجرای کامل 
آن در بخش های مختلــف اقتصادی فرایند 
دشــوار، پیچیده و زمان بری اســت، تصریح 
کرد: خوشبختانه با مشــارکت دستگاه های 
ذی ربط و هدایت کارگــروه راهبری این گام 
مهم برداشته شــد و هم اکنون شــرکت های بورسی 
و فرابورســی و همچنین شــرکت های دولتی و سایر 
دستگاه های اجرایی مشــمول اجرای این قانون شده و 

استقبال خوبی از اجرای آن داشته اند.

وی با بیان این که قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان بر اســاس اصل اهمیت اجرا می شــود، افزود: 
طبق پیشنهادها کارشناســی و ارائه اصلاحیه قانون، 
به تدریج و تا پایان ســال آینده کلیه مشمولان ملزم به 
اجرای این قانون می شوند.در ادامه جلسه، بررسی های 
لازم در خصوص فهرست تعرفه شــرکت های معتمد 
ارائه کننده خدمات مالیاتی موضوع بند )ش( ماده )۱( 
آیین نامه ماده )۲۶( این قانون صــورت گرفت و مقرر 
شد کارگروهی از کارشناســان اقتصادی، مالی و فنی 
باهدف بررســی تخصصی نحوه تعرفه گذاری برای این 

شرکت ها تشکیل شود.

مالیات

سمیه رســولی  اگرچه وزارت صمت در 
مورد گرانی خودرو، به عــدم توازن عرضه و 
تقاضا اشــاره می کند اما نکته این است که 
تا وقتی تورم مهار نشــود هر قدر هم عرضه 
خودرو زیاد شــود، باز ماهیت ســرمایه ای 

خودرو تغییر نمی کند.
 بررســی ها نشــان می دهد که بازار خودرو 
پس از چند ماه ســکوت و ثبات نســبی که 
از اواخر خرداد ماه شــروع شده بود، از اوایل 
آبان ماه و با اوج گرفتنِ پاییزه قیمت دلار به 
یکباره ترمز برید و طی حدود ۲ ماه گذشته 
میانگین ۱۵۰ تــا ۲۰۰ میلیون تومان دچار 

نوسان قیمتی شد.
در همین رابطه مقایســه قیمت ها در یک 
آبان ماه با چهارشــنبه ۱۴ دی مــاه بیانگر 
رشد محســوس قیمت هاســت؛ به عنوان 
نمونه خــودروی پژو ۲۰۶ تیــپ ۲ اگرچه 
در یک آبــان ۳۰۹ میلیون تومــان بود اما 
طی ۷۴ روز به حــدود ۴۵۰ میلیون تومان 
رسیده اســت. همچنین می توان به قیمت 
دنا پلاس اشاره کرد که در یک آبان ماه ۴۷۰ 
میلیون تومــان در بازار معامله می شــد اما 
هم اکنون قیمت این خودرو به حدود ۶۶۰ 
میلیون تومان رســیده اســت. البته قیمت 
این ۲ خودرو به ترتیب تــا مرز ۳۰۰ و ۷۰۰ 
میلیون تومان نیز رســیده بود اما با کاهش 
جزئی قیمت دلار در هفته جاری، مقداری 

افت کرد.

تورم ام المصائب اقتصاد ایران
نکته قابل توجــه در مورد قیمــت خودرو 
در بــازار آزاد آنکه اگرچــه وزارت صمت از 
تریبون هــای مختلف اعلام کــرده که این 
قیمت ها را قبول نداشته و آنها را به رسمیت 
نمی شناسد اما واقعیت آن است که به دلیل 
تورم بالا در اقتصاد ایران که در نهایت منجر 
به عرضه کم و ۳ نرخی شدن قیمت خودرو 
)قیمت مصوب کارخانه، قیمت کشف شده 
در بورس و قیمت بازار آزاد( شــده اســت، 
خــودرو بر خلاف روال مرســوم در ســایر 
کشــورها، از یــک کالای مصرفــی تبدیل 
به یک کالای ســرمایه ای شــده و از همین 
رو نسبت به نوســانات نرخ دلار، به صورت 
لحظه ای واکنش نشان می دهد و حتی اگر 
وزارت صمت این قیمت ها را قبول نداشــته 
باشد اما بازار آزاد ویترین اصلی قیمت ها در 

تمام حوزه ها محسوب می شود.
در اینجا باید اشاره شود که یکی از شعارهای 
اصلــی وزارت صمت از زمان شــروع به کار 
دولت سیزدهم ســاماندهی بازار خودرو با 
کاهش اثرپذیری از نرخ دلار بود؛ با این حال 
با گذشت حدود ۱۶ ماه از عمر دولت جدید 
می بینیم هنــوز هم اصلی تریــن معیار در 
تعیین قیمت بازار »دلار« اســت و دولتی ها 
هنوز نتوانســته اند سیاستی اتخاذ کنند که 

خودرو تبدیل به یک کالای مصرفی شود.

کارشناسان: تورم، خودرو را تبدیل 
به کالای سرمایه ای کرد

در این ارتبــاط کارشناســان اقتصادی از 
جمله دلایل اصلی سرمایه ای شدن خودرو 

و وابســتگی بیش از حد این کالا به قیمت 
دلار را تورم بالای اقتصــاد ایران می دانند و 
معتقد هســتند که انباشــت سیاست های 
نادرست اقتصادی طی ســالهای گذشته، 
امروز تأثیر خود را به صورت محســوس در 

صنعت خودروسازی کشور گذاشته است.
رسول ســلیمانی کارشناس صنعت خودرو 
در این ارتباط ضمن بیان اینکه ســرمایه ای 
شــدن خودرو، بازار را بهم ریخته است، به 
مهر می گوید: نکته مهم این است که اگرچه 
عرضه کم اثــر خود را بر بــازار می گذارد اما 
عامل اصلی وضعیت فعلی بازار خودرو، بالا 
بودن نرخ تورم اســت.وی تاکید می کند که 
تا وقتی نرخ تورم بالا باشد خودرو همچنان 
به عنوان یک کالای ســرمایه ای شــناخته 
می شود زیرا هر چقدر هم که خودرو به بازار 
عرضه شــود اگر تورم کنترل نشــود، مردم 
ســعی می کنند با خرید و احتــکار خودرو 
ارزش پول خــود را حفظ کنند.ســلیمانی 
درمان اصلــی بیماری فعلی بــازار خودرو 
را مهار تــورم می داند و می گویــد که بعد از 
مهار تورم باید به ســراغ پیاده سازی قواعد 
بازدارنده برای جلوگیــری از تبدیل کالای 

مصرفی به سرمایه ای برویم 
که از جمله ابزارها در این حــوزه مالیات بر 
عایدی ســرمایه و مالیات بر نقــل و انتقال 
اســت که در مورد اولی قانونی نداریم و در 
مورد دومی بســیار ضعیــف و در حد یک 

درصد عمل کرده ایم.
این کارشــناس صنعت خودرو راهکار دوم 
بعــد از مهار تــورم را بهبود وضعیــت بازار 
ســرمایه برای افزایش انگیــزه مردم جهت 
ورود به این بــازار برای حفــظ ارزش پول 
می داند و معتقد اســت کــه در صورت لغو 
قیمت گذاری دستوری و افزایش سوددهی 
بازار سرمایه، مردم به جای خرید خود کالا از 
جمله خودرو، اقدام به خرید سهام از جمله 
سهام خودروساز برای حفظ ارزش سرمایه 

خود و البته سوددهی می کنند.
همچنین حسن   کریمی   سنجری  کارشناس  
 صنعــت   خــودرو   علــت   اصلــی   افزایش  

 افسارگســیخته   قیمت ها   در   بازار   خودرو   را  
 تورم   حاکم   بر   اقتصاد   کشور   دانسته   و   معتقد  
 اســت که افزایش نرخ ارز که خــود معلول 
افزایش تورم اســت، به مفهــوم افت ارزش 
ریال بوده و ایــن دقیقاً به معنــای افزایش 

قیمت کالاهاست.
وی می گویــد کــه علیرغم اینکــه برخی بر 
این باورند که افزایش نــرخ ارزهای خارجی 
نمی تواند در قیمت خودروهــای داخلی آن 
چنان مؤثر باشــد، اما باید دانست که افزایش 
نرخ ارز که خود معلول افزایش تورم اســت، 
به مفهوم افت ارزش ریال بــوده و این دقیقاً 
به معنــای افزایــش قیمت کالاهــا افزایش 
نرخ ارز که خود معلول افزایش تورم اســت، 
به مفهوم افت ارزش ریال بــوده و این دقیقاً 
به معنای افزایش قیمت کالاهاســت به ویژه 
کالاهایی همچون خودروســت که ماهیت 
سرمایه ای ثابت دارند.به اعتقاد او، از آنجایی 
که بخش مهــم عوامل اثرگــذار در افزایش 
قیمت خودرو اقتصادی اســت، لذا بایستی 
ریشــه آن هــا را در حوزه سیاســت گذاری 
نادرست اقتصادی در کشور جست و جو کرد.

انجمن قطعه سازان: نقدینگی و تورم 
عاملان اصلی گرانی خودرو

محمدرضــا نجفی منش، رئیــس انجمن 
صنایع همگن قطعه ســازی نیــز متهمان 
اصلــی تبدیل شــدن خــودرو بــه کالای 
ســرمایه ای را نقدینگــی، تــورم و قیمت 
ارز می دانــد و می گویــد: وقتی ما شــاهد 
آن هســتیم کــه قیمــت ارز در یک مدت 
کوتاه افزایش بین ۲۰ تــا ۳۰ درصدی پیدا 
می کند، قطعاً باید انتظار داشــته باشیم که 
قیمت خودرو نیز به همین شــکل بالا برود 
و البته وقتی روند کاهشی قیمت ارز شروع 
شــد، دیدیم که قیمت ها در بازار خودرو نیز 

بار دیگر پایین آمد.
به گفته نجفی منش شــرط ثبات در بازار، 
ایجاد ثبــات در بازار ارز اســت و اگر دولت 
بتواند ایــن موضوع را مدیریــت کند، بازار 
نیز آرامش خواهد داشــت. البته ثابت نگه 

داشــتن بازار ارز خود به پیــش نیازهایی 
در عرصه اقتصــاد کلان از جملــه کنترل 

نقدینگی و کاهش نرخ تورم نیاز دارد.

وزارت صمت: خرید خودرو راهی برای 
حفظ ارزش سرمایه

در این بین وزارت صمت هم اگرچه اشــاره 
مشــخصی به نرخ تورم نمی کنــد اما خود 
نیز اعتقاد دارد که خــودرو در ایران تبدیل 
به یک کالای ســرمایه ای شــده از این رو با 
کوچک ترین نوســانی چه در بخــش ارز و 
چه در بخش اخبار به ویژه اخبار سیاســی و 
اقتصادی ســریع دچار هیجان می شود؛ در 
این رابطه سید رضا فاطمی امین وزیر صمت 
عدم توازن عرضه و تقاضای خودرو را متهم 
اصلی وضع آشــفته بازار خودرو می داند و 
می گوید که خودرو به نادرســتی تبدیل به 
یک کالای سرمایه ای شــده است و در این 
بین وقتی قیمــت دلار افزایش پیدا می کند 
قیمت خــودرو نیز بــالا مــی رود بنابراین 
افرادی که می خواهنــد ارزش پول خود را 

حفظ کنند به سراغ خرید خودرو می روند.
وی راهکار خروج از این بن بست را افزایش 
عرضه می داند و تاکید می کند که در درجه 
اول باید بین عرضه و تقاضــا در بازار تعادل 
ایجاد شود که وزارت صمت در حال حرکت 

به این سمت است.
همچنین ابوالفضل خلخالــی معاون دفتر 
صنایع خودرو وزارت صمت ضمن اشــاره 
به اینکه قیمت خودرو متأثر از پارامترهای 
مختلف تورمی و تغییرات نرخ ارز نوســانی 
می شود، می گوید: در حال حاضر خودرو در 
ایران به یک کالای ســرمایه ای تبدیل شده 
است و در نتیجه مردم برای حفظ ارزش پول 

خود در این حوزه سرمایه گذاری می کنند.

مردم برای حفظ ارزش پول خود در 
حوزه خودرو سرمایه گذاری می کنند

وی همکاری وزارت اقتصاد با وزارت صمت 
را برای کاهش جذابیت بازار خودرو ضروری 
می داند و معتقد اســت که در شرایط فعلی 

یکی از راهکارهای مناســب برای کم شدن 
جذابیت بازار خــودرو، عرضه خــودرو در 
بورس کالاســت؛ همچنین راهــکار دیگر 
بحث افزایش عرضه خــودرو و البته واردات 
خودرو اســت تا با ورود تعداد بالایی خودرو 

به بازار، قیمت ها تحت تأثیر قرار گیرند.

اتحادیه فروشندگان خودرو: 
وابستگی قیمت خودرو به دلار به 

دلیل عرضه کم خودرو
از سویی دیگر سعید موتمنی رئیس اتحادیه 
نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو مانند 
مســئولان وزارت صمت معتقد اســت که 
عرضه کم عامل آشفتگی بازار خودرو شده 
و می گوید: بارها گفته ایم که مشکل خودرو، 
میزان عرضه آن اســت، عرضه قطره چکانی 
خــودرو و نابرابری عرضــه و تقاضا موجب 
افزایش قیمت خودرو می شود ضمن اینکه 
در ایــن شــرایط عوامل مختلــف از جمله 
افزایش قیمت ارز نیز بر روی قیمت خودرو 
تأثیر می گذارد.و لذا افزایش قیمت ارز تأثیر 
بسزایی در افزایش قیمت خودرو می گذارد.

موتمنی به واردات خودرو و عرضه خودرو در 
بورس نیز اشــاره می کند و شرط اثرگذاری 
این دو مؤلفه بر قیمت خودرو را اســتمرار 
عرضه اعلام و می گوید: همه از عرضه خودرو 
در بورس کالا حمایت می کنند و برای اینکه 
اثرات مثبت عرضه خــودرو در بورس کالا 
حاصل شــود، باید عرضه به صورت مداوم و 
مســتمر باشــد. همچنین برای اثرگذاری 
و کاهش قیمــت خــودرو واردات نیز باید 

مستمر انجام شود.

مهار تورم باید سیاست محوری 
دولت باشد

به گــزارش مهــر، طبیعتاً تأثیــر کم بودن 
خودرو در افزایــش قیمت این کالا غیر قابل 
انکار است اما همانگونه که کارشناسان نیز 
تاکید می کنند، مصیبــت عظمای اقتصاد 
ایران که در نهایت منجــر به افزایش قیمت 

و کمبود کالاها شده، تورم بالاست.
همین تورم موجب شده که ارزش پول ملی 
به پایین ترین حد ممکن برسد و مردم برای 
حفــظ ارزش دارایی خود، اقــدام به خرید 
کالاهایی کــه یک زمانــی ماهیت مصرفی 
داشتند، روی بیاورند و با احتکار این کالاها 
به افزایش بیــش از پیــش قیمت ها دامن 
بزنند.بنابراین دولت سیزدهم باید سیاست 
محوری خود در حوزه اقتصــاد را مهار تورم 
بداند و بــرای کاهش آن اقدامــات اصولی 
انجام دهد تــا در اقتصاد ایــران هر چیزی 
در جای خود قرار گیــرد و کالای مصرفی، 

ماهیت مصرفی خود را حفظ کند.
شــایان ذکر اســت که در گزارش قبلی از 
وضعیــت قیمت خــودرو به تأثیــر قیمت 
گذاری دستوری در صنعت خودرو و اثرات 
پیاده سازی این سیاســت در شکل گیری 
جریــان زیاندهــی خودروســازان، عدم 
افزایــش کیفیــت، تولید و عرضــه و البته 
شکل گیری رانت ۱۲۰ تا ۱۵۰ هزار میلیارد 

تومانی بین کارخانه و بازار آزاد پرداختیم. 

رییسسازمانامورمالیاتی:دستگاههایاجراییبهسامانهمودیانمتصلشوند
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خریدار   عضو هیات مدیره جامعه صنعت 
کفش کشــور با بیان اینکه ایــران می تواند 
به قطب تولید و صــادرات کفش در منطقه 
تبدیل شــود، گفت: اگر حمایت های دولت 
از این صنعت بیشتر شــود، حتی می توانیم 
بازارهای بیشتری نســبت به رقیب سنتی 

خود یعنی ترکیه دست و پا کنیم.
 »محمدرضا داورپناه« در نشســت خبری 
یازدهمیــن نمایشــگاه بین المللی کیف، 
کفــش، چرم و صنایــع وابســته )امپکس 
۲۰۲۳( افــزود: در ســال های گذشــته 
تحول خوبــی در تامین مــواد اولیه به ویژه 
پلیمرهای پلی اورتان و پی وی سی حاصل 

شده است.
وی گفت: در همه ادوار گذشــته نمایشگاه 
تلاش خوبی انجام شد تا واحدهای صنعتی 
را برای استفاده از فناوری روز جهان ترغیب 

کنیم، اما هنوز راه زیادی باقی مانده است.
داورپناه ادامه داد: امــروز برخی واحدهای 
ایرانی موفق به صادرات به ترکیه شــده اند 

که نشان دهنده تحول در این صنعت است.
وی خاطرنشــان کرد: امــروز تفــاوت نرخ 
ارز نیمایــی و بــازار آزاد بــه معضلی برای 
صادرکنندگان تبدیل شده است، به طوری 
که با ایــن فاصله قیمتی صــادرات به ضرر 
واحدهاســت، ایــن در حالــی اســت که 
دولت های چیــن و ترکیه بیــن ۱۳ تا ۱۶ 
درصد از ارز حاصل از صادرات واحدها را به 

عنوان جایزه و مشوق به آنها بازمی گردانند.
در ادامــه، »جهانگیــر مجیــدی« دبیــر 
انجمن صنایع چــرم ایران اظهار داشــت: 
تولیدکننــدگان داخلــی از نظر تــوان و 
تکنیک تولیدی هیچ کمبــودی ندارند، اما 
عمده وابستگی ها در تامین مواد شیمیایی 

وارداتی اســت.وی اظهار داشــت: با توجه 
به خروج آلمان از صنعــت کفش و چرم در 
سال های گذشته، عمده تامین ماشین آلات 

روز جهان از ایتالیا انجام می شود.
مجیدی یادآور شد: برخی اوقات تخصیص 
ارز برای واحدها تا سه ماه زمان بر می شود، 

این در حالی اســت که بخــش خصوصی 
حداکثر تلاش خود را برای توســعه تولید و 
صادرات انجام می دهــد و نیازمند حمایت 
بیشتر است؛ امیدواریم با حضور رییس کل 
جدید بانک مرکزی گشــایش هایی در این 

زمینه نیز شاهد باشیم.
»رسول شــجری« رییس اتحادیه کفاشان 
دســت دوز تهــران در این نشســت اظهار 
داشــت: در صنعت کفش در مجموع ۵۰۰ 
هزار نفر اشتغال به کار دارند و وابستگی آن 

به خارج از کشور حدود ۲۰ درصد است.
به گفته ایــن مقام صنفی، امــروز وضعیت 
تولید در جهان به گونه ای است که شرکت ها 
بخشی از نیازهای خود را از دیگر شرکت ها 
و کشورها تامین می کنند و نیازی به تامین 
صفر تا ۱۰۰ در داخل نیســت، به طور مثال 
کارخانه چسب در کشورمان وجود دارد، اما 

برخی مواد اولیه آن از آلمان تامین می شود
وی بیان داشــت: صنعت کفش در ۱۰ سال 
گذشته از رشد بسیار خوبی برخوردار بوده 
و با وجود توانمندی بالا، اما زمینه لازم برای 

توسعه صادرات آن مهیا نبوده است.
شجری اظهار داشت: یکی از دستاوردهای 
برگزاری نمایشــگاه های امپکــس، ایجاد 
و توســعه شــهرک صنعتی تخصصی برای 
صنعت کفش بوده اســت که محقق شــد 
و اکنون بیــش از ۷۰ واحد صنفــی از این 
صنعت در شــهرک صنعتی قرچک مستقر 

هستند.
وی گفت: اکنون بیــن ۵۰۰ تا یک هزار متر 
مربع فضای جدید قرار است در این شهرک 
صنعتی برای این صنعت جانمایی شود، اما 
با تفاوت قیمتی به صنــف و صنعت واگذار 

می شود که یک نوع تبعیض است.
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عربستانهزینهوشرایطحجرااعلامکرد
وزارت حــج عربســتان، ثبت نام حج را برای شــهروندان ســاکنِ این 
کشــور درحالی آغاز کرد که هزینه حج تمتع ۲۰۲۳ )۱۴۰۲( و شرایط 

جدیدتری را برای این مناسک مذهبی اعلام کرد.
 وزارت حج و عمره عربســتان درحال حاضر ثبت نــام حج را فقط برای 
شهروندان ســاکن در داخل این کشور آغاز کرده و شــرایطی را برای 
شــرکت در حج پیش رو اعلام کرده است. این شــرایط درحال حاضر 
مختص شــهروندان عربســتانی اســت و این کشــور هنوز مقررات و 
محدودیت های احتمالی را برای حاجی های خارجی اعلام نکرده است.

وزارت حج و عمره عربســتان همچنین اعلام کــرده به زودی خدماتی 
را برای زائران حج کــه از خارج از این کشــور درخواســت می کنند، 
راه اندازی خواهد کرد. پیش بینی شده است حج ۲۰۲۳ پس از سه سال 
محدودیت با ظرفیت پیش از دوران کرونا برگزار شود. همچنین، رییس 
سازمان حج و زیارت کشــورمان در ســفری که این هفته به عربستان 

دارد، جزئیات بیشتر حضور زائران ایرانی در حج را معلوم خواهد کرد.
بنا بر اعلام وزارت حج و عمره عربســتان، هزینه حج امسال برای زائران 
داخل عربســتان از ۳۹۸۴ ریال ســعودی )۱۰۶۰ دلار( آغاز می شود. 
گران ترین بسته با اســکان زائران در برج های شش گانه منا در نزدیکی 
جمارات تا ۱۱۴۳۵ ریال قیمت دارد. وزارت حج عربســتان همچنین 
پرداخت هزینه حج را برای شــهروندان خود در ســه قسط امکان پذیر 
کرده اســت.حداقل سن اعلام شــده برای حجاج داخلی عربستان ۱۲ 

سال اعلام شده است.
زنان عربســتانی همچنیــن می توانند بدون محرم یا خویشــاوند مرد 
نزدیک در مناســک حج شــرکت  کنند. عربســتان تا کنون مقررات 
سختگیرانه ای در این باره داشته و در گذشــته حتی محدودیت سنی 
برای زنان خارجی که قصد شــرکت در حج را داشــتند، تعیین کرده 
بود که بر آن اســاس، زنانی که کمتر از ۴۵ سال داشــتند بدون محارم 

نمی توانستند در حج تمتع شرکت کنند.

شهردارتهرانمطرحکرد
برگزاریمناقصهساماندهیباغراهحضرت

فاطمهزهراپساز۱۵سال
شــهردار تهران از برگزاری مناقصه ســاماندهی باغ راه حضرت فاطمه 

زهرا)س( پس از ۱۵ سال خبر داد.
 علیرضا زاکانی شهردار تهران در آئین افتتاح مراکز توانمندسازی کوثر 
و بهسازی و نوسازی ۴۰۰ معبر از بافت فرسوده شهر تهران با بیان اینکه 
همزمان با ســالروز ولادت حضرت فاطمه بیستمین و بیست و یکمین 
شنبه امید افتخار مختص بانوان است گفت: بانوان ۵۰ درصد جامعه را 

تشکیل می دهند و خانواده و فرزندان بر محور مادران شکل می گیرند.
وی ادامه داد: شــورای ششم و مدیریت شهری ششــم اقدامات خود را 
مبتنی بر مشــارکت با مردم و خاکســاری مردم قــرار داد هیچکس 
نمی تواند مشــکلات فعلی و اقتصادی را کتمان کند اما هیچ راهی جز 

دست به دست هم دادن و به اصالت انقلاب بازگشتن وجود ندارد.
زاکانی گفت: این قول را می دهم که با تمام وجود در خدمت کارآفرینان 
هستیم و آنچه را که وظیفه داریم به نحو احسن انجام می دهیم.شهردار 
تهران با اشاره به تعمیر آســفالت در معابر گفت: از سال ۹۶ تا نیمه سال 
گذشــته ۳۵ هزار تن در معابر بزرگ مقیاس در این یک ســال گذشته 

حدود ۳۲ هزار تن در معابر کوچک مقیاس آسفالت ریزی شده است.
وی با اشاره به سامانه من شهردارم گفت: از دی ماه به پروژه های محلی 
توجه کردیم و دنبال کــردن این پروژه ها را در دســتور کار قرار دادیم 
و اولین مرحله این مشــارکت پذیــری را با همــکاری ۳۵۰ هزار نفر از 
شهروندان پیش بردیم.شهردار تهران با اشــاره به باغ راه حضرت زهرا 
گفت: بعد از ۱۵ سال مناقصه این کار انجام شد و به زودی آغاز عملیات 

یک و نیم کیلومتر آن آغاز می شود.

دیوار

خریدار  رئیس سازمان سنجش آموزش 
کشور با بیان اینکه ســنجش فقط خواهان 
قطع اینترنت در سه ساعت برگزاری آزمون 
سراسری اســت، گفت: ســازمان سنجش 
فهرســت مناطق برگزاری کنکور را اعلام 
کرده اســت. تصمیم گیــری در مورد قطع 
اینترنت برعهده شورای امنیت کشور است 
و نتیجه هرچــه باشــد، وزارت ارتباطات و 

فناوری اطلاعات آن را اجرا می کند.
عبدالرســول پورعباس در نشست خبری 
به مناســبت برگــزاری نوبــت اول آزمون 
سراسری سال ۱۴۰۲ با اشــاره به موضوع 
قطع اینترنت کشور هنگام برگزاری آزمون 
اظهار داشت: دســتورالعمل شورای امنیت 
کشور بر اســاس مصوبه جلسه ۷۶۵ مبنی 
بر قطع سراسری یا نقطه ای اینترنت کشور 
است. درخواســت سازمان ســنجش باید 
به شورای امنیت کشــور برود و در صورت 
توافــق نحوه اجــرای آن به عهــده وزارت 

ارتباطات است.
وی تاکید کــرد: محدود کــردن اینترنت 
بســتگی به تصمیم وزارت ارتباطات دارد. 
نظر سازمان سنجش این است که عکس یا 
فایلی از داخل جلسه آزمون به خارج ارسال 

و دریافت نشود.
پورعباس یادآور شــد: شبکه اینترنت مهم، 
حســاس و تاثیرگذار در بســیاری از حوزه 
ها اســت ولی جمعیت چنــد ده میلیونی، 
متقاضی حفظ امنیت آزمون با شدت بالایی 
اســت. منظور ما قطع اینترنت ثابت نیست، 
منظور قطــع اینترنت تلفن همراه اســت. 
شــاید هم اگر کنترل ارســال و دریافت در 
شــبکه های اجتماعی محدود شود، مفید و 

کافی باشد.

سنجش خواهان قطع اینترنت 
تلفن های همراه و فقط در 3 ساعت 

برگزاری آزمون است 
پورعبــاس در مــورد قطعــی اینترنت در 
روزهای برگزاری آزمــون توضیح داد: نظر 
ما قطع اینترنت تلفن همراه در ســه ساعت 

برگزاری آزمون است.
وی ادامه داد: طبق بحثی که هفته گذشته 
در هیات دولت انجام شــد، شورای امنیت 
کشور )شاک( همین هفته برای این موضوع 
جلســه تشــکیل داده و تصمیم می گیرد. 
در صورت تصمیــم گیری اجرا بــا وزارت 

ارتباطات است.رئیس ســازمات سنجش 
گفت: ما توضیح دادیم از طریق پیام رســان 
های داخل و خارج ارسال و دریافت عکس و 
فایل پی دی اف محدود شود ولی نحوه اجرا 

بر عهده وزارت ارتباطات است.

کنکور برنامه ای ملی است
رئیس سازمان ســنجش آموزش کشور با 
تاکیــد بــر اهمیت ایــن آزمون بــه دلیل 
تاثیرگذاری بر آینده شــغلی و درسی افراد 
اظهار داشت: بیش از هشــت میلیون نفر با 
احتســاب خانواده های داوطلبــان در هر 
آزمون سراسری درگیر می شوند. به همین 
میزان وظیفه ســازمان ســنجش بســیار 

سنگین است.
وی تصریح کرد: فعالیــت های زیادی برای 
صیانــت از آزمون سراســری ۱۴۰۲ انجام 
شده است. روسای دانشــگاه های معین هر 
اســتان نماینده تام الاختیار وزیر و رئیس 
ســتاد برگزاری آزمون در اســتان هستند 
تا آزمون به شــکل مدیریت واحد در استان 
برگزار شود. نشست هایی با روسای دانشگاه 
های معین داشتیم و هماهنگی هایی انجام 

شده است.
پــور عبــاس ادامــه داد: مصوبه شــورای 
امنیت کشــور گام بعدی بود که در جلسه 
۷۶۵ شــورای امنیت کشــور تصویب شد. 

بر اســاس آن همه دســتگاه های کشور از 
وزارت کشــور، وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، وزارت بهداشــت، سازمان های 
صداوســیما، اورژانس، هلال احمر حراست 
کل، هواپیمایی و راه آهــن وظایفی دارند؛ 
چراکه آزمون سراســری برنامــه ای ملی 
تلقی می شــود مانند انتخابات ولی تفاوت 
آن با انتخابــات در اوراق اســت. در آزمون 
سراسری اوراق شــخصی سازی و برای یک 

فرد مشخص تدارک دیده شده است.
وی گام دیگــر را بــرای بهبــود برگزاری 
آزمون ارتقابخشــی مراکز برگزاری آزمون 
و حفاظت از آزمون دانســت و گفت: ۲۴۰۰ 
مرکز امسال به عنوان حوزه فرعی عمل می 
کنند. مخازن بازنگری شده و درجه امنیتی 

آنها ارتقا یافته است.
پورعبــاس ادامــه داد: قدم بعــدی تنوع 
بخشی است. تنوع بخشی در مورد دفترچه 
ســوالات و پاســخنامه داریم که هم برای 
آســایش داوطلبان و امنیــت آزمون موثر 

خواهد بود.
وی گفت: ســال گذشــته با کمک شرکت 
های دانش بنیان مسیر تقلب را تا ۹۵ درصد 
متوقف کردیم  و در رشــته های پزشــکی و 
دندانپزشــکی تا ۱۰۰ درصد جلوی تقلب 
گرفته شــد و حتی یک مورد از افراد متقلب 
نتوانستند به دانشــگاه بروند، همچنین تا 

چند سال حق شــرکت در آزمون را ندارند. 
فرآیندهایی را تدوین کردیم که جلوی این 

روند را بگیریم.
رئیس سازمات ســنجش گفت: شبکه های 
تقلبی هســتند که می خواهند داوطلبان 
را فریب بدهند، ســازمان ســنجش در این 
مسیر محکم و خدشه ناپذیر گام برمی دارد 
و امانت دار پاســخ های داوطلبان اســت. 
توصیه می کنیم داوطلبان از این شــبکه ها 
دوری کنند که در صورت هر نوع تقلب تا ۱۰ 

سال از شرکت در آزمون محروم می شوند.
پورعباس تاکید کرد: شــبکه های تقلب را 
رصد کرده و اشــراف اطلاعاتی از آنها داریم 
و حتی از کســانی که با آنها ارتبــاط اولیه 
گرفته اند، مطلع هستیم. سال گذشته ۸۵۷ 
نفر را سر جلســه آزمون با تجهیزات تقلب 
گرفتیم و تقلب حدود هزار نفر را با استفاده 
از روش ها و نرم افزارهای سازمان سنجش 
شناســایی کردیم کــه این افراد بســته به 
جرم از شــرکت مجدد در آزمــون محروم 
می شوند.وی توضیح داد: افرادی که از آنها 
تجهیزات تقلب در سرجلسه آزمون کشف 
شده است، بین سه تا ۱۰ سال از شرکت در 
آزمون سراسری محروم شدند و آنهایی که 
با نرم افزارهای سنجش تقلبشان شناسایی 
شده اســت، از شــرکت در آزمون در همان 

سال محروم شدند. 

با توجه به ابلاغ مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی به نام ماده واحده تکمیل و اصلاح 
موادی از سیاســت ها و ضوابط ساماندهی 
ســنجش و پذیــرش متقاضیــان ورود به 
آمــوزش عالی )پــس از پایان متوســطه( 
توســط آیت الله ســیدابراهیم رئیســی، 
رئیس جمهــوری در ۲۵ تیر ۱۴۰۱، آزمون 
سراسری از ســال ۱۴۰۲ با تغییراتی برگزار 
خواهد شــد. بر اســاس این مصوبه شورای 
عالی انقــلاب فرهنگی، آزمون سراســری 
ســال ۱۴۰۲ با تغییرات عمده ای نســبت 
به ســال های قبل برگزار می شــود؛ در این 
آزمون دروس عمومی حذف شده و آزمون 
اختصاصی شــامل دروس اختصاصی پنج 
گروه آزمایشی در دو بار در سال برگزار شده 
و نتایج آن به مدت دو سال نیز اعتبار خواهد 
داشــت. پذیرش در آزمون سراسری سال 
۱۴۰۲، مرداد همین ســال انجام می شود و 
اگر داوطلبی مایل به پذیرش نبود می تواند 
در آزمون سال آینده شرکت کرده یا از نتایج 
آزمون برای پذیرش در ســال بعد استفاده 

کند.
همچنیــن در آزمــون ســال ۱۴۰۲ تأثیر 
قطعی ســابقه تحصیلی بر مبنــای نمرات 
ســال دوازدهم ۴۰ درصد، در سال ۱۴۰۳ 
تأثیــر قطعی ســابقه تحصیلی بــر مبنای 
نمرات ســال دوازدهم ۵۰ درصد، در سال 
۱۴۰۴ تأثیــر قطعــی ســابقه تحصیلی بر 
مبنای نمرات سال های یازدهم و دوازدهم 
۶۰ درصــد و در ســال ۱۴۰۵ تأثیر قطعی 
ســابقه تحصیلی بر مبنای نمرات سال های 
دهم، یازدهــم و دوازدهم ۶۰ درصد خواهد 
بود.روند نام نویســی در آزمون سراســری 
ســال ۱۴۰۲ از هشــتم آبان آغاز شــد و تا 
چهاردهم آبان ماه ادامه داشــت. ســازمان 
سنجش آموزش کشور همچنین بعد از این 
زمــان ۲۲ آبان به داوطلبانی که نتوانســته 
بودنــد نام نویســی کنند مهلــت داد تا نام 
نویسی کنند و در نهایت ۹۷۹ هزار نفر برای 

شرکت در این آزمون ثبت  نام کردند.
نوبت اول آزمون سراســری ســال ۱۴۰۲ 
صبح و بعدازظهر پنجشــنبه و جمعه ۲۹ و 
۳۰ دی ســال ۱۴۰۱ برگزار می شود. ثبت 
نــام دوره دوم از ۱۵ تا ۲۱ فروردین ســال 
۱۴۰۲ انجــام و آزمون نوبــت دوم صبح و 
بعدازظهر ۱۴ و ۱۵ تیر ســال ۱۴۰۲ برگزار 

خواهد شد.

حبیب احســنی پور  رئیس ســازمان 
اورژانس کشــور، به تشــریح مشــکلات و 

چالش های ناوگان اورژانس پرداخت.
 ســیدجعفر میعاد فر، گفت: هر سال تعداد 
مأموریت هــای اورژانس حــدود ۱۰ تا ۱۵ 
درصــد افزایش پیدا می کند و شــایع ترین 
مأموریت هــای اورژانــس بیشــتر قلبی و 
عروقی، تنفســی، بیماری های مزمن و بعد 
حوادث ترافیکی است و سالانه معمولاً پنج 
میلیون مأموریت انجام می دهیم، و ســال 
گذشــته چیزی حدود ۶۱۲ هــزار مصدوم 
ترافیکی داشــتیم کــه به بیمارســتان ها 
منتقل کردیم.وی افزود: کسانی که در این 
مأموریت ها شــرکت می کنند یا کارشناس 
فوریت هــای پزشــکی، یــا کارشــناس 
پرســتاری، یا کاردان فوریت های پزشکی 
هســتند که روی موتورلانس می نشینند، 
چون تک نفره هستند و باید حتماً با تجربه 
و سابقه کاری بیشتری داشــته باشند و در 
مأموریت های متعدد با آمبولانس شــرکت 
کرده باشــند که با حضور در منــزل بیمار 
اقدامات درمانــی را انجام می دهند و آمارها 
نشــان می دهد حدود ۸۰ درصد مأموریت 
نیاز به آمبولانس نیست و حدود ۲۰ درصد 
نیاز به آمبولانس اســت که اگر لازم باشد از 
طریق تلفن به مرکز اعلام می شود و از آنجا 
آمبولانس بیمار را به اولیــن مرکز درمانی 
منتقــل می کند و عــلاوه بــر موتورلانس 
تلاش کردیم راهکارهــای دیگری را برنامه 

ریزی کنیم کــه آنها را هم در دســتور کار 
داریم که بتوانیم هر چقــدر زودتر در زمان 
طلایی به بیمار برسیم و از عوارض بعد از آن 

پیشگیری کنیم.
رئیــس ســازمان اورژانس کشــور گفت: 
در کل کشــور حدود ۲۶ هــزار نفر نیروی 
انســانی داریم کــه می توانیم ادعــا کنیم 
از ســازمان هایی هســتیم کــه ۸۳ درصد 
نیروهایمــان عملیاتی هســتند و تنها ۱۷ 
درصــد کــه حــدود ۱۴، ۱۵ درصد بخش 
دیپاچینگ هســتند و وقتی شــهروندان 
تمــاس بگیرند آنهــا راهنمایــی می کنند 
و حــدود دو یا ســه درصد در کل کشــور 
نیروهای ســتادی داریم که کار پشتیبانی 

این نیروها را انجام می دهند.
میعاد فر در پاسخ به این ســوال که آیا این 
تعداد نیرو در برابر جمعیــت ۸۵ میلیونی 
کشور پاسخگو اســت، گفت: یک برنامه ای 
را به عنوان اورژانس مطالعــه می کنیم که 
در این برنامه افرادی که در حوزه پرستاری 
یا نرســینگ تجربه دارنــد و درس خوانده 
دانشــگاهی هســتند و حتی پزشکانی که 
مایل باشــند در این طرح به ما کمک کنند 
در محل ها و شهر شناســایی شوند و در یک 
دوره آمــوزش کوتاه مــدت، آموزش های 
فوریت های پزشــکی را ببینند تا هر موقع 
که در یک شــرایط عادی و تعطیل هستند 
می توانند از طریق اپلیکیشــن به سیستم 
ما وصل شــوند و در آن محل اگر مأموریتی 

اتفــاق بیافتد مــا از ان ها کمــک خواهیم 
گرفت و ان ها می توانند با کارت شناســایی 
که از طرف ما تأمین می شود اقدامات اولیه 
را انجام دهند و با سیســتم ما تماس بگیرد 
و ما آمبولانس و موتورلانس بفرســتیم که 
در حال بررســی این طرح هستیم تا مسائل 
قانونی را پیگیری کنیم و به صورت پایلوت 
در یک شــهر یا در چند منطقه شــهرداری 
بتوانیم با همکاری های شــهرداری و محلی 

هم از آنها کمک بگیریم.
وی افزود: خاطرم اســت که آقــای رئیس 
جمهــور روز اول ســال ۱۴۰۱ از اورژانس 
یک بازدیدی داشــتند و فرمودند که چند 
آمبولانس لازم است و بنده عرض کردم که 
اگر ســر هر خیابان هم آمبولانس بگذاریم 
باز هم دیر می رســیم، چون ترافیک است 
و در شــهرهای بزرگ ما حــدود ۱۲ دقیقه 
زمان نیاز داریم که به بیمار برســیم، ولی در 
شهرهای کوچک هشــت دقیقه نیاز هست 
که بالای ســر بیمار حضور داشــته باشیم، 
ولی در جاده ها نســبتاً وضعمان بهتر است 

بین ۱۴ تا ۱۵ دقیقه خدمات می دهیم.
میعادفر افزود: برای فعالیت در فوریت های 
پزشکی سه عنصر اساسی داریم یک پایگاه، 
نیروی انسانی و یکی آمبولانس است یعنی 
یکی از اینها نباشــد خدمات رســانی دچار 
اختلال می شــود، بحــث آمبولانس یکی 
از مشکلات جدی ماســت و تقریباً از روزی 
که مســئولیت را پذیرفتیم اعلام کردیم که 

وضعیت ناوگان آمبولانس خوب نیست، از 
تعداد پنج هزار و ۵۰۰ دســتگاه آمبولانس، 

سه هزار دستگاه بالای ۱۵ سال عمر دارند.
وی ادامه داد: البته در ســال ۱۴۰۱ حدود 
۵۰۰ میلیارد تومان از هدفمندی گذاشــته 
اند و تنها صــد میلیارد تومــان را داده اند، 
از این فرصت اســتفاده می کنــم عزیزان 
ســازمان برنامــه و بودجــه اگــر برنامه را 
می بیننــد لطــف کننــد آن ۴۰۰ میلیارد 
تومان را به مــا دهند و بتوانیم بــا این مبلغ 
حداقل ۲۰۰ آمبولانــس خریداری کنیم و 
بخشی از مشــکلات را برطرف کنیم که در 
برنامه ۱۴۰۲ هم سازمان برنامه و هم دولت 
و هم مجلس اعتبار خوبــی را بگذارند ما اگر 
بخواهیم ســالی هزار دســتگاه آمبولانس 
خریداری کنیم یعنی ســه هــزار میلیارد 
تومان پول می خواهیم، اگر بخواهیم ســه 
هزار دســتگاه را جایگزین کنیم حداقل ۹ 
هزار میلیارد تومان پــول لازم داریم، واقعاً 
این پــول باید فراهم شــود، چــون یکی از 

مطالبات جدی نمایندگان در همه حوزه ها 
اولین مشکلشان آمبولانس است.

رئیس ســازمان اورژانس کشــور در پاسخ 
به تولید آمبولانــس در داخل کشــور نیز 
گفت: اول اینکه پلتفرم ون در کشــور تولید 
نمی شــود بعضی از شــرکت ها ون هایی را 
آورده انــد و از نظر کیفیت بــرای اورژانس 
خیلــی کاربری نــدارد، لذا ما بــرای اینکه 
آمبولانس را تهیه کنیم حتماً باید شاسی را 
از خارج از کشور وارد کنیم، اما شرکت هایی 
داریم که توانایی کاربری آمبولانس را ایجاد 
کنند تقریباً حــدود ۳۵، ۴۰ درصد در واقع 
یک آمبولانس می شــود کــه می تواند در 

کشور این کار انجام شود.
رئیس ســازمان اورژانس کشــور در مورد 
حمل بیمار بــا بالگرد نیز گفــت: در بحث 
اورژانس هوایی در هفت هشــت ساله رشد 
خوبی داشتیم تقریباً ۵۰ ایستگاه اورژانس 
هوایــی داریم و یک اورژانس بــال ثابت که 

هواپیما برای مسیرهای طولانی داریم.

 سرپرست صندوق بازنشستگی کشــوری با تاکید بر 
ضرورت برنامه محوری و سیاستگذاری در شرکت های 
تابعه صندوق بازنشستگی کشــوری گفت: طرح های 
توسعه ای و نیمه تمام پتروشــیمی جم تعیین تکلیف 

شود.
به گزارش صندوق بازنشستگی کشــوری، نعمت الله 
ترکی در نشست بررســی عملکرد شرکت پتروشیمی 
جم و شــرکت های تابعه آن که با حضور سرپرســت و 
مدیران ارشد اقتصادی صندوق بازنشستگی کشوری 
برگزار شــد بر اهمیت برنامه محوری در مجموعه های 
اقتصادی صندوق بازنشستگی کشــوری تاکید کرد و 
گفت: پتروشــیمی جم یکی از مهم ترین و بزرگ ترین 

دارایی های صندوق بازنشســتگی کشوری 
اســت و حمایــت از برنامه های توســعه ای 
آن برای افزایش ســودآوری قابل بررسی و 

پیگیری است.
سرپرســت صندوق بازنشستگی کشوری بر 
ضرورت اتمام طرح های نیمه تمام تاکید کرد 
و اظهار داشت: طرح های کنونی باید با تلاش 

بیشــتر، تامین مالی، رفع موانع و دقت بالا، به ســمت 
اجرایی شدن هدایت شوند.

وی با بیان اینکه »صنعت پتروشــیمی یکی از صنایع 
پیشران و اثرگذار در دنیا است و بســیاری از کشورها 
آرزوی داشــتن چنیــن صنعتــی را دارنــد« گفت: 

پتروشیمی صنعتی اســت که در حوزه های 
مختلف نیز نقش آفرین اســت و محصولات 
متنوعی را با کاربردهای متعدد تولید می کند 
و از همین رو یکی از صنایع مهمی اســت که 
خوشــبختانه صندوق بازنشستگی کشوری 
از آن بهره مند است؛ بنابراین سیاستگذاری 
درســت، برنامه ریزی دقیق و هدفمند بودن 
برای افزایش ســودآوری از جمله اهدافی است که در 

صنایع پتروشیمی باید دنبال شود.
ترکی به ضرورت تدوین برنامه  اســتراتژیک صندوق 
بازنشستگی کشــوری در حوزه پتروشیمی تاکید کرد 
و گفت: شرکت ســرمایه گذاری صندوق بازنشستگی 

و پتروشــیمی جم، با بدنه کارشناســی متخصص در 
کمترین زمــان ممکن، برنامه راهبردی پیشــنهادی 
را تدوین و برای تصویب بــه کمیته طرح های صندوق 
ارســال کنند تا هر چه زودتر برنامه ریزی های کلان و 

سودده در این مجموعه طراحی شوند.
وی با اشــاره به اینکه »صندوق در ۲ یا ســه بخش از 
جمله فولاد و پتروشیمی می توانست درست و براساس 
برنامه ریزی کارشناسی و دقیق عمل کند تا نیاز امروز 
صندوق را تا حدی برطرف کنــد« گفت: صندوق باید 
وابســتگی خود را به دولت کاهش دهد و تنها راه برای 
این کار تجدید نظر در سیاستگذاری و برنامه ریزی های 

حوزه اقتصادی است.

صندوق

طرحهایتوسعهایونیمهتمامپتروشیمیجمتعیینتکلیفشود

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف
 وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140160324001004640مــورخ 1 1401/9/2 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر  واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای فرهاد اســکندری       فرزند 
اســکندر به  شماره شناســنامه 1وکد ملی 3539862889   صادره از گناوه    را نسبت به 
ششدانگ یک باب خانه248/43متر مربع درقسمتی از پلاک   917  اصلی واقع در امامزاده 
گناوه خریداری مع الواســطه از آقای سید احمد حســینی   وشرکاء محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطــلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شــود. در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم  نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکــور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع 

ذیصلاح قضایی نمی باشد.
 م الف: 546
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف
 وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140160324001004646مــورخ 1 1401/9/2 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقردر  واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای بهروز سراجی      فرزند 
خداکرم  به  شماره شناســنامه 127وکد ملی 1819201389  صادره از ابادان   را نسبت 
به ششــدانگ یک باب خانه 439/15 متر مربع درقســمتی از پلاک   917  اصلی واقع در 
امامزاده گناوه خریداری مع الواســطه از آقای ســهراب امیری  وشرکاء محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شود. در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم  نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکــور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع 

ذیصلاح قضایی نمی باشد. 
م الف: 549
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت

 ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شــماره 140160324001004647مــورخ 1 1401/9/2 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقردر  واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی زهرا سراجی     فرزند بهروز   
به  شــماره شناســنامه 1وکد ملی 5299943067 صادره از دیلم   را نسبت به ششدانگ 
یک باب خانه 223/73 متر مربع درقســمتی از پــلاک   917  اصلی واقع در امامزاده گناوه 
خریداری مع الواسطه از آقای علی صادق زاده وشرکاء محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شــود. در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم  نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد.
 م الف: 548

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/10/03 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/10/18
محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه
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مدیرعامــل کانون تهیه کننــدگان رســانه های دیداری با اشــاره به 
فعالیت تهیه کنندگان در حوزه برنامه ســازی و کار فرهنگی بیان کرد 
که ما ۴۲ سال اســت بی ســلاح پای فرهنگ ایستاده ایم.نشست تهیه 
کنندگان کانون رســانه های دیداری با حضور جمعی از تهیه کنندگان 

پیشکسوت تلویزیون، شبکه خانگی و سایر سرویس ها برگزار شد.
مهدی فرجی رییس هیات مدیره کانون رســانه های دیداری در ابتدا 
بیان کرد: در مدتی که کانون تشکیل شــده فعالیت های زیادی شکل 
گرفته اســت به طور مثال مجوز آموزش را از ســازمان فنی حرفه ای و 
وزارت ارشاد گرفته ایم و می توانیم کلاس هایی را برگزار کنیم و کانون 
می تواند بــا این کلاس ها خودکفا شــده به درآمدزایی برســد و حتی 
کارهای بزرگ تری انجام دهیم.وی اضافــه کرد: همچنین مجوز مجله 
الکترونیک هم با مدیرمســئولی مریم جلالی دریافت شد. ما همچنان 
پیگیر حوزه وی او دی کانون هســتیم. تشــکیل وی او دی ملاحظاتی 
دارد از طرف ســاترا البته اقبال شــد اما مدل و فرم آن نکاتی دارد. اما 
مذاکرات صورت می گیرد و پرونده آن را نبســته ایم.فرجی به برگزاری 
یک جشنواره اشاره و عنوان کرد: بنا داریم ســال آینده جشنواره ای را 
برگزار کنیم و با ارشاد هم مذاکراتی داشــته ایم که خدا را شکر حمایت 
می کنند.ما از فیلم های بلند و کوتاه و داســتانی و جنگ و هر مدلی که 
در شــبکه خانگی و پلتفرم ها وجود دارد مدعی برگزاری آن هستیم و 
می توانیم جشــنواره ای را با این محور برگزار کنیم.مریم جلالی مدیر 
مســئول کانون در ادامه درباره مجله ای که قرار اســت راه اندازی شود 
عنوان کــرد: کانون تهیــه کنندگان رســانه های دیــداری متعلق به 
رســانه هایی بود که رسانه ای نداشــتند.وی اضافه کرد: مجله دیداری 
نو قرار شد مجله ای الکترونیک باشــد تا تمام داشته های دیروز و حتی 
آینده را منعکس کند و جایی برای تعامل باشد.جلالی اظهار کرد: مجله 
دیداری در حوزه های مختلف کار می کند. همه دوســتان عضو هیات 
تحریریه خواهند بود. ما ســه ســطح مخاطبان عمومی، اختصاصی و 

مخاطبان حوزه تصدی گری و سیاستگذاری را احصا کرده ایم.
وی اضافه کرد: آقای فرجی در این مدت نهادها را متوجه کانون کرده اند 
و این مجله این توجه را تقویت می کند و می توانیم با شــکل و شــمایل 
بهتری کار را جلو ببریم. بیزینس پلن و حتی درآمدزایی آن مشــخص 
شده است و روی مانیفســت ان کار شده است.ســعید ابوطالب دیگر 
عضو هیات مدیره کانون تهیه کنندگان رسانه های دیداری در ادامه به 
بخشی از تجربیات خود در برنامه سازی در کشورهای مختلف پرداخت.
در ادامه امیرحســین خرمشــاهی مدیرعامل کانــون تهیه کنندگان 
رسانه های دیداری نیز عنوان کرد: مظلوم تر از تهیه کنندگان خودشان 

هستند با برنامه هایی که ساختیم بارها وزیر و وکیل جا به جا شدند.
وی اضافه کرد: مشکل ما پول و درآمد و شــغل نیست ما جمع مجنون 
و عاشــق پای نظام و دفاع مقدس و فرهنگ هســتیم که بــا دولت ها و 
بی دولت ها از فرهنگ دســت نمی کشیم.خرمشــاهی تصریح کرد: ما 
سالهاســت پای وحدت ملی با ماموریت های فرهنگی خود ایستاده ایم 

درواقع ما ۴۲ سال است بی سلاح پای فرهنگ ایستاده ایم.
وی خطاب به یک عضو شورای شــهر در این جلسه گفت: آقای صادقی 
در یک سال گذشــته نماینده و بلندگوی ما در شورای شهر بوده است. 
امروز ترکیه با ۸۰ درصد بخش خصوصی ســریال می ســازد نه بخش 
دولتی که اتفاقاً با نهادهای شــهری و اینها حمایت می شــود. فرهنگ 
کره ای اگر اینقــدر طرفدار دارد از طرف نهادهای شــهری و حاکمیتی 
حمایت می شود.در ادامه احمد صادقی عضو شورای شهر تهران در این 
جلسه ضمن اشاره به نیاز شــهر تهران به فرهنگ سازی در حوزه های 
مختلف عنوان کرد: کانون تهیه کنندگان رسانه های دیداری می تواند 
با تولید آثار فرهنگی مرتبط با داســتان های مختلف شــهر از حمل و 
نقل گرفته تا مســائل مرتبط با محیط زیست )آلودگی هوا( و… کمک 
شایانی به شهر تهران و فرهنگ شهرنشینی داشــته و بازوی فرهنگی 

شهرداری پایتخت باشد.
وی اضافه کرد: حوزه فرهنگ و تولید محتوای فرهنگی می تواند یکی از 
مهمترین عناصر در مدیریت شهری باشد چرا که شما می توانید با زبان 

هنر واسطه موثر میان مسئولین و مردم باشید.
این جلســه با حضور تهیــه کنندگانی چون ســعید ابواطلب، محمود 
محمودی، فواد صفاریان پور، الهــام حاتمی، مجید قناد، ناصر کریمان، 

یوسف بچاری، حسین طاهری و… همراه بود.

پایانیبرای»روزیروزگاریمریخ«
»روزی روزگاری مریخ« به روزهای پایانی پخش نزدیک شــده است و 

به گفته ی سازندگانش، این سریال فصل جدیدی هم نخواهد داشت.
 »روزی روزگاری مریخ« که در شــبکه نمایش خانگــی تولید و پخش 
می شد، با پخش ۲۴ قســمت به روزهای انتهایی پخش خود رسیده و تا 

دو قسمت دیگر به پایان می رسد.

پیمان قاسم خانی و محسن چگینی سازندگان این سریال پیش از این 
تجربــه همکاری های متعددی همچون ســریال های »دزد و پلیس«، 
»ساختمان پزشــکان« و »خوب بد جلف« را در شبکه نمایش خانگی 
و تلویزیون داشتند و در ســریال »روزی روزگاری مریخ« به سراغ ژانر 

کمدی فانتزی در کره ای دیگر با آدم فضایی ها رفتند.
ساخت ســریال »روزی روزگاری مریخ« در بدو پخش با حاشیه هایی 
روبه رو شــد. به نوعی که یکی از پلتفرم های پخش کننده پس از پخش 
یک قسمت، مجبور شد ســریال را از دســترس کاربرانش خارج کند. 
»نداشتن مجوز رسمی« علت حذف این ســریال عنوان شده بود که با 
حل مشکل مجوز سریال از ســازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت 
و تصویر فراگیر در فضــای مجازی )ســاترا(، »روزی روزگاری مریخ« 

دوباره در دسترس کاربران قرار گرفت.
موضوع سریال همان طور که از اسمش پیدا بود یک کمدی فانتزی بود 
که در فضایی خیالی و در فضا می گذشت و شخصیت اصلی داستان در 
یک ماجرای پیچیده، پایش به کره مریخ باز می شــد. قاسم خانی پیش 
از این در نوشتن سریال »مســافران« که رامبد جوان کارگردانی کرده 
بود، ایده ورود فضایی ها به زمین را اجرایی کرده بــود. با این حال ایده 
رفتن انســان به کره دیگر و درگیری هایش بــا فرازمینی ها موضوعی 
متفاوت از »مســافران« تلقی می شد.این ســریال دکوری با ملزومات 
مریخ داشــت که در فضایی بزرگ در نمایشــگاه بین المللی و توســط 
سیامک احصایی ساخته شده بود و کار به مدت یک سال در آنجا ضبط 
شد. اواخر سال ۱۴۰۰ این ســریال کلید خورد و با ساخت دکور، ضبط 
سریال اواخر مهر امســال به پایان رســید.»روزی روزگاری مریخ« از 
همان ابتدا توسط پیمان قاســم خانی و محسن چگینی کارگردانی شد 
اما نگارش سریال با ساخت کار همزمان شــده بود و پیمان قاسم خانی 
سرپرست نویسندگان بود، بنابراین بیشتر زمان خود را صرف نگارش در 
قسمت های پایانی کرد به همین جهت قســمت های پایانی آن توسط 

محسن چگینی کارگردانی شد.

قاب

 وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی ضمن اشــاره به دیدار 
خود بــا رئیــس جمهــور موریتانی و برخــی وزرای 
فرهنگ کشــورهای اســلامی در حاشــیه اجلاسیه 
انتخــاب پایتخــت فرهنگی جهان اســلام نوشــت: 
فرصت تمدنی فرهنگی ایران عزیــز، ابزار مهمی برای 
تعمیق دیپلماســی عمومی جمهوری اسلامی است. 
محمدمهدی اســماعیلی در جدیدترین یادداشــت  

خود در برنامه کاربردی روبیکا ضمن اشــاره به دیدار 
خود با رئیس جمهور موریتانی و برخی وزرای فرهنگ 
کشورهای اســلامی در حاشــیه اجلاســیه انتخاب 
پایتخت فرهنگی جهان اســلام به شــتاب تعاملات 
فرهنگی با جهان اسلام و کشورهای آفریقایی در دولت 
مردمی تاکیــد کرد.جدیدترین نوشــته وزیر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی در فضای مجازی به شــرح زیر آمده 

است: تعاملات فرهنگی با جهان اســلام و کشورهای 
آفریقایی در دولت مردمی شــتاب بسیار خوبی گرفته 
است.اســتقبال گرم رییس جمهور موریتانی و وزرای 
فرهنگ کشــورهایی که درحاشــیه اجلاس پایتخت 
فرهنگی جهان اســلام با آنها دیدار می کنم، نشــان 
می دهد فرصت تمدنی فرهنگی ایران عزیز، ابزار مهمی 
برای تعمیق دیپلماســی عمومی جمهوری اســلامی 

است.اسماعیلی جهت شرکت در مراسم معرفی رسمی 
نواکشوت پایتخت کشــور موریتانی به عنوان پایتخت 
فرهنگی جهان اسلام در ســال ۲۰۲۳ از روز پنجشنبه 
وارد این کشور شده است.سازمان آموزشی، فرهنگی و 
علمی اسلامی )ایسسکو(، وابسته به سازمان کنفرانس 
اسلامی، نواکشوت را به عنوان پایتخت فرهنگی جهان 

اسلام در سال ۲۰۲۳ انتخاب کرده است.

وزیر

علیرضا سعیدی   آییــن رونمایی از آلبوم 
»زار« به عنوان جدیدتریــن اثر تک نوازی 
محســن نفر نوازنده شناخته شده موسیقی 
ایرانی روز شنبه هفدهم دی با حضور دست 
اندرکاران این اثر موسیقایی در حوزه هنری 

برگزار شد.
 آییــن رونمایی از تازه ترین آلبوم محســن 
نفر نوازنده شناخته شده موسیقی ایرانی با 
عنوان »زار« روز شنبه هفدهم دی با حضور 
این هنرمنــد، میلاد عرفانپــور مدیر مرکز 
موسیقی حوزه هنری، امیرحسین سمیعی 
معــاون هنری ســازمان فرهنگــی هنری 
شــهرداری تهران و پدرام جوادزاده نوازنده 
و کارشــناس موســیقی در ســالن طاهره 
صفــارزاده حوزه هنری ســازمان تبلیغات 

اسلامی برگزار شد.

نوآوری، چاره اندیشی و تولید فراوان 
مبتنی بر مخاطب

میلاد عرفانپور مدیر مرکز موســیقی حوزه 
هنری سازمان تبلیغات اسلامی در ابتدای 
این نشســت خبــری درباره آلبــوم »زار« 
توضیح داد: این افتخار در مرکز موســیقی 
حوزه هنری نصیب ما شــده که ناشــر این 
اثر گرانبهــا و ارزشــمند باشــیم. در این 
چارچوب آنچه صــورت گرفته تلاش برای 
تولید آلبومی اســت که شناسنامه فرهنگ 
ایرانی است. یکی از این گونه های ارزشمند 
که فرهنگ ما را با ریشه های ایرانی ساخته 
موسیقی ایرانی اســت. این موسیقی ایرانی 
در روزگار کنونی به ســبب عوامل و دلایل 
گوناگون دچار مشــکلاتی در حوزه محتوا و 
مخاطب اســت و ما باید تدبیر داشته باشیم 
که مخاطب امروز ما به این گونه موسیقایی 
بازگشت درستی داشته باشــد. اساساً چرا 
این بازگشــت دارای اهمیت اســت؟ چون 
موســیقی ایرانی از دیرباز آمیخته با معنا و 
حکمــت و معرفت و فرهنگ اصیلی اســت 
که انسان ایران ســده های مختلف را با این 

فرهنگ زندگی کرده است.
وی افزود: موســیقی ایرانی موسیقی همه 
ساحت های زندگی اســت که گاهی درباره 
عشــق، گاهی درباره معرفت و گاهی درباره 
اعتراض ســخن می گوید. موسیقی ایرانی 
با سلوک انسان ایرانی گره خورده است. در 
این چارچوب هنرمندان و مخاطبان این نوع 
موسیقایی اگر راه لذت بردن و تعامل برقرار 
کردن آن را یاد بگیرد قطعاً با رشــد و فهمی 
مواجه می شــود که می توانــد دربرگیرنده 
نکات مهمی در نســبت با فرهنــگ ایرانی 
داشته باشد. موسیقی ایرانی گنجینه ای از 
فرهنگ ایرانی اســت که حفظ آن مستلزم 
نوآوری، چاره اندیشــی و تولیدات فراوان با 

سلیقه مخاطب است.
مدیر مرکز موســیقی حوزه هنری با اشاره 
به رونمایی از آلبوم »زار« گفت: محسن نفر 
یکی از مهم ترین و شناخته ترین هنرمندان 
موســیقی ایرانی اســت که طی سال های 
اخیر تــلاش های بســیار ارزنده و شــکوه 
مندی را در عرصه موســیقی ایرانی داشته 
اند و امیدوارم مرکز موســیقی حوزه هنری 
این توفیق را داشته باشــد که باز هم از این 
دســت تولیدات را به مخاطبان ارائه دهیم. 
آلبوم های موســیقی ایرانی شرایط سختی 

برای رسیدن به مخاطب دارند اما ما در مرکز 
موسیقی حوزه هنری تمام تلاشمان را انجام 
می دهیم کــه این آلبوم به بهترین شــکل 
ممکن به مخاطبان ارائه شــود. حتی شاید 
برگزاری این نشســت بتواند مقدمه خوبی 
برای معرفی چنین اثر ارزشــمندی باشد. 
این آثار مخاطبان بســیار خاصی دارند که 
وقتی هنرمندان در این عرصه کاری را تولید 
می کنند ما انتظار مخاطبان فراگیری نمی 
توانیم داشته باشــیم. اما همان مخاطبان 
اندک هم به قدری دارای ارزش هستند که 
می توانند ما را برای رســیدن به اهدافمان 

کمک کند.
عرفانپور درباره برنامــه های مدیریت مرکز 
موســیقی حوزه هنری دربــاره برگزاری 
کنسرت ها موسیقی در حوزه هنری با توجه 
به شرایط اخیر گفت: محدودیتی باب شده 
برای هنرمندان کشــور که نباید کنسرت 
برگزار شود. دیدگاهی که کار بسیار غلطی 
اســت و آنهایی که هنرمنــدان را وادار به 
ســکوت می کنند از جنس هنر نیستند بر 
همین مبنا ما در حوزه هنری در حال برنامه 
ریزی برای کنسرت ها هستیم که به زودی 

جزییات آن اعلام می شود.

ما محسن نفر را برای کارهایی که 
انجام نداده می شناسیم

امیرحسین سمیعی معاون هنری سازمان 
فرهنگی هنری شهرداری تهران که در این 
نشســت حضور پیدا کرده بود، با قدردانی از 
تولید کنندگان این اثر موسیقایی بیان کرد: 
بارها در رســانه ها درباره یک اســتاد، یک 
هنرمند و یک چراغ راه برای نســل صحبت 
شده است. نســلی که متعهدانه با شرافت و 
با اخلاق وارد حوزه هنر شــده است. خیلی 
ها این سرچشمه را می شناســند و با رویه 
ای که در این ســالها داشته آشــنا هستند. 
آشــنایی من هم با هنرمنــد بزرگی چون 
محســن نفر از ســالها پیش اتفــاق افتاده 
اســت و همواره تلاش کردم که توفیق این 
شــاگردی برای من وجود داشــته باشد. او 
در دوره های مختلف سیاســی و اجتماعی 
و فرهنگی که دربرگیرنده متغیرهایی است 
همواره ثابت قدم باقی مانده است و این ثابت 

ماندن کار بسیار سختی اســت.وی افزود: 
محسن نفر برای کارهایی که کرده محسن 
نفر نشده اســت، او برای کارهایی که نکرده 
هم محسن نفر شده اســت. در دهه ۷۰ او را 
با لقب »فیلســوف تار« می شــناختند و به 
قول یکی استادان موســیقی ایران مضراب 
های او دارای ســاختاری اســت که در آن 
عمق ردپای اصلی فرهنــگ و تمدن ایرانی 
اســلامی را می توانیم پیدا کنیــم. الان در 
ســال ۱۴۰۱ که من با این پدیــده هنری 
مواجه می شویم متوجه می شــوم که آثار 
استاد نفر می تواند سرمشــق بزرگی برای 
آینده باشد. برای انسانی که می تواند هویت 

صوتی خود را در این زمینه پیدا کند.
این خواننــده موســیقی در بخش دیگری 
از صحبــت هــای خــود ضمن اشــاره به 
دیگروِیژگی هــای هنری محســن نفر به 
عنوان یکی از نوازندگان شــاخص موسیقی 
ایرانی توضیــح داد: پای بند به ریشــه ها و 
هویت اصلی ما هزینه بســیار زیادی دارد و 
هر هنرمندی این هزینه را نمی پذیرند و به 
اعتقاد هنرمندانی که چنیــن هزینه هایی 
را می پردازند بســیار کم هستند. استاد نفر 
حلقه وصلی بین تمامی هنرهای متعهدی 
اســت که از هنــر خوشنویســی کرفته تا 
هنرهای نمایشــی دربرگیرنده ارزشمندی 
های بســیاری اســت. جمعــی از تمامی 
مفاهیم ارجمند هنر متعهد در محســن نفر 
تجلی پیدا گرده و در حال حاضر شــاخصه 

اصلی هنر متخصص و هنر متعهد است.
ســمیعی تاکید کرد: دلیــل اینکه تلاش 
می کنیم در این سالها شــاگرد محسن نفر 
بمانیم به خاطر تجلــی تمامی ویژگی های 
یک هنرمند متعهد اســت که از او هم درس 
اخــلاق می گیریــم و هم درس هنــر. این 
آلبوم به اعتقاد من بنیانگذار زیرســاختی 
در موسیقی ملی ماســت که شاید مصرف 
گرایان هنرمصرف گرا از آن انتقاد می کنند. 
ولی این نوع موسیقی که ما در آلبوم زار می 
شنویم دربرگیرنده زیرساختی در موسیقی 
ایرانی اســت که باید به نســل های آینده 
منتقل شود. این اتفاق بزرگی است که باید 
بیش از این برای رســاندن صدایش به نسل 

جدید تلاش کرد.

 پاسخ به زیبایی شناسی هستی 
در یک آلبوم موسیقی مهم

محســن نفر هم در بخش دیگــری از این 
نشست رســانه ای ضمن ابراز خرسندی از 
برپایی این مراسم رونمایی گفت: سهم من 
در نگاه کریمانه دوستان این است که بتوانم 
که یک از هــزار لطف دوســتان که گفتند، 
باشــم. البته اگر بخواهیم بــه خود موضوع 
اصلی این آلبوم بپردازیم اینکه موســیقی، 
پاســخی به زیباشناسی هســتی است که 
همــه آن هنرخداوند اســت. یکــی از این 
بهانه های جمال و زیبایی صدا و آواســت. 
صدای خــوش و آوای خوش یکــی از جلوه 
های زیبایی است که حضرت رب العالمین 
در این دنیا برای ما آفریده اســت. موسیقی 
میراث دار نشــان دادن و ارائه صدای خوش 
است که در موســیقی به دو صورت ارائه می 
شود. یکی با حنجره آدمی که صدای خوش 
دارند و دیگری ابزار و آلات موســیقی است. 
در حقیقت موســیقی صدای خوش است 
که اگر کلام را با آن می شــنویم برای لذت 
بیشتر اســت. ما اگر بتوانیم از صدای خوش 
منحصــر از کلام لــذت ببریم به ســاحت 

موسیقی نزدیک تر هستیم.
این نوازنده شناخته شــده موسیقی ایرانی 
ادامه داد: موسیقی ایرانی بنا بر تجربیاتی که 
در قرون متمادی داشته نشان داده با تعقل 
آدمی کار دارد. یعنی کمتر با هیجان آدمی 
سر و کار داشته است و تمامی انتقاداتی که 
اذهان یک ســو نگر درباره موسیقی ایرانی 
مطرح می شــود نشــان از این است که این 
افراد آنچنان که باید به تعقل در موســیقی 
ایرانی توجه نکرده اند. پس موسیقی ایرانی 
متضمن وجه و ســاحت عقلانی بشراست. 
شــما اگر به ردیف موســیقی ایرانی گوش 
می کنید دائم پرســش می کنیــد که این 
نوع موسیقی چه چیزی می خواهد بگوید؟ 
و همیــن نگاه یعنــی تعقل. وقتــی درباره 
موضوعی چرا و چیستی را مطرح می کنید 
یعنی به ســاحت تعقل نزدیک شــده ایم. 
ساحت بعدی موســیقی ساحت احساسات 
موســیقی اســت که می تواند دربرگیرنده 
نکات مهمی باشد. شــاید ساحتی باشد که 

از تعقل هم بالاتر است.

نفر ادامه داد: ما با گنجیه ای از موســیقی 
ایرانــی مواجه هســتیم کــه دربرگیرنده 
احساس و تعقل است. البته سالهای زیادی 
از آن غافــل بودیــم اما به واســطه حضور 
شــعرای بزرگوار در تاریخ ادبیات ایران در 
شرایط بسیار ارزشــمندی قرار دارد که به 
جهت همراهی با شــعر حکیمانــه از وجه 
بســیار ارزشــمندی برخوردار اســت که 
از مقام انســانی اش افول نکرده و از برخی 
هیجانات موســیقی غرب زده امروز به دور 
است. این هنر موسیقی ایرانی است که می 
تواند برجستگی ها و اهمیت زیادی داشته 

باشد.
وی درباره جزییات آلبــوم »زار« هم گفت: 
از آن جهت که موسیقی ایرانی گنجینه ای 
از مضامین هدایت گر و نکته دار اســت بنده 
تصمیم گرفتم که دست به تولید اثری بزنم 
که بتواند دربرگیرنده اندیشــه های متعالی 
ساخت موسیقی باشد. این روند هم به طور 
حتم در اینده نیز به صورت مســتمر ادامه 
پیدا خواهد کرد. درباره نام گذاری آلبوم هم 

باید بگویم که بشر در حالت »زاری« است.
این نوازنــده درباره برنامه هــای خود برای 
برپایی کنسرت موسیقی گفت: اگر در سال 
آینده خداوند به من کمک کند حتما برنامه 
هایی بــرای برگزاری کنســرت دارم که به 

زودی اطلاع رسانی می شود.

افتخار آقای مدیر برای حضور در 
حوزه هنری سازمان تبلیغات اسلامی

محسن فروزانفر معاون هنری حوزه هنری 
هم در بخش دیگری از این نشســت خبری 
بیان کرد: وقتی صحبت های اســتاد نفر را 
شــنیدم افتخار کردم در مجموعه ای نفس 
می کشــم که هنرمندانی سرشار از حکمت 
را در حوزه هنری داشــتیم و این هنرمندان 
هنوز حضور دارند و ما مــی توانیم از وجود 
آنها بهره مند شویم. استادانی که همچنان 
در حال تولیدهســتند. از آقای نفر بینهایت 
سپاســگزارم که هنوز در جمع حوزه هنری 
حضور داریــد و ما می توانیــم از هنرنمایی 

شما بهره مند شویم.
محسن نفر آهنگ ساز، پژوهش گر، مدرس 
موســیقی و نوازنده تار و ســه تار است که 
از ســال ۱۳۶۰ و با تاســیس حوزه هنری 
سازمان تبلیغات اســلامی )حوزه اندیشه 
و هنر اســلامی( وارد این مجموعه شد. وی 
در ســال های اولیه دهه ۶۰ دو آلبوم »وصل 
مستان« و »شــمس الضحی« را با همکاری 
حسام الدین سراج منتشــر کرد که تا امروز 
به عنوان ابتکاری تازه در موســیقی سنتی 
و ایرانی می درخشــند. ضمــن اینکه آلبوم 
»باغ ارغوان« با صدای سراج و سرپرستی و 
آهنگسازی محسن نفر، آلبوم »ردیف هفت 
دستگاه موسیقی ایرانی« و آلبوم »یادیار« 

از دیگر آثار این هنرمند به شمار می روند.
این هنرمند به مــوازات خط ســیر اصلی 
اهدافش در موســیقی، فعالیت های جسته 
گریختــه زیادی داشــته کــه از جمله آن 
برگزاری کنسرت با شهرام ناظری در داخل 
و خارج کشور اســت. وی همچنین در سال 
۱۳۸۵ »گروه موســیقی غوغا« را تشکیل 
داد و با همان گروه کنسرت هایی در داخل و 

خارج از کشور اجرا کرد.

فرصتتمدنیفرهنگیابزارمهمیبرایتعمیقدیپلماسیعمومیایراناست

حضوراستانهادرعمارتحسینبرانگیزاست
خریدار   داور بخش تولیــدات تلویزیونی 
سیزدهمین دوره جشــنواره مردمی فیلم 
عمار گفــت: تنوع آثــار در این جشــنواره 
قابل توجه بود و اینکه آثــار متعلق به نقاط 
مختلف کشور بودند؛ استان ها، حضور قابل 

توجه و تحسین برانگیزی داشتند.
مهدی لسانی در توضیح تولیدات تلویزیونی 
سیزدهمین دوره جشــنواره مردمی فیلم 
عمار گفــت: در حــوزه برنامه های ترکیبی 
تلویزیونــی، تعداد حاضریــن و برنامه های 
شــرکت کننده، بالاتر از انتظــار من بود و 
ما آثار خیلی خوبــی از برنامه های ترکیبی 

تلویزیونی داشتیم.
وی افزود: در حوزه های آیتم و کلیپ، موشن 
گرافی و گزارش های خبــری نیز، تنوع آثار 
قابل توجــه بود. اینکه آثــار متعلق به نقاط 
مختلف کشــور بودند و اســتان ها، حضور 
خیلی خوبی داشتند، قابل توجه و تحسین 

برانگیز اســت.مدیر پایگاه جریان شناسی 
دیدبــان ادامه داد: بــه نظرم »عمــار« در 
فراخــوان ها و ارتبــاط گیری هــای خود 
می تواند در حوزه رســانه قوی تر عمل کند. 
در جشــنواره عمار ظرفیت کشف نشده ای 
هست که امکان کشــف آن وجود دارد و به 
واســطه آن وقتی در حــوزه مردمی داریم 
صحبــت می کنیم اینکــه آثار ارائه شــده 

چندین برابر شود هم ممکن می شود.
وی با اشاره به جوان بودن جشنواره مردمی 
عمار تاکید کرد: توجه به حوزه های خلاقانه 
مهم است. باید برای هر دوره طراحی لوگو و 
پوستر انجام شــود. درج و رونمایی از لوگو 
و پوســتر اختصاصــی در هــر دوره از این 
جشنواره امر مهمی است و مناسب است که 
عمار هر هر دوره یک هویت رسانه ای خاص 

داشته باشد.
داور بخش تولیدات تلویزیونی سیزدهمین 

دوره جشــنواره مردمی فیلم عمار، در ادامه 
افزود: این هویت رســانه ای خاص شامل، 
رنگ، فونــت و المان اســت. از طرف دیگر، 
عمار می تواند برای هر دوره ســفرایی را در 
حوزه اجتماعی مشخص کند که این ها، برُد 

رسانه ای و اجتماعی به پیام عمار بدهند.
لســانی با بیان اینکه ما اگر در حوزه تبلیغ 

و ترویــج در عمار کار بیشــتری بکنیم، برد 
کرده ایم، گفت: این برد به جهت این اســت 
که جشنواره عمار، جایگاه خودش را در بین 
مردم دیده، نه در میان ســازمان ها و انجام 
این کار در شرایط فعلی کشور و مسائلی که 
اتفاق افتاده به اهمیت عمــار ضریب و وزن 

می دهد.
وی در توضیــح زن ایرانی؛ شــعار محوری 
این دوره از جشــنواره بیان داشــت: وقتی 
فضای رســانه ای و فضای ذهنی را نگاه می 
کنیم. فضــای ذهنی افراد عموما توســط 
رســانه ها ایجاد و جهت دهی می شود. نگاه 
به زن ایرانــی از بعد تاریخــی، که قدیمی 
ترین تصویرها و نگاره هــا از آن وجود دارد، 
پوشیدگی است. این پوشــیدگی در سنت 
ایرانی هــم بوده اســت. حتــی در فضای 
کنونــی، در اقــوام، فرهنگ هــا و بوم های 
فرهنگی مــان، این مبحث نیاز به کشــف و 

ترویج دارد. بنابرایــن باید در گام اول خیلی 
از خرده فرهنگ ها، توســط افــراد مختلف 

کشف و بعد ترویج و تقویت شود.
این هنرمنــد در پایان گفت: مــا در منطقه 
ای قــرار گرفتیم که یــک زن، عملا خلاق، 
موثر، الهام بخش به تمام جامعه اســت. این 
مساله خیلی مهم اســت که بتوان آن پبام 
را به کلیت جامعه منتقل کــرد و در پویایی 

جامعه نقش آفرین بود.
افتتاحیه ســیزدهمین جشــنواره مردمی 
فیلــم عمــار، ۱۴ دی ماه در حــرم مطهر 
حضرت احمد بن موســی)ع( شــاهچراغ، 
برگزار شــد. آثار جشــنواره نیــز از ۱۵ تا 
۲۱ دی مــاه در سینمافلســطین تهران به 
نمایش درآمده است. همانند دوره پیشین، 
علاقمندان می توانند با مراجعه به تارنمای 
عماریار AmmarYar.ir به صورت مجازی 
به تماشای آثار این دوره جشنواره بنشینند.
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پایاندورهریاست۶فدراسیونورزشی
تاپایاناسفند

وزارت ورزش و جوانــان با انتشــار لیســتی به بررســی وضعیت ۱۵ 
فدراسیونی که با سرپرست اداره می شوند، پرداخت. این درحالی است 
که دوره سرپرســتی ۶ فدراســیون دیگر از جمله هندبال، قایق رانی، 

هاکی، کاراته، جودو و ناشنوایان در اسفند ماه به پایان می رسد.
ســیدحمید ســجادی وزیر ورزش و جوانان از زمانی که سکان هدایت 
این وزارت خانه را در دست گرفته همواره بر برگزاری مجامع انتخاباتی 

فدراسیون های ورزشی در موعد مقرر تاکید داشته است.
وزیر ورزش و جوانان بارها در مصاحبه های متعــدد عنوان کرده اداره 
فدراسیون های ورزشی با سرپرســت مطلوب نظر وزارت ورزش نیست 
و این وزارت خانه تمام هم و غم خود را بــه کار خواهد گرفت تا با فراهم 
کردن شــرایط لازم، زمینه برگزاری مجامع انتخاباتی فدراسیون های 
ورزشی را در تاریخ مقرر فراهم نماید.این درحالی است که ورزش ایران 
کمتر از یک ســال دیگر رویداد مهمی چون بازی های آسیایی هانگژو 
را پیش رو دارد و با این حال ۱۵ فدراســیون ورزشی هنوز با سرپرست 
اداره می شــوند.البته از این تعداد، ۳ فدراســیون آمادگی جســمانی، 
بادبانــی، دریایی و ســاحلی در زمره فدراســیون های تازه تاســیس 
هستند و وزارت ورزش به دنبال فراهم کردن مقدمات برگزاری مجمع 
انتخاباتی آن هاست.در حال حاضر فدراســیون های دوچرخه سواری، 
ژیمناستیک، وزنه برداری، شمشیربازی، سوارکاری، بدمینتون، گلف، 
ورزش های همگانی، روســتایی و عشــایری و بازی های بومی محلی، 
بولینگ و بیلیارد، کونگ فو و بوکس در زمره فدراســیونی هستند که به 

خاطر برکناری، استعفا یا پایان دوره کاری با سرپرست اداره می شوند.
فدراسیون اسکواش آخرین فدراســیونی بود که مجمع انتخاباتی آن 
در تاریخ ۱۲ دی ماه برگزار شــد و بعد از اســکواش و طبق اعلام هیئت 
رئیسه، مجمع انتخاباتی فدراســیون گلف در تاریخ ۳ بهمن ماه برگزار 
می شــود.وزنه برداری دیگر فدراسیونی اســت که در لیست برگزاری 
مجامع انتخاباتی وزارت ورزش قرار دارد و قرار اســت در صورت فراهم 
شدن شــرایط، انتخابت این فدراســیون در تاریخ ۱۸ بهمن ماه برگزار 
شود.طبق مصوبه هیئت رئیسه، انتخابات فدراسیون دوچرخه سواری 
هم در تاریخ ۳۰ بهمن ماه برگزار خواهد شــد.هرچند که وزارت ورزش 
اخیرا با انتشار لیستی در رسانه ها به بررســی وضعیت ۱۵ فدراسیونی 
که با سرپرست اداره می شــوند، پرداخته اما باید توجه داشت که دوره 
سرپرستی ۶ فدراسیون دیگر از جمله هندبال، قایق رانی، هاکی، کاراته، 

جودو و ناشنوایان در اسفند ماه به پایان می رسد.
دوره ریاست ۴ ســاله فدراســیون قایق رانی در تاریخ هشتم اسفند ماه 
تمام می شود و سپس به ترتیب فدراســیون های هندبال در تاریخ ۲۰، 
هاکی در تاریخ ۲۱، کاراته در تاریخ ۲۳، جودو در تاریخ ۲۵ و ناشنوایان 

در تاریخ ۲۶ اسفندماه شاهد پایان دوره ریاست خواهند بود.
پیش از این و در تاریخ پنجم دی ماه سیدمحمد پولادگر معاون توسعه 
ورزش  قهرمانــی و حرفــه ای وزارت ورزش و جوانــان در گفت وگوی 
اختصاصی بــا ایرنا گفته بــود؛ هدف ما این اســت که تا پایان ســال 

فدراسیون ها را تعیین تکلیف کرده و مجامع انتخاباتی را برگزار کنیم.

واکنشفدراسیونفوتبالبهبرگزاریجام
خلیجفارسبایکنامجعلی

فدراسیون فوتبال نسبت به استفاده از عنوانی مجعول برای رقابت های 
کشورهای عرب به فیفا اعتراض خواهد کرد.

 

برگزاری جام کشــورهای عربی به میزبانی کشــور عراق در شهر بصره 
با یک نام جعلی، انتقادات زیادی را به همراه داشــته است. در این راستا 
فدراســیون فوتبال امروز در بیانیه ای به اســتفاده از یک نام جعلی به 
جای خلیج فارس واکنش نشــان داد.در بیانیه فدراسیون فوتبال آمده 
است:در پی اســتفاده از واژه ای مجعول به جای عنوان تاریخی خلیج 
همیشه فارس در رقابت های جام ملت های کشورهای عربی،فدراسیون 
فوتبال ضمن تاکید بر مفاهیم عمیق خلیج فــارس، این عنوان برجای 
مانده از کهن ترین منابع تاریخی،اعتراض رسمی جامعه فوتبال و ملت 

ایران را به این موضوع به فدراسیون جهانی فوتبال ابراز می دارد.
روشن اســت که خلیج فارس، نامی اصیل و تاریخی است که از سالیان 
دور و به صورت مســتمر در همه زبان ها و ادبیات جهانی استفاده شده  
و در اطلس های دربردارنده نقشــه های کهن و نقشه های تاریخی هم 
به صورت کامل با این عنوان از آن یاد شــده است.بر این اساس، سوابق 
متقن و استوار اســناد مربوطه جهت تصحیح روندهای ناصواب خلاف 
عرف بین المللی در سال های آتی، توســط فدراسیون فوتبال ایران به 

فیفا ارسال خواهد شد.
گفتنی است که بیست و پنجمین دوره مسابقات جام کشورهای عرب 
حوزه خلیج فارس به میزبانی شــهر بصره از دیروز با شــرکت تیم های 
عراق، عربســتان ســعودی، عمان، یمن، بحرین، کویت، قطر و امارات 

آغاز شده است.

نقشگلرمحبوبکیروشدرشکستسنگین
تاثیر مســتقیم اشــتباهات فردی دروازه بان و خط دفاعی نســاجی 
مازندران در شکست سنگین این تیم برابر پرســپولیس نشان داد تیم 

مازندرانی باید برای دروازه تیمش تدبیر جدیدی کند.
 شکســت ســنگین پنج بر یک نســاجی مازندران مقابل پرسپولیس 
پایان تلخی را در دور رفت رقابت های فصل جــاری لیگ برتر برای تیم 
پرطرفدار قائمشــهری ها رقم زد.این تیم در حالی تن به شکســت داد 
که اســتراتژی فنی او را با مربیان و بازیکنان پیشین پرسپولیس پیش 

می برد. 
حمید مطهری پس از سال ها دستیاری یحیی گل محمدی تصمیم به 
جدایی از او گرفت تا راه سرمربیگری را با نســاجی مازندران طی کند. 
او نیز چند بازیکن قدیمی پرســپولیس همچون علی شجاعی، علیرضا 
ابراهیمی، محمد شــریفی و… را همراه با خود به جمع مازنی ها برد تا 

بتواند با این تیم نتایج قابل قبولی بگیرد.
با این وجود اندیشــه های مطهری مقابل یحیی محکوم به شکست تلخ 

شد تا انتقاداتی را از بازیکنان این تیم به همراه داشته باشد.
پرسپولیس در حالی بهترین نتیجه سال های اخیرش را مقابل نساجی 
رقم زد که اشتباهات فردی میهمان در ورزشگاه آزادی تهران غیر قابل 
چشــم پوشــی بود. علیرضا حقیقی دروازه بان تیم ملی ایران در جام 
جهانی ۲۰۱۴ که سودای پوشیدن دوباره پیراهن این تیم باعث شد تا از 
فوتبال اروپا دست بکشد و به ایران باز گردد مقابل پرسپولیس عملکرد 

نا مطمئنی داشت. 
او روی گل های دوم و چهارم پرســپولیس تأثیر مســتقیم گذاشت تا 
نشان دهد بی دلیل نیســت که با وجود بازگشــت کی روش برای جام 

جهانی ۲۰۲۲ باز هم نتوانست در لیست تیم ملی ایران قرار بگیرد.

میدان

عملکرد اعضای هیات مدیره دو باشــگاه اســتقلال و 
پرســپولیس زنگ خطر را برای تغییر برخی از آنها به 
صدا درآورده اما در صورت تغییر رویکرد و خروج از »بی 

تاثیر« بودن ممکن است این اتفاق رخ ندهد.
 دو باشگاه استقلال و پرسپولیس که از مدتها قبل 
بخشی از سهام خود را وارد بورس کردند با شرایط 
متفاوتی نسبت به گذشــته مواجه هستند که در 
این میان نقش مدیرعامــل و اعضای هیأت مدیره 
برای شفاف ســازی مســائل مالی پررنگ تر شده 

است.
با این وجود اعضای هیأت مدیره دو باشگاه در ماه های 
اخیر نتوانســته اند تأثیر لازم را در این مورد داشــته 
باشــند تا جایی که عملکرد آنها انتقاد رئیس سازمان 

خصوصی ســازی را به همراه داشــت و وی 
تاکید کرده اســت اگر این روند ادامه داشته 
باشــد، احتمال تغییر برخی اعضای هیأت 

مدیره دو باشگاه وجود دارد.
حسین قربانزاده با اشــاره به نقش کم رنگ 
اعضای هیأت مدیره دو باشگاه در نظارت بر 
هزینه ها و مدیریت درآمد آنها از بورس گفت: 

تا زمانی کــه وزارت ورزش اعضای هیأت مدیره این دو 
باشگاه را انتخاب می کند آنها باید نظارت دقیق تری بر 

مسائل باشگاه داشته باشند.
وی با اشــاره به نقش مدیران دو باشــگاه در مدیریت 
مبلغ ۳۵۰ میلیارد تومانی که از محل فروش ســهام 
به دو باشــگاه رســیده اســت گفت: آقــای درویش 

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در این بخش 
نمره قبولــی می گیرد اما آقــای آجرلو نه!. 
امیدواریم آقای فتــح الله زاده نمره قبولی 
خود را بگیرد و درویــش هم این موقعیت را 
از دســت ندهد. البته باید تاکیــد کنیم که 
نظارت وزارت ورزش هــم حداکثری نبوده 

است.
این مقام مسئول البته به انتقاد از اعضای هیأت مدیره 
دو باشــگاه هم پرداخت و گفت: اعضای هیأت مدیره 
دو باشــگاه متأســفانه هیچ بروز و ظهوری نداشته اند. 
عضویت در هیــأت مدیره که فقط برای اســم و عکس 
نیســت. باید نظارت کننــد و از مدیرعامــل توضیح 
بخواهند در مورد مسائل مالی. آنها باید باری را از روی 

دوش باشگاه بردارند نه این که هر روز یک نامه بگیرند 
دست شأن و بیایند و بگویند طلب فلانی را بدهید!

قربانزاده ادامه داد: بنده به آقای خاندوزی و آقای دکتر 
ســجادی گفته ام این موضوع را. اگر ایــن روند ادامه 
داشــته باشــد ما حتماً اعضای هیأت مدیره استقلال 
و پرســپولیس را تغییر می دهیم و ســه عضو مالی را 
جایگزیــن می کنیم تا بتوانند بر مســائل مالی نظارت 

داشته باشند.
 مهدی افضلــی، مجتبی عبداللهــی، محمد مؤمنی و 
مصطفی آجورلو اعضای هیأت مدیره باشگاه استقلال 
را تشــکیل می دهند و رضا درویش، حسین خبیری، 
حسین شــهریاری و محمد مســجدی اعضای هیأت 

مدیره باشگاه پرسپولیس هستند.

 تیم دو نفره »امین احمدیان« و »امیرحسین هدایی« 
با پیروزی مقابل حریف اماراتی به مرحله یک هشــتم 

پایانی انتخابی جام جهانی ۲۰۲۳ صعود کردند.
رقابت های انتخابی جام جهانی ۲۰۲۳ از ۱۷ تا ۲۳ دی 

ماه در شهر دوحه قطر در حال برگزاری است.

در آغــاز این پیکارها، تیــم دو نفره امیــن احمدیان و 
امیرحســین هدایی در مصاف با تیم دو نفره البلوشی 
عبدالله و محمد جاســم از امارات با نتیجــه ۴ بر یک 

پیروز شد و به مرحله یک هشتم پایانی صعود کرد.
تیــم دو نفره ایران در گیــم اول با حســاب ۱۱ بر ۴ به 

برتری دســت یافت، در گیم دوم بازی با نتیجه ۱۱ بر 
۹ به سود امارات خاتمه یافت. در گیم سوم ملی پوشان 
کشــورمان ۱۱ بر ۵ بازی را به ســود خود تمام کردند. 
در ادامه و در گیم چهارم بازی بــا نتیجه نزدیک ۱۲ بر 
۱۰ به سود ایران خاتمه یافت.در گیم پنجم نیز بازی با 

نتیجه ۱۱ بر ۹ به ســود تیم دو نفره احمدیان و هدایی 
خاتمه یافت تا در مجموع با نتیجــه ۴ بر یک به مرحله 
بعد صعود کنند.ملی پوشــان کشورمان در مرحله یک 
هشتم پایانی روز دوشــنبه به مصاف تیم دو نفره هند 

متشکل از هارمیت دسای و شاه مانوش خواهند رفت.

سرخابی

تنیس

ریحانه اسکندری نیم فصل اول لیگ برتر 
با قهرمانی پرسپولیس به پایان رسید.

 بیســت و دومین دوره لیگ برتــر در هفته 
پانزدهم به ایســتگاه نیم فصل رســید، در 
شرایطی که پرســپولیس در آزادی با پنج 
گل از سد نساجی گذشت و ۳۲ امتیازی شد. 
سپاهان نیز موفق شــد با ۲ گل از سد مس 
بگذرد. فولاد و هوادار با یک گل از سد ذوب 
و آلومینیوم گذشتند.مس رفسنجان هم با 
۲ گل از سد پیکان گذشــتند. استقلال نیز 
با یک روز تاخیر به مصــاف تراکتور رفت و 
با نتیجه ۲ بر ۰ مغلوب شــد تــا اوضاع برای 

ساپپینتو بحرانی شود.
در این مقطع می تــوان نگاهی به آمار های 
دور رفت داشت. پرسپولیس در حال حاضر 
با اقتدار صدر جدول را به نام خود زده است. 
بعد از پرسپولیس ســپاهان و استقلال با ۵ 
امتیاز اختــلاف در رده ها دوم و ســوم قرار 

دارند.
پرسپولیس در صدر جدول ۹ برد، ۵ تساوی 
و ۱ باخت ، سپاهان و استقلال هر دو ۷ برد، 
۶ تســاوی و ۲ شکســت از ۱۵ بازی کسب 
کردند. تفاضل گل پرســپولیس ۱۴ است و 
سپاهان و اســتقلال در بخش تفاضل گل با 
هم فاصله دارند. ســپاهان تفاضل گل ۱۲ و 

استقلال تفاضل گل ۷ را دارد.
می توان گفت اوضاع استقلال اصلا به خوبی 
فصل گذشــته نیســت و این روزها حرف و 
حدیث های زیادی مبنی بر اخراج این مربی 
پرتغالی از اســتقلال وجــود دارد. البته که 
برخی از کارشناســان بر این عقیده هستند 
که او نیاز بــه زمان دارند اما هــواداران نظر 

متفاوتی دارند.
در میان تیم های لیگ برتر ســپاهان با زدن 
۲۱ گل صاحــب بهترین خط حمله اســت 

و گل گهــر و پرســپولیس بــا زدن ۲۰ گل 
در رده های بعدی هســتند. ســیرجانی ها 
یک بــازی معوقه بــا آلومینیــوم اراک هم 
در پیش دارنــد و در صــورت زدن ۲ گل به 
تنهایی صاحــب بهترین خــط حمله نیم 
فصل اول خواهند شــد. این درحالی است 
که آلومینیوم هم با زدن ۸ گل ضعیف ترین 
آمــار هجومی را ثبت کــرده و مس کرمان، 
نفت آبادان، و مس رفســنجان بــا ۹ ل زده 
مشــترکا دومین خط حمله ضعیف لیگ را 

در اختیار دارند.
مس رفســنجان همان قدر کــه در گلزنی 
ناموفق بوده توانســته آمار دفاعی بســیار 
خوبی را به ثبت برســاند. شاگردان محمد 
ربیعی با خوردن تنها ۴ گل صاحب بهترین 

خط دفاعی لیگ هســتند و پرســپولیس 
و آلومینیوم با دریافت ۶ و ســپاهان ۹ گل 
در رده های بعدی قــرار دارند. بدترین آمار 
دفاعی نیــم فصل اول هــم متعلق به نفت 
مسجدسلیمان اســت که ۳۵ گل خورده و 
با فاصله ای چشــمگیر در قعر جدول قرار 

دارد.
پرســپولیس بــا ۹ بــرد بیشــترین تعداد 
پیروزی و مس کرمان، نفــت آبادان و نفت 
مسجدسلیمان با تنها ۲ برد کمترین تعداد 
را در نیــم فصــل اول داشــتند. قرمزهای 
پایتخت هم چنین تنها یک بار در نیم فصل 
اولطعم شکست را چشــیدند و از این حیث 
هم در کنار مس رفسنجان صاحب بهترین 
آمار بودند. نفت مسجدسلیمان با تحمل ۱۰ 

باخت بیشترین تعداد بازی را به رقبا واگذار 
کرده است.

تــا هفته پانزدهــم لیگ جایــگاه بهترین 
گل زن بــه صورت مشــترک متعلق به دو 
بازیکن است. محمد عباس زاده از تراکتور 
و یورگن لوکادیا بــا ۶ گل زده در نیم فصل 
اول بهترین گل زن های این دوره هستند. 
نکته جالب حضور لوکادیــا در بخش گل 
زنان برتر اســت. بازیکنی که قرارداد خود 
با پرســپولیس را یک طرفه فســخ کرد و 
دست پرسپولیس و یحیی گل محمدی را 

حسابی تنگ کرد. 
می شــود گفت رفتن لوکادیا از ایران یکی 
از بدتریــن اتفاقاتــی بود که می توانســت 
برای پرســپولیس بی افتد و بــا همه این ها 

پرسپولیس با مهاجمین ایرانی خود جایگاه 
خود را در صدر جدول حفــظ کرد و کمبود 

جدی حس نکرد.
ســومین گل زن برتر دور رفت حامد شیری 
از نساجی مازندران اســت که موفق به زدن 
۴ گل شده است. ایوب کلانتری از نساجی، 
کوین یامگا از اســتقلال، ســجاد بازگیر از 
ملوان، محمد محبی از اســتقلال و شهریار 
مغانلو از ســپاهان نیز موفق شــدند ۴ گل 

برای تیم هایشان به ثمر برسانند.
در بخش بهترین پاســور ها و بازی ســاز ها 
نیز آمار جالبی ثبت شــده اســت. ریکاردو 
آلوز بازیکن خارجی ایــن فصل تراکتور با ۸ 
پاس گل آمار عالی را بــرای خود ثبت کرده 
است و بهترین بازیکن این بخش است. بعد 
از او مهدی ترابی از پرســپولیس و فرشــاد 
احمدزاده از سپاهان با ۵ پاس گل رتبه دوم 
و ســوم را دارند. ایوب کلانتری از نساجی و 
دانیال اسماعیلی فر هم هر کدام ۴ پاس گل 

را داده اند.
به طور کل می توان وضعیت پرســپولیس 
در نیم فصل اول را مثبت دانســت. ممکن 
اســت طبق نظر یحیی گل محمدی آن ها 
در نیم فصــل دوم به مهاجــم های دیگری 
نیاز پیدا کنند و از حــالا برنامه ای برای نقل 
و انتقالات برنامه ای داشــته باشند. اما آن 
طرف تــر اوضاع برای اســتقلال بحرانی تر 
است. شایتعات زیادی حول محور وضعیت 
ساپینتو وجود دارد. در هر صورت ساپینتو 
یکی از پر جمب و جــوش ترین مربیان نیم 
فصل اول بود، مربی کــه بارها به خاطر دعوا 
و درگیری کارت گرفت و محروم شــد. باید 
دید سرنوشــت این مربی در نیم فصل دوم 
چه خواهد بــود و آیا باز هــم روی نیمکت 

استقلال می ماند؟

احتمالتغییرهیاتمدیرهاستقلالوپرسپولیس

نخستینبردنمایندگانتنیسرویمیزایراندرانتخابیجامجهانی

ترکیبمنتخبهفتهپانزدهملیگبرتر؛سرخترازهمیشه
خریــدار   در ترکیــب منتخــب هفته 
پانزدهــم رقابت های لیگ برتــر تیم های 
تراکتور و پرســپولیس بیشــترین نماینده 
را به خــود اختصاص داده انــد. پانزدهمین 
هفته از رقابت های لیــگ برتر فوتبال ایران 
با برگزاری هشت بازی طی سه روز به اتمام 
رســید و پس از ۲ هفته ی فوق العاده کم گل 
شاهد رد و بدل شــدن ۱۶ گل بودیم و هیچ 
یــک از دیدارها با نتیجه ی مســاوی بدون 
گل تمام نشد.سرخ پوشــان تبریز و تهران 
با چهار و ســه نماینده بهتریــن عملکرد را 
بین تمام تیم های حاضر در لیگ داشــتند. 
فولاد، هوادار، سپاهان و مس رفسنجان هم 
با یک ســهمیه در تیم منتخب هفته از نگاه 

سرویس ورزشی ایرنا نماینده داشتند.

دروازه بان: محمدرضا اخباری)تراکتور(
جلوتــر از کریســتوفر کنــت، دروازه بان 
باتجربه ی تیم تراکتور تبریز درخشان ترین 
نمایش را بین گلرها در هفته ای که گذشت 
از خــود بر جای گذاشــت. اخبــاری چند 
مهار به موقع و کلیدی داشــت و وظیفه ی 
کاپیتانی خود را هم به بهترین شــکل ایفا 

کرد و در شروع مجددها نیز تاثیرگذار بود.

مدافعان: دانیال اسماعیلی فر 
)پرسپولیس(، عارف آقاسی )فولاد(، 
هادی محمدی)تراکتور(، عزت الله 

پورقاز)هوادار(
در دیدار تراکتور و اســتقلال یکی دیگر از 
عللی که باعث شــد پرشــورها کلین شیت 

کننــد و بــه حریــف پــرآوازه ی خــود 
موقعیت های پرتعــدادی را ندهند عملکرد 
ســازمان یافته ی خط دفاعی بــود. هادی 
محمدیِ باتجربــه یکی از برجســته ترین 
بازیکن در این پســت بود.فــولاد نیز به جز 
سیو فوق العاده کریســتوفر کنت به حریف 
خود چندان فرصت خودنمایی نداد و عارف 
آقاسی با نمایشی دلچســب به کمک جواد 
نکونام آمــد تا پس از چند هفتــه به برتری 

برسد و کلین شیت کند.
عزت الله پورقــاز همچنــان بازیکنی مهم 
برای هوادار به حســاب می آیــد. او در تیم 
ساکت الهامی هم خوب دفاع می کند و هم 
به هنگام ضربات ایســتگاهی جلو می کشد 
تا با شــم گلزنی بالایش در ایــن زمینه هم 
کمک حــال تیــم بنفش پوش شــد. او در 
هفته ی پانزدهم لیگ برتر زننده ی گل سه 
امتیازی تیم پایتخت نشین به ذوب آهن بود. 

گلی که با ضربه ی سری زیبا به ثمر رسید.
از دانیال اســماعیلی فر هم بایــد یاد کنیم. 
مدافع و هافبک پرســپولیس در دیدار برابر 
نســاجی که نیمه ی دوم فوق العــاده ای را 
ســپری کرد و ۲ گل به ثمر رساند تا به نوعی 
از بحرانی که دچارش شــده بود نجات پیدا 
کند و نیم فصل نخســت را به شیرین ترین 

حالت ممکن تمام کند.

هافبک ها: محمد 
عمری)پرسپولیس(، ریکاردو 

آلوز)تراکتور(، صفا هادی)تراکتور(
محمــد عمری اما ســتاره ی اصلــی دیدار 

پرســپولیس و نســاجی بــود. وینگــر 
سرخپوشــان  تهرانــی همانند مســابقه با 
گل گهر این بــار نیز در ترکیــب اصلی بود 
و موفق شــد به جای یک گل، ۲ گل بزند و 
تیمش را در مســیر بردی بزرگ قرار دهد. 
عمری با اعتمــاد به نفس بالایــی که دارد 
می تواند بیش از این ها بــه یاری تیم یحیی 

گل محمدی بیاید.
بازهم باید به ورزشگاه بنیان دیزل تبریز سر 
بزنیم و از ۲ هافبــک تراکتور صحبت کنیم. 
ریکاردو آلوز برگشت و بازگشتش دوباره با 
پاس گل همراه شد. آقای پاس گل نیم فصل 
اول بعد از گذراندن مصدومیتی کوتاه مدت 
به ترکیب تیم خمس برگشــت و توانســت 
با یک پاس گل و ارائــه ی فوتبالی کم نقص 
مرتبه ای دیگر اثبات کرد ستاره ی تراکتور 
در لیگ بیســت و دوم تا به اینجای کار بوده 

است.
به جــز آلــوز دیگــر خارجــیِ فوق العاده 
تی تی ها در بازی با استقلال صفا هادی بود. 
تراکتوری ها از ابتــدای فصل منتظر چنین 
نمایشــی از بازیکن ملی پوش و عراقی خود 
بودند. صفا با دوندگی و جنگندگی بالایش 
اجازه ی بازیسازی به هافبک های استقلال 

را نداد و نمره ی قبولی از خمس گرفت.

مهاجمان: محمد قنبری)تراکتور(، 
شهریار مغانلو)سپاهان(، لوسیانو 

پریرا)مس رفسنجان(
آخرین بازیکــن تراکتور کــه در ترکیب 
منتخــب حضــور دارد محمدمهــدی 

قنبری اســت. مهاجم ۲۴ ساله ای که در 
بازی برابر اســتقلال نمایش بی نقصی را 
ارائه کرد و زننــده ی هر ۲ گل تیمش بود. 
او با این بازی که از خود بر جای گذاشــت 
جایــش در ترکیب اصلــی را تثبیت کرد 
و باید دیــد در دیدارهای پیــش رو هم 
می تواند این کیفیــت را به نمایش بگذارد 

یا خیر.
شــهریار مغانلو در این هفته هــا تبدیل به 
همان بازیکنی شده که ســپاهانی ها و ژوزه 
مورایــس انتظــار داشــتند. او مقابل مس 
کرمــان یــک گل زد و یک پــاس گل زیبا 
ارســال کرد تــا روی ۱۰۰ درصد گل های 
طلایی پوشــان در هفتــه ی پانزدهــم اثر 

مستقیم داشته باشد.
لوســیانو پریرا نیــز همچنان جــور دیگر 

مهاجمان مس رفســنجان را می کشد و این 
بار به جای گلزنی ترجیــح داد با ۲ پاس گل 
به یاری محمد ربیعی بیاید. شــیمبای ۳۹ 
ساله و کهنه کار هنوز هم مهره ای تاثیرگذار 

در لیگ برتر ایران به حساب می آید.

سرمربی: یحیی گل محمدی 
)پرسپولیس(

جلوتر از پاکو خمس یحیــی گل محمدی 
بهترین مربی هفته بــود. تیم تحت هدایت 
او بــدون حرف و حدیث از ســد نســاجی 
بالانشین و آماده گذشت تا قهرمان نیم فصل 
شــود. آنها برای زدن گل های بیشتر عطش 
داشتند و عقب ننشســتند. یحیی تیمش را 
با یک برد درخشــان و حیاتی به اســتقبال 

نیم فصل دوم فرستاد.



اهــواز -محمــد مجــدم رئیس 
شورای اسلامی شــهر اهواز از برگزاری 
مجمع روسای شــوراهای اسلامی کلان 
شهرهای کشور در روزهای 28 و 29 دی 
ماه به میزبانی شــورای شهر و شهرداری 

اهواز خبر داد.
ســیاوش محمــودی رئیــس شــورای 
اسلامی شــهر اهواز در نشســت خبری 
با اصحاب رســانه که در ســالن جلسات 
شورا برگزار شد ضمن تســلیت سومین 
ســالگرد شهادت ســردار شــهید حاج 
قاســم ســلیمانی اظهار کرد : شــورا در 
این دوره تلاش کرده اســت تا در حوزه 
های مختلف که زیرســاخت کار نشده ، 
کم کار شــده و یا نیاز به اصلاح دارد این 
زیرساخت ها را در حوزه منابع و سرمایه 

های انسانی ایجاد کند .
محمودی عنــوان کرد : در حال حاضر در 
شــهرداری برنامه بودجه 1402 و اهواز 
در افق 1405 در حال تدوین اســت که 
هفته های آتی به شــورای شهر می آید و 
کار بررســی، تدوین و تصویب آن توسط 

شورا دنبال می شود .
این مقام مســئول بیان کــرد: در برنامه 
1405 بســتن بودجه شــهرداری با نرم 
افزار ســیگما که در همین دوره طراحی 
شده اســت انجام می شــود تا مدیریت 
پــروژه هــا از مرحلــه تدوین تــا اجرا ، 
ارزیابی و آنالیــز وضعیــت پروژها و در 

جریان قرار گرفتــن مردم از ریز پروژه ها 
صورت پذیرد.

وی افــزود : ارائه کارت های هوشــمند 
اتوبــوس یا همــان کارت اهــواز من که 
بعدهــا تمــام خدمات شــهرداری روی 
این کارت قرار می گیرد و به وســیله آن 
قابل انتقال اســت یــا اختصاص QR کد 
برای تاکســی ها کــه دو هفته گذشــته 
در همایش حمــل و نقل رونمایی شــد 
از جملــه اقدامات در حــوزه حمل و نقل 

می باشد .
رئیس شورای اسلامی شــهر اهواز گفت 
: پنجره واحــد از دیکر اقداماتی اســت 
که توســط نرم افزار اهــواز از اول بهمن 
ماه در راســتای هوشمندسازی بصورت 
آزمایشــی در منطقه دو اجرا می شود به 
این صورت کــه تمامی خدمــات مبتنی 
بر ملک اعــم از نقل و انتقال، اســتعلام، 
پروانه و دیگر مســائل مربوط به ملک از 
طریق این نرم افزار صــورت می گیرد تا 
هم شــفافیت ایجاد شــود و هم در امور 
تســهیل صورت گیرد و دیگــر نیازی به 
مراجعه حضــوری مردم به شــهرداری 
نباشــد ، بعد از گرفتن اشــکالات کار در 
فاصله زمانی بــه کل اهواز تســری پیدا 

می کند 
محمودی با اشــاره به دیگر اهداف شــورا 
در این دوره خاطرنشــان کــرد : رونمایی 
از اپیلیکیشــن بهروب در بحــث تفکیک 

پسماند از مبدا اقدامی بود که در این راستا 
صورت گرفت و اکنون مــردم با نصب این 
نرم افزار بر روی گوشــی های تلفن همراه 
خود می توانند تفکیک پســماند از مبدا را 
انجام دهند . البته هر نرم افزاری که بتواند 
به اهــواز بیاید و کاری را انجــام دهد از آن 
استقبال می کنیم و بهروب تنها یک نمونه 

از آنهاست .
این مقام مســئول بــا بیــان اینکه یکی 
دیگر از مسائل مهم و شــعار ما شفافیت 
در ایــن دوره بود تصریح کــرد : در بحث 
برنامه راهبــردی کلیــات ارکان برنامه 
1405 توسط شورا تصویب شده است اما 

ارکان راهبردی و ریز برنامه ها ، پروژه ها 
و موضوعات مختلف توسط شهرداری در 
حال بررسی است که پس از ارائه به شورا 

آن را به تصویب می رسانیم .
وی افزود : چشــم انداز اهــواز برای این 
برنامه با شــعار اهــواز، همدلی و زندگی 
تعریف شــده اســت و مقاصد راهبردی 
ایــن برنامــه توســعه زیرســاخت های 
شــهری ، افزایش بهره وری ســازمانی، 
ارتقاء سیما و منظر شــهر، ارتقاء سرمایه 
اجتماعی و مشــارکت های شــهروندی 
، افزایــش انعطاف پذیــری و تاب آوری 

شهر می باشد .

رئیس شورای اسلامی شــهر اهواز گفت 
: یکی دیگر از برنامــه هایی که تلاش می 
کنیم در ایــن دوره انجام شــود ، دعوت 
از دســتگاه های مختلف بصورت حداقل 
دو هفته یــک بار می باش تا هــم تعاملی 
بین شهرداری و دســتگاه ها ایجاد شود و 
هم اینکه بتوانیم ظرفیــت های مختلف 
شــهرداری و دســتگاه را هــم افزایــی 
کنیــم که بــرای نمونه می تــوان به کار 
مشترک شــهرداری با توزیع نیروی برق 
اهواز در خصوص روشــنایی معابر اصلی 
،زیباســازی المان ها و اســتفاده از نور 

سفید و کم مصرف اشاره کرد .

مدیــرکل راهداری  گرگان-مهنازمحمدزمانی
و حمل و نقل جاده ای گلســتان با ابراز تاســف از 
افزایش آمار تصادفات فوتی اســتان در سال جاری 
گفت: ۳۶ درصد فوت شــدگان تصادفات جاده ای 
در گلســتان، راکبان موتورســوار هســتند. عادل 
مصدقی اظهــار کرد: آمــار فوتی هــای تصادفات 
امسال را بویژه در بخش موتورســواران که آسیب 
پذیرترین گــروه کاربران جاده ای محســوب می 

شوند، ۳۶ درصد از کل متوفیان اعلام کرد.
به گفتــه وی مهمتریــن دلیل فوت موتورســواران 

ضربه به سر بوده که در صورت استفاده از کلاه ایمنی 
کاهش چشــمگیر در اثرات منفی تصادفات این گروه 
از کاربران جاده ای را منتج می شــود.مصدقی با بیان 
اینکه برابــر ماده 20 قانون رســیدگی بــه تخلفات 
رانندگــی مصــوب ســال 1۳89، کلاه ایمنی برای 
موتورســواران اجباری اســت، گفت: طبق بررســی 
های بعمل آمده، اســتفاده از موتورسیکلت در سطح 
راههای برون شــهری استان بدلیل شــرایط خاص 
استان از قبیل نزدیک بودن شهرها و استفاده از موتور 

در بین کشاورزان بسیار رایج است.

وی ادامــه داد: برخــلاف توزیع بیــش از 500 عدد 
کلاه ایمنی در ســال جــاری، برگــزاری گردهمایی 
های آموزشــی متعدد با پلیس راه در راستای ارتقای 
فرهنگ اســتفاده از موتور و تردد آن، ایمن ســازی 
فیزیکی برخی از تقاطعات با بیشترین آمار تصادفات 
موتورســواران، ایجاد روشــنایی در طــول راههای 

استان؛ نیازمند فرهنگ سازی و آموزشی هستیم.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گلســتان 
اظهارکرد: در کمیســیون ایمنی راههای استان به 
ریاست اســتاندار و دبیری اداره کل، جهت اطلاع 

رســانی و آموزش موتورســواران و خانــواده های 
آنان تاکید شده که دســتگاهها و متولیان آموزشی 
برای فرهنگ ســازی و آموزش قوانین رانندگی به 

خانواده ها کمک کنند.
مصدقی گفت: جامعــه روحانیون و ائمــه جمعه و 
جماعات، آموزش و پرورش، هلال احمر، اورژانس 
و نیروی انتظامی در فرهنگ ســازی و ارتقای سطح 
آموزش راننــدگان، موتورســواران و عابران پیاده 
برای پیشــگیری و کاهش آمار تصادفات جاده ای 

نقش تاثیرگذاری دارند

کرمانشاه -حسنا فخارزاده  دکتر نادر نوروزی 
با حضور در مسجد اشــجاری یکی از مساجد قدیمی 
شهر کرمانشــاه از نزدیک با ســاکنین و نمازگزاران 
اطراف این مســجد در خیابان خیام دیــدار و گفتگو 

کرد.
دکتر نوروزی در این بازدید با اشاره به فرارسیدن دهه 
بصیرت و لزوم تشــریح جهاد تبیین گفت: بســیاری 
از شــبکه های ماهواره ای در حال تبلیغ این مســئله 
هســتند که دوران رژیم گذشته کشــور در وضعیت 
خوبی قرار داشته و برای بهتر نشان دادن دوران رژیم 
پهلــوی برنامه ریزی زیادی کرده انــد و این در حالی 
است که کشور ما در دوران قبل از انقلاب عقب افتاده 
بود و خارجی ها در کشــور ما همه کاره بودند و پائین 
ترین رتبه های آنها در کشــور ما همه کاره بودند و به 

شعور و اقتدار ملت ما توهین می کردند.
وی افزود: در دوران گذشــته اگر کسی می خواست 
پســت یا منصبی بگیرد باید به ســفارت کشورهای 
خارجی پناه می برد تا اینکه بــا همت مردم و رهبری 
امام خمینی )ره( انقلاب اســلامی در کشور رخ داد و 
خوب پس از آن هم کشــور فــراز و فرودهای فراوانی 
مانند جنــگ و توطئه های مختلــف را تجربه کرد اما 

امروز ایران یک کشور قوی و مســتقل است و در میز 
مذاکرات ابرقــدرت های دنیا مقابل آن می ایســتند 
چون ما اکنون کشــوری با پیشــرفت های چشمگیر 
هســتیم و از موضع قدرت با دنیا مذاکــره می کنیم و 
چه بسا در بســیاری از مذاکرات جواب منفی را ما می 
دهیم، در داخل کشور مشکلات و معضلاتی هست اما 
اینها مربوط به اوضاع داخلی کشــور است و قابل حل 
ولی در عرصه بین المللی مقتدر هستیم اما باید توجه 
کرد که این دســتاوردها باید برای نسل جوان بازگو 
گردد تا دشمن بوسیله گوشــی های موبایل و فضای 

مجازی آنها را فریب ندهد.
شهردار کرمانشاه در بخش دیگری از سخنان خود به 
موضوعات مربوط به شهر کرمانشاه اشاره کرد و گفت: 
شهر کرمانشاه با انباشت مشــکلات و عقب افتادگی 
ها مواجه اســت و رفع همه آنها به یکباره میسر نیست 
اما سعی خواهیم کرد از فرصت خدمتگزاری به مردم 
نهایت اســتفاده را کنیم و به کمتر شدن مشکلات و 

رفع دغدغه های مردم بپردازیم.
دکتر نوروزی ادامــه داد: کرمانشــاه 11 هزار هکتار 
مســاحت دارد که 1224 هکتار آن بافت ناکارآمد و 
فرسوده است و ۳50 هزار نفر از شهروندان ساکن این 

مناطق هســتند و خوب طبیعی است خدمات رسانی 
به این مناطق مقداری ســخت باشــد امــا مجموعه 
مدیریت شــهری طی یکســال گذشــته به مناطق 
حاشیه ای و بافت فرســوده توجه خاصی نشان داده 
و برای رفع مشــکلات و معضلات ایــن مناطق برنامه 

های خوبی را اجرا کرده است.
شهردار کرمانشاه افزود: در بخش حمل و نقل عمومی 
خیلی مشــکل داشــتیم و مردم کرمانشــاه کمتر از 
اتوبوس اســتفاده می کردند و همین باعث شده بود 
که ناوگان حمــل و نقل عمومی اتوبوس مــا در ابتدا 
شــروع به کار ما در حد صفر باشــد که خوشبختانه 
توانستیم 108 دستگاه اتوبوس و صد دستگاه خودرو 
ون را جهت ارتقای سطح حمل و نقل عمومی در شهر 

کرمانشاه اضافه کنیم.
وی گفت: طی یکسال گذشته 200 هزار تن آسفالت 
در شــهر کرمانشــاه ریخته شــده که چندین برابر 
سنوات گذشته اســت، برای حل معضلات ترافیکی 
هم طرحهای زیادی دیده شــده که بزرگراه شــهید 
ســرابیان یکی از آنها بــود و تقاطع میدان ســپاه و 
تعریض پل قره ســو هم از دیگر برنامه های ما جهت 

کنترل ترافیک شهر است.
شهردار کرمانشــاه در پایان گفت: در شهر کرمانشاه 
روزانه ۶50 تــن زباله تولید می شــود و حدود 150 
تن زباله هم توســط زباله گردان به سرقت می رود که 
با طرح جمع آوری زباله از درب منازل مشــکل زباله 

گردی و ماندن زباله در مخزنها هم حل می گردد . 

گلستان
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان:

۳۶ درصد فوت شدگان تصادفات جاده ای در گلستان، راکبان موتورسوار هستند

شهردار کرمانشاه:

ودی آغاز می شود ح جمع آوری زباله از درب منازل به ز  طر

نشســت هــم اندیشــی  البرز-مظفــری  
مســئوولین شهرســتان چهاربــاغ بــا معاون 
ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور  
برگزارشــد .مسئوولین شهرســتان چهارباغ در 
نشســت هم اندیشــی و جلســه کاری با معاون 
ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور 
بر ضرورت توجه ویــژه ســازمان در تخصیص 
بودجــه، امکانــات و ماشــین آلات عمرانی و 
خدماتی بــه شهرســتان چهاربــاغ و مدیریت 

شهری تاکید کردند.
در ایــن جلســه که بــا حضــور امــام جمعه، 
فرمانــدار و شــهردار چهارباغ و دکتــر نصرتی 
معاون ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های 
کشور تشکیل شــد مســئوولین چهارباغ ضمن 
تشــریح پتانسیل ها و کاســتی های شهرستان، 
خواســتار تقویــت نقاط قــوت منطقــه و رفع 
کاســتی ها در محلات کمتر برخوردار در حوزه 

های شهری و روســتایی شهرســتان چهارباغ 
شدند.

در این نشســت ، مســئوول پیگیری هــای ویژه 
حوزه شــهردار، برای پیگیری موضوعات جلســه، 
مسئوولین شهرستان چهارباغ را همراهی می کرد.

اصفهان-مریم مومنی جلسه شورای اقتصاد به 
ریاســت معاون اول رییس جمهور برگزار شد و برخی 
از طرح های مهم و اولویت دار دولت ســیزدهم مورد 
تصویب قرار گرفت.در این جلسه که وزرای نفت، نیرو، 
راه و شهرسازی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، صنعت، 
معدن و تجارت، جهاد کشــاورزی، رییس ســازمان 
برنامه و بودجه، معاون علمی و فناوری رییس جمهور و 
شهردار تهران نیز حضور داشتند برخی درخواست ها و 
پیشنهادات دستگاه های اجرایی مورد بررسی و تصمیم 
گیری قرار گرفت.انتشار اوراق مالی اسلامی برای تأمین 
مالی اجرای دو طرح »احداث قطار حومه ای کلانشهر 
اصفهان به شهر جدید بهارستان«  از درخواست های 
مطرح شده توسط وزارت راه و شهرسازی در این جلسه 
بود که پس از بحث و بررســی در خصوص مشخصات 
مالی و اقتصادی طرح ها، اعضای شــورای اقتصاد با آن 
موافقت کردند ، ارزش این تامیــن مالی دوهزار و پانصد 
میلیارد ریال می باشد.این اقدام جهادی  بسیار شایسته 

در این ســطح  و در بدو ورود مهرداد بذرپاش به عنوان 
وزیر راه و شهرسازی  نویدبخش روزهای خوب برای 
شهر جدید بهارستان می باشد، البته نباید از تلاشهای 
شبانه روزی ســید محســن طباطبایی مدیرعامل 

جوان شرکت عمران شهر جدید بهارستان گذشت.

البرز اصفهان

نشست هم اندیشی مسئوولین شهرستان چهارباغ با معاون 
سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور 

وی بهارستان متر
 در جلسه شورای اقتصاد جان تازه ای گرفت

طی روزهای 28 و 29 دی برگزارمی شود؛

وسای شوراهای اسلامی کلان شهرهای کشور به میزبانی اهواز  مجمع ر
تثبیت اشتغال 7 هزار و ۸۵۲ کارگر واحد های 

تولیدی لرستان

خرم آباد-طولابــی  مدیرکل تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
لرســتان گفت: مشــکلات 29 واحد تولیدی اســتان طی 9 ماهه 

امسال رفع و اشتغال هفت هزار و 852 کارگر تثبیت شد.
علی جهانی افزود: در راستای رفع مشــکلات واحد های اقتصادی، 

29 واحد راکد و نیمه فعال اســتان زیر چتر حمایتی قرار گرفتند.
وی اظهار داشــت: یکی از اهداف مهم دولــت و وزارت کار، حفظ 
و صیانت از اشــتغال موجود اســت که برای این منظور با همکاری 
دیگر نهاد های اجرایی، نســبت بــه رصد و شناســایی بنگاه های 
مشــکل دار اقدام شــد تا با مســایل آن ها در کمیته های تخصصی 

حل و فصل شود.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرســتان افــزود: طی 9 ماهه 
امســال 14 کمیته اســتانی حمایــت از بنگاه های مشــکل دار با 
حضــور دســتگاه های اجرایی تخصصــی در بخش هــای مختلف 

برگزار و مسائل و مشکلات این واحد ها مورد بررسی قرار گرفت.
جهانی تصریــح کرد: عمده مشــکلات این واحد هــای اقتصادی، 
جرائم و اســتمهال بدهی بانکی، مالیات، بیمه، سرمایه در گردش 
و موانع محیط زیســتی بــود که با رفــع آنها، بیــش از هفت هزار 

فرصت شغلی تثبیت شد.
وی اضافــه کرد: توســعه ســه جانبه گرایــی، اتخــاذ روش های 
هوشــمندانه و شــیوه مدیریــت صحیــح، تدابیــر خردمندانه و 
همــکاری بــا دســتگاه های اجرایی مرتبــط از بــروز تنش های 
کارگری و مشــکلات پیش روی تولید جلوگیــری می کند، اما در 
هر صورت مشــکلات تحریم و تورم بر اقتصــاد واحد های تولیدی 

تاثیرگذار است.
وی ادامه داد: در این راســتا حمایــت همه جانبه دولــت یکی از 
مهمتریــن راهکاری هــای پیشــگیری از ایــن مشــکلات برای 

واحد های تولیدی می باشد.
جهانی در خصــوص واحد های اقتصادی فعال لرســتان گفت: هم 
اکنون 19 هــزار و 15۷ واحد اقتصادی و تولیــدی فعال با حداقل 
2 نفر بیمه شــده تامیــن اجتماعی تــا بیش از 50 نفــر کارگر در 

بخش های مختلف اقتصادی لرســتان مشغول فعالیت هستند.
بیش از سه هزار واحد تعاونی با اشــتغالزایی حدود ۳0 هزار نفر در 

لرستان فعال است.

معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی استان 
خبرداد؛

افزایش 8 رشته تحصیلی
 در دانشگاه علوم پزشکی مازندران

ســاری-امیری فر  معاون آموزشــی دانشــگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشــتی درمانی مازندران، گفت: در 9ماهه امســال 
تعداد رشــته های تحصیلی دانشــگاه علوم پزشکی از11۳رشته به 
121 رشته تحصیلی افزایش یافته اســت و 550 عضو هیات علمی 

این دانشگاه هستند.
عالیه زمانی با اشــاره به  افزوده شدن رشــته ی فوق تخصص درد 
در این دانشــگاه، اظهار کرد: دانشگاه علوم پزشــکی ساری از پنج 
دانشگاه علوم پزشکی کشور اســت که دارای این رشته است. وی 
ادامه داد: ســهمیه جذب دانشجو در این رشــته تحصیلی یک نفر 

است که از دی ماه امسال آموزش این دانشجو آغاز شده است.
معاون آموزشــی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران با اشاره به رشد 
پایین جمعیــت و تاکید بر فرزنــدآوری، گفت: در همین راســتا 
مجوز رشــته فوق تخصص نازایی در مقطع ارشــد به این دانشگاه 
اخذ شد و از مهرماه سال آینده 2 دانشــجو در این رشته نیز جذب 

خواهد شد.
زمانــی از پزشــکی داخلــی جراحی به عنــوان رشــته جدید در 
مقطع کارشناســی ارشــد این دانشــگاه خبر داد و افزود: بینایی 
ســنجی و فوریت های پزشکی از دیگر رشــته های جدید در مقطع 

کارشناسی این دانشگاه است.
وی یادآور شــد: کارشناســی پزشــکی ویژه جذب دانشــجویان 
خارجی رشــته جدید دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران است که 

امسال ۳5 دانشجوی خارجی در این رشته جذب شده است.
معاون آموزشــی دانشــگاه علوم پزشــکی و خدمات بهداشــتی 
درمانی مازندران با اشــاره به بومی ســازی رشــته ها، اظهار کرد: 
این اقدام براســاس تصمیم وزارت بهداشــت اســت تا براســاس 
بیماری هایــی که در هــر منطقه وجــود دارد این رشــته ها پایه 

گذاری می شود.
ه  نشــگاه را از ســال 1۳54 با را زمانی ســابقه فعالیت این دا
فــزود: دبیرخانه  نشــکده مامایــی عنوان کــرد و ا ندازی دا ا
نشگاه  نشــگاه های علوم پزشــکی منطقه یک کشــور در دا دا
نشــگاه های علوم پزشــکی  علوم پزشــکی مازندران بوده و دا
مازندران، بابل، ســمنان، شاهرود، گلســتان و گیلان در این 

رد. ر دا منطقه قرا
وی تصریح کرد: بیش از هشــت هزار دانشــجو در دانشــگاه علوم 
پزشــکی مازندران تحصیــل می کنند که دو ســوم دانشــجویان 
کارشناســی و دکتری عمومی و مابقی در مقاطع ارشــد و دکتری 

. هستند
معاون آموزشــی دانشــگاه علوم پزشــکی و خدمات بهداشــتی 
درمانــی مازندران، افــزود: در 9ماهه امســال تعداد رشــته های 
تحصیلی دانشــگاه از11۳رشــته مقطع به 121 رشــته افزایش 

یافته است و 550 عضو هیات علمی این دانشگاه هستند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کرمانشاه



نشستکمیتهتحولدیجیتالبانککشاورزی
برگزارشد

جلســه کمیته تحول دیجیتال بانک کشــاورزی با حضور دکتر قربان 
اســکندری مدیرکل دفتر امور بانکــی و بیمه وزارت امــور اقتصادی 
و دارایی در ســاختمان مرکزی این بانک برگزار و طــی آن پروژه های 
عملیاتی و مطالعاتی بانک کشــاورزی در راســتای نقشــه راه تحول 

دیجیتال این بانک، معرفی و بررسی شد.
به گزارش روابط عمومی بانک کشــاورزی، در این نشست که با حضور 
اعضای کارگروه تحــول دیجیتــال وزارت امور اقتصــادی و دارایی، 
مدیرعامــل، اعضای هیــات مدیره و هیــات عامل بانــک، مدیران و 
کارشناســان پروژه های تحول دیجیتال بانک و نمایندگان شــرکت 
گسترش فناوری های نوین برگزار شد، اســکندری ضمن قدردانی از 
اقدامات انجام شــده در زمینه تدوین نقشــه راه طرح تحول دیجیتال 
در بانک کشاورزی، اظهار داشــت: در این مرحله از طرح سعی داریم با 
شناسایی و بررسی پروژه های اولویت دار بانک، برای اجرای هرچه بهتر 
آن ها در کوتاه ترین زمان، گام های مثبتی در مســیر پیشــرفت بانک 

کشاورزی برداشته شود.
بر اساس این گزارش، فرشــید فرخ نژاد مدیرعامل بانک کشاورزی نیز 
طی ســخنانی با تاکید بر اهمیت و اثرگذاری بالای اجرای طرح تحول 
دیجیتال در افزایش ســهم از بازار بانک و رضایت مشــتریان، تصریح 
کرد: مراحل اجرای طرح تحول دیجیتال در بانک کشــاورزی به خوبی 
انجام شده و پروژه های ارزشمندی در قالب این طرح تعریف شده است 
که امیدواریم با راهنمایی مسئولان و کارشناسان وزارت امور اقتصادی 
و دارایی بتوانیم در مرحله اجرا نیز به موفقیت های قابل قبولی دســت 

یابیم.
این گزارش می افزاید: طرح تحول دیجیتال بانک کشاورزی درمهرماه 
سال ۱۳۹۸ آغاز و نقشه راه این طرح در شهریور ۱۴۰۰ به تایید وزارت 
امور اقتصادی و دارایی رسید.  بر اساس نقشه راه طرح تحول دیجیتال 
بانک کشاورزی ۲۷ پروژه برای اجرا در مدت سه سال تعریف شده است 
که تاکنون ۷ پروژه زیرساختی  بر اساس اولویت عملیاتی شده و الباقی 

نیز در مراحل مختلف پیشرفت کار قرار دارند.
شایان ذکر اســت پروژه هایی چون ایجاد پیام رســان مهر، طراحی و 
توســعه پلتفرم تجارت الکترونیک محصولات کشاورزی، بازنگری در 
نرم افزار مدیریت ارتباط با مشــتری، پروژه احراز هویت غیرحضوری، 
پیاده ســازی فرآیندها و ســرویس ها با بهره گیری از BPMS، پروژه 
حاکمیت داده، هوش تجاری، طراحی و توســعه نظام توسعه محصول 
در بانک، پروژه طراحی و توسعه نظام اطلاع رسانی لحظه ای از وضعیت 
بازار و قیمت محصولات کشاورزی، از جمله پروژه های عملیاتی تعریف 

شده در نقشه راه طرح تحول دیجیتال بانک کشاورزی هستند.
این گــزارش می افزاید: عــلاوه بر پــروژه های عملیاتــی، طرح های 
مطالعاتی ازجمله بازنگــری در برنامه راهبردی کســب و کار، تدوین 
راهبردهای تحول شــعب و تعیین انواع آن، طراحی شــعب فیجیتال، 
ژئو مارکتینگ، طراحی سازوکارهای فعالسازی اکوسیستم دیجیتال، 
به روزرســانی خدمات و محصولات بانکداری دیجیتال و ... نیز در قالب 
طرح تحول دیجیتال بانک کشاورزی تعریف شــده اند و در دست اجرا 

قرار دارند.

گسترشحمایتهایبانکشهرازجامعه
پزشکیکشور

مدیرعامل بانک شــهر با بیــان اینکه کمک به 
جامعه پزشــکی با هدف ارتقای نظام سلامت 
کشــور همواره در دســتور کار این بانک بوده 
اســت، گفــت: حمایت هــای بانک شــهر از 

پزشکان گسترش خواهد یافت.
بــه گــزارش روابــط عمومــی بانک شــهر، 
دکترســیدمحمدمهدی احمدی در مراســم 
امضای تفاهمنامه میان بانک شهر و ســازمان نظام پزشکی کشور که با 
حضور جمعی از مدیران ارشد دو ســازمان و رئیس زاده رئیس سازمان 
نظام پزشکی کشور برگزار شــد، عنوان کرد: کمک به جامعه پزشکی و 

مدافعان سلامت را وظیفه خود می دانیم.
دکتر احمدی با بیــان اینکه امروز یک رابطه پایدار میان بانک شــهر و 
جامعه پزشکی شکل گرفته اســت، تصریح کرد: با اجرایی شدن تمامی 
ابعاد این تفاهمنامه، پزشــکان می تواند ضمن برخــورداری از برترین 
خدمات بانکی در حوزه های مختلف دغدغه ای برای خرید، نوسازی و 

تجهیز مطب و ... نداشته باشد.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه وجود پزشکان توانمند، متعهد و خوشنام 
از بزرگترین ثروت های ایران اسلامی اســت، افزود: یکی از مهم ترین 
اولویت ها و اهداف بانک شهر حمایت از فعالیت های اقتصادی و بخش 
های اثرگذار جامعه اســت و در این راســتا بانک اقدام به طراحی بسته 

اعتباری اعطای تسهیلات به جامعه پزشکی کرده است.
دکتر احمدی با بیان اینکه تســهیلات مناســب و قابل توجهی را برای 
پزشکان شاغل در تهران و شهرســتان ها به خصوص در حوزه خرید و 
تجهیز مطب و همچنیــن خرید ملزومات پزشــکی در نظرگرفته ایم، 
عنوان کرد: دانشجویان جامعه پزشــکی نیز می توانند از تسهیلات در 

نظر گرفته شده برای ایشان برخوردار شوند.
مدیرعامل بانک شهر خاطرنشان ساخت: سازمان نظام پزشکی کشور 
می تواند برای تقویت زیرساخت های حوزه درمان، گردشگری سلامت 
و بهره مندی از بروزترین تجهیزات پزشــکی از ظرفیت های بانک شهر 

استفاده کند.

بانکتوسعهتعاوندرطرحاشتغالروستایی
5676میلیاردریالتسهیلاتبهمعرفیشدگان

نهادهایحمایتیپرداختکردهاست
بانک توســعه تعــاون در اجرای طــرح اشــتغال پایدار روســتایی و 
عشایری، تا پایان آذرماه ســال جاری در اجرای بخشی از طرح اشتغال 
پایدارروســتایی و عشــایری مبلغ ۵۶۷۶ میلیارد ریال تســهیلات به 

معرفی شدگان نهادهای حمایتی پرداخت کرد
. بانک توســعه تعاون به عنوان بانک صد درصد دولتــی وبانک عامل از 
ابتدای اجرای طرح ملی اشــتغال پایدار روســتایی و عشایری تاکنون 
بیش از ۳۱ هزارمیلیارد و ۵۶۰ میلیون ریال تســهیلات پرداخت کرده 
اســت که از این میزان بیش از ۵۶۷۶ میلیارد ریال به معرفی شــدگان 

نهادهای حمایتی اختصاص یافته است.
بررسی ها نشان می دهد تســهیلات پرداختی اشتغال پایدار روستایی 
و عشــایری به معرفی شــدگان نهادهای حمایتی طی نه ماهه ابتدایی 
سال ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه سال گذشته نزدیک ۷۰ درصد رشد 

داشته است.
از محل این میزان تســهیلات پرداختی ۱۳ هزار و ۲۶۸ طرح از ســوی 

مددجویان در سراسر کشور راه اندازی شده است
.به گزارش روابط عمومی بانک توســعه تعاون بررســی عملکرد شعب 
بانک توســعه تعاون در سراسر کشور نشــان می دهد، استان خراسان 
رضوی با ۸۱۸ طرح، فارس با ۸۰۳، آذربایجان شرقی با ۷۴۸، کرمانشاه 
با ۶۷۲ و کرمان با ۶۲۱ طرح در رتبه هــای اول تا پنجم تعداد طرح های 
مشمول پرداخت تســهیلات قرار دارند.اســتان فارس با ۳۸۴ میلیارد 
ریال، خراســان رضوی با ۳۷۴ میلیارد ریال، آذربایجان شرقی با ۳۰۶ 
میلیارد ریال، کرمانشاه با ۲۷۶ میلیارد ریال و خوزستان با ۲۶۵ میلیارد 

ریال در رتبه های اول تا پنجم میزان پرداخت تسهیلات قرار دارند.

وزیرنیرو:
صندوقپژوهشوفناورینیروتشکیلمیشود

 وزیر نیرو گفــت: برنامه ریزی برای تبدیل صنــدوق پژوهش و فناوری 
صنعت برق و انرژی به صندوق پژوهش و فناوری نیرو در جهت توسعه 
منابع و تســهیلات به همه بخش های صنعت آب و برق در دســتور کار 

وزارت نیرو قرار دارد.
به گزارش وزارت نیرو، علی اکبر محرابیان در جلســه پانزدهم ســتاد 
راهبری و هماهنگی حمایت از تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرین در 
صنعت آب و بــرق، افزود: »حمایت از شــرکت های دانش بنیان باید بر 
اساس نیاز صنعت و برای حل مســائل وزارت نیرو متمرکز بوده و لازم 

است دراین خصوص اولویت بندی مسائل آب و برق صورت گیرد«.
وی خاطرنشــان کرد: بررســی روند توســعه صنعتی در کشــورهای 
پیشــرفته و همچنین ایران نشــان می دهد که علم، پژوهش و فناوری 
می تواند نقش مؤثری در پیشــرفت همه جانبه کشــور و رشــد تولید 
ناخالص ملی ایفــا کند.وزیر نیرو گفت: آمارها همچنین نشــان دهنده 

پیشرفت محسوس کشور در حوزه علم و پژوهش است.
محرابیان افزود: دســتاوردهای علمی باید تبدیل به محصول فناورانه 
شده و حمایت های دولت و ســایر ارکان حاکمیتی از عناصر زیست بوم 

نوآوری در جهت رفع نیازمندی های صنعتی و اقتصادی کشور باشد.
وی خاطرنشان کرد: توســعه کمی و کیفی شــرکت های دانش بنیان 
در وزارت نیــرو با همین رویکــرد، به ویژه در محورهای بهینه ســازی 
و مدیریت مصرف، رشــد بهره وری و کاهش تلفات، هوشمندســازی و 

تکمیل زنجیره ارزش صنعت آب و برق موردتوجه قرار دارد.
وزیر نیرو به محورهایی چون بومی ســازی و خودکفایی در بخش های 
اســتراتژیک، اســتحصال آب های ژرف و نامتعارف، بازیافت پســاب، 
توسعه آب شــیرین کن ها، کاهش تلفات در زنجیره تولید و شبکه آب 
و برق و انرژی های تجدیدپذیر اشــاره کرد و گفــت: تبادل های انرژی 
با کشــورهای همســایه و صــادرات کالا و خدمات مهندســی دیگر 
محورهایی است که در رویکردهای دانش بنیانی حوزه آب و برق محور 
توجه است.محرابیان دررابطه با سیاســت های حمایتی وزارت نیرو از 
شرکت های دانش بنیان فعال در صنعت آب و برق نیز خاطرنشان کرد: 
امسال اختصاص تسهیلات به شــرکت های دانش بنیان و فناور حوزه 
آب و برق از منابعی چون بند »ط« تبصره ۱۵ قانون بودجه برنامه ریزی 
و اجرایی شــد.وزیر نیرو ادامه داد: همچنیــن برنامه ریزی برای تبدیل 
صندوق پژوهش و فناوری صنعت برق و انرژی بــه صندوق پژوهش و 
فناوری نیرو در جهت توســعه منابع و تســهیلات به تمامی بخش های 

صنعت آب و برق در دستور کار وزارت نیرو قرار دارد.
به گفته وی علاوه بر این، توانمندســازی صنــدوق پژوهش و فناوری 
صنعت برق و انرژی، توانمندســازی دانش بنیان هــای فعال در مراکز 
رشد پژوهشــگاه نیرو، راه اندازی پارک علم و فناوری نیرو و نیز کارخانه 
نــوآوری آب و برق به عنــوان عناصر اصلی زیســت بوم فنــاوری نیرو 

موردتوجه بوده است.

محرابیان احصــا و اولویت بندی طرح های پیشــران صنعت آب و برق 
و بهره گیری از ظرفیت های دانشــگاهی را بخش دیگــری از اقدام ها و 
برنامه هــای حمایتی وزارت نیرو در جهت شــکل گیری هســته های 

فناوری و شرکت های دانش بنیان دانست.

مدیرعاملآبفایکشورخبرداد
آبتهرانسهمیهبندینمیشود

مدیرعامل آب و فاضلاب کشور گفت: سهمیه بندی آب در تهران وجود 
ندارد و برنامه ای ریزی هایی برای جلوگیری از رسیدن به آن مرحله در 

دستور کار است.
 مساله آب یکی از موضوعاتی است که شــکل بحران را به خود گرفته و 
نگرانی هایی را برای مردم و دولت به وجــود آورده این موضوع تا جایی 
پیش رفته که احتمال جیره بندی آب آن هــم در تهران وجود دارد در 
همین رابطه اتابک جعفری، مدیرعامل آبفای کشــور به خبرنگار مهر 
گفت: باتوجه به کاهش بارندگی ها در چند ماه اخیر و خشــک ســالی 
شدید در چند سال گذشــته وجود داشت چنین گمانه زنی هایی وجود 
دارد اما با توجه به مدیریت مصرف نرم افزای و ســخت افزاری در تهران 

شاهد جیره بندی آب نخواهیم بود.
وی ادامه داد: با برنامه ریزی های میان مدتی که بــه همراه وزیر انجام 
شده است تهران برای کوتاه مدت و بلند مدت مشکلی پیش رو نخواهد 
اشــت.مدیر عامل آبفای کشور در پاسخ به این ســوال که زمزمه هایی 
مبنی بر سهمیه بندی آب تا پایان ســال وجود دارد آیا چنین مسأله ای 
صحت دارد، گفت: ســهمیه بندی آب در تهران وجود ندارد و برنامه ای 
ریزی هــا و تدابیر جدی برای جلوگیری از رســیدن بــه آن مرحله در 

دستور کار است.

امکاندشوارشدنوضعیتآبیدر۲۶۰شهر
شیرینسازیآبدریاافزایشمییابد

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور با اشاره به بحران آب 
در استان های مختلف کشــور، گفت: اگر برنامه ریزی نشود ۲۶۰ شهر 
می تواند دچار بحران شــود، ولی علیرغم تمام مشکلات، تغییر اقلیم، 
افزایش هزینه های تامین آب ســعی بر این است که کمترین مشکل را 

در استان ها داشته باشیم.
 اتابک جعفری با اشــاره به آخرین وضعیت شیرین ســازی آب در یا در 
کشــور، اظهار کرد: در حال حاضر ۶۳۵ هزار متر مکعب در شــبانه روز 
شیرین سازی آب در کشــور انجام می شود، با توجه به نیازی که ساحل 
دارد و نمی خواهیم پروژه انتقال آب اجرایــی کنیم، یکی از بحث های 

جدی در حوزه آب موضوع شیرین سازی آب دریا است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر دو درصد جمعیت کشــور معادل تقریبا 
یک و نیم میلیون نفر از آب دریا اســتفاده می کنند، گفت: پیش بینی 
ما این اســت که مطابق برنامه ریزی های صورت گرفته در طول برنامه 

بتوانیم ۵۰۰ هزار مترمکعب دیگر را به این مجموعه اضافه کنیم.
مدیرعامل شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور با اشــاره به هزینه 
شیرین سازی آب دریا در کشــور، گفت: بر اساس آخرین قراردادهایی 
که به امضا رســیده هزینه هر متر مکعب آب از طریق شیرین ســازی 
آب دریا حدود ۱۲  تا ۱۵ هــزار تومان تمام می شــود.جعفری با بیان 
اینکه در استان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان، خوزستان، یزد، 
مازندران، گیلان، سمنان، البرز، اصفهان، کرمان، مرکزی و گلستان از 
آب شیرین سازی شده استفاده می شود، گفت: تا زمانی که منطقه آب 
داشته باشد استفاده از این روش مقرون به صرفه نیست و وزارت نیرو نیز 
به این ســمت حرکت نمی کند.وی افزود: برای ساحل دریا و شهرهایی 
که در حریم دریا قرار دارند، یکی از برنامه های جدی این است که ۵۰۰ 
هزار مترمکعب به ظرفیت شیرین سازی کشــور تا پایان برنامه افزوده 

شود و برنامه های متعددی را برای این بخش تعریف کرده ایم.
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تثبیتنرخسودبانکیمنجربهرشدبازارسهاممیشود

تضمینروندصعودیبورسبااقداممشترکبانکها

خریدار   به تازگی بانک های دولتی و خصوصی 
در اطلاعیــه ای از پایبندی به نرخ ســود قانونی 
خبر دادند، این مســاله می تواند در نهایت رشد 
بورس را تضمین کند، از ســوی دیگر رشد بورس 
در ماه های آینده می تواند به عنوان یک سپر برای 

افزایش تورم عمل کند.
یکــی از موضوعاتی که در ســال های گذشــته 
همیشــه از آن به عنوان یک چالــش جدی برای 
بازار ســرمایه نام برده می شد، مســاله نرخ سود 

بانکی است.
افزایش یا کاهش نرخ ســود بانکی می تواند روند 
ورود و خــروج پــول حقیقی به بــورس را تحت 
تاثیر قرار داده و همین مســاله نیز می تواند روند 

صعودی یا نزولی بورس را تشدید یا تضعیف کند.
نرخ ســود بانکی و نرخ ســود بین بانکــی، اهرم 
کلیدی دولــت  هــا و بانک های مرکــزی برای 
کنترل و مدیریت اقتصاد محســوب می  شود، به 
زبان ســاده نرخ بهره نرخی اســت که بانک  ها به 
دلیل جلوگیری از کاهــش ارزش پول پرداختی 
خود در تاریخ امروز و دریافــت آن پول در آینده، 
از وام  گیرنده دریافت می کننــد؛ در حقیقت نرخ 
بهره به علت ارزش زمانی پول و نرخ تورم دریافت 
می شــود تا ارزش پول وام  دهنده با وجود تورم و 

دریافت آن در آینده از بین نرود.

 نرخ سود ابزاری برای کنترل متغیرهای 
کلان اقتصادی

تغییر نرخ بهــره جزو ابزارهای قابل اســتفاده در 
سیاست  های پولی کشورها اســت؛ در واقع نرخ 
ســود زمانی به یک اهــرم کلیدی بــرای اجرای 
سیاســت  های پولی بدل می شود که متغیرهایی 
نظیر تورم، نقدینگی، سرمایه  گذاری و بیکاری پا 
را از گلیم خود درازتر می  کنند و دولت ها نیز برای 
کنترل این پارامترها، نرخ بهره را هم چون اهرمی 

کنترل  گر به کار می  گیرند.
بانک  های مرکزی در کشــورها در صورت تمایل 
برای افزایش ســرمایه گذاری و مصرف در اقتصاد 
کشــور، نرخ بهره را کاهــش می  دهنــد. با این 
وجود، اگر دولت  ها نرخ بهره را به عنوان سیاستی 
بلندمدت همواره پایین نگه دارند این سیاســت 
می  تواند به افزایش حباب اقتصــادی دامن بزند 
و به نوعی بخش اعظمی از ســرمایه  گذاری  ها را 
به ســمت بازارهایی چون بازار خودرو، ارز، طلا و 
مسکن بکشاند. اما افزایش این نرخ نیز برای مدت 
زمان طولانی می  تواند رکود را تشــدید و سرمایه  
ها را به سمت ســپرده  گذاری در بانک  ها هدایت 

کند.
بانک های مرکزی معمولا بسته به شرایط موجود 
در اقتصاد و توجــه به پارامترهایــی نظیر تورم و 
میزان نقدینگی، نرخ بهــره را مدیریت می کنند. 
نرخ سود بانکی، نرخ ســود بین بانکی و نرخ سود 
اوراق از مهم  تریــن عوامــل برای اثرگــذاری بر 

اقتصاد محسوب می  شوند.

 رابطه افزایش نرخ سود و بازار سرمایه
چندی پیش بود که علی صالح آبادی، رئیس کل 
سابق بانک مرکزی، در نشست خبری، از پیشنهاد 
بانک مرکزی به شواری پول و اعتبار برای افزایش 
نرخ ســود خبر داده بــود، پس از ایــن ماجرا، در 
هفته های گذشــته بانک مرکزی بــرای کنترل 
نقدینگی و تورم اقدام به افزایش نرخ ســود اوراق 

به ۲۳ درصد کرده است.
این مساله نگرانی های فراوانی را برای اهالی بازار 
سرمایه ایجاد کرده بود، افزایش نرخ بهره در سال 
های گذشته منجر به کاهش سودآوری در بورس 
شده و همین مســاله مشــکلات زیادی را برای 

سهامداران ایجاد کرده است.
نرخ ســود بانکی به عنوان یک رقیب جدی برای 
بورس همیشه مطرح بوده اســت، با افزایش نرخ 
سود بانکی، ســرمایه گذارانی که ریسک کمی را 
می پذیرند، دارایی خود را به سمت سپرده گذاری 
در بانک ها حرکت می دهند. این مســاله ســبب 
خواهد شد نقدینگی از بورس که ریسک بیشتری 
دارد، خارج شده و رکود در معاملات بورس ایجاد 

شود.
به عبارت دیگر، ســرمایه گذاری کمتر در بورس 
یعنی شرکت های بورسی پول کمتری در اختیار 
خواهند داشــت. این اتفاق رشد را برای شرکت ها 
سخت تر می کند. درمجموع نرخ های بهره بالاتر 
منجر به شــکل گیری بــازار ســرمایه ضعیف تر 
می شــود، بنابراین تاثیر نرخ بهــره بانکی بر بازار 

بورس معکوس است.
بسیاری از کارشناسان معتقدند تثبیت نرخ سود 
بانکی می تواند منجر به رشــد بازار سهام شود. در 
صورتی که ایــن نرخ در ماه هــای آینده تغییری 
نکند، می توان امیدوار بود بازار ســرمایه روندی 

صعودی خواهد داشت.

 ایجاد چالش برای شرکت های بورسی
 با افزایش نرخ سود

صــادق محبی، کارشــناس بــازار ســرمایه در 
گفت و گو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری فارس، 
درباره افزایش نرخ سود بانکی گفت: افزایش نرخ 
بهره در قالب ســه نرخ بهره مطرح می شود یکی 
نرخ بهره بین بانکی، نرخ بهره سپرده  ها و نرخ بهره 
اوراق تا سررسیدشــان که به آن  YTM گفته می 

شود.
وی ادامه داد: افزایش نرخ ســود می تواند چندین 
اثر بر بازار سرمایه داشــته باشد. افزایش نرخ بهره 
یا در واقع همان نرخ سود بدون ریسک نشان داده 
اســت که اقتصاد را وارد رکود خواهــد کرد، این 
مســاله به خودی خود می تواند فروش مقداری و 

ریالی شرکت  ها را با چالش مواجه کند.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: در نتیجه 
افزایش نــرخ بهــره ســپرده ها و YTM به طور 
مستقیم می تواند بر EPS شــرکت  ها اثرگذاری 
خود را اعمــال کند. مضــاف بر اینکــه به جای 
گسیل نقدینگی به بازار ســهام و خرید و فروش 
ســهم، شــرکت  ها، بانک  ها، نهادهای ســرمایه  
گذاری و صاحبان کســب و کار را مجاب می کند 
که به سمت ســپرده گذاری در بانک که ریسک 

نقدینگی کمی دارد حرکت کنند.
محبی افــزود: بنابراین اتفاق بســیار مهمی که 
در این میان رخ مــی  دهد این اســت که پول در 
دارایی های بدون ریسک فریز می  شود و به جای 
اینکه به دارایی  های باریسکی مثل بازار سهام وارد 
شود، این مســاله در کنترل نقدینگی و تورم موثر 
است، چون از ورود پول به بخش های سفته  بازی 
تا حدودی جلوگیری می کند و در حقیقت پول را 
فریز خواهد کرد  اما نکته اینجاست که این موضوع 
در صورت استمرار و به شکل بلندمدت می  تواند 

رکود را نیز به مشکلات اقتصاد کشور اضافه کند.

وی تصریــح کــرد: اطلاعیه بانک هــای دولتی 
و خصوصــی مبنی بــر توافق بر باقــی ماندن در 
نرخ های ســود قبلی در شــرایط فعلی کــه بازار 
ســرمایه پس از دو ســال در حال متعادل شدن 
اســت، می تواند موجب تداوم صعود بورس شود. 
رشــد بورس در ماه های آینده می تواند به عنوان 

یک سپر برای افزایش تورم عمل کند.

 بانک ها بر پایبندی به نرخ سود قانونی 
تاکید کردند

پس از اینکــه در دو هفته گذشــته بانک مرکزی 
نــرخ اوراق را ۲۳ درصد اعلام کرد، بســیاری از 
کارشناسان اعتقاد داشتند، بانک ها بر پایه همین 
مســاله، نرخ های ســود را به صورت غیرقانونی 
افزایش خواهند داد، اما در روزهای گذشته بانک 
های خصوصــی و دولتی کشــور در اطلاعیه ای 
مشترک توافق کردند از روز شنبه ۱۷ دی، به نرخ 

سود قانونی، پایبند باشند.
در این اطلاعیه با اســتناد به بخشــنامه ابلاغی 
نرخ سود ســپرده ها آمده است: از روز شنبه مورخ 
۱۴۰۱.۱۰.۱۷ اوراق گواهــی ســپرده مدت دار 
ویژه ســرمایه گذاری )عام( با نرخ سود ۲۳ درصد 
در همه بانک ها طبق ســهمیه ابلاغــی اجرایی 

می شود.
این اطلاعیــه می افزایــد: پرداخت ســود علی 
الحســاب اوراق مذکور به صورت ماهانه و معاف 
از مالیات اســت و بازخرید قبل از سررسید آن در 
شعب بانک ها با نرخ ۱۰ درصد سالانه خواهد بود. 
همچنین پرداخت سود ســپرده در ابتدای دوره 
ســپرده گذاری به منظور جذب مشتری ممنوع 

است.
در اطلاعیه مشــترک بانک ها با تاکید بر این که 
نرخ سود ســپرده های ســرمایه گذاری ۳ ماهه و 
۶ ماهه طبق نرخ های اعلامی در بخشــنامه های 
قبلی بانک مرکزی است، آمده است: سپرده های 
بلند مدت، طبق دستورالعمل های بانک مرکزی 

باید حداقل یک ساله افتتاح شود.
این اطلاعیه تاکید دارد: نرخ ســود علی الحساب 
ســپرده های ســرمایه گذاری مدت دار که قبل 
از سررسید برداشت شــود، معادل نرخ سود علی 
الحساب سپرده ســرمایه گذاری متناظر با دوره 

ماندگاری آن با کسر نیم درصد خواهد بود.
بانک هــا همچنین اعــلام کردند که نرخ ســود 
ســپرده های ســرمایه گــذاری کوتاه مــدت با 
کمترین مانده در ماه، در حــال حاضر ۱۰ درصد 
ماه شــمار اســت که به صورت علی الحســاب 

محاسبه و به حساب سپرده گذار واریز می شود.
در بخش پایانی این اطلاعیه آمده است: با عنایت 
به بخشــنامه اخیر بانک مرکــزی، همه بانک ها 
موظف به رعایت دقیق نرخ های مصوب هســتند 
و بــرای بانک هایی که مقــررات ابلاغی را رعایت 

نکنند، ۶ اقدام تنبیهی در نظر گرفته شده است.
بر اساس اعلام شورای هماهنگی بانک ها و کانون 
بانک های خصوصی و موسســات اعتباری، از روز 
شنبه مورخ ۱۴۰۱.۱۰.۱۷ بازرســان بانک ها و 
بانک مرکزی بر رعایت مفاد این اطلاعیه نظارت 

جدی به عمل خواهند آورد.
در صورتی که بانک ها بر نرخ ســود قانونی پایبند 
باشند، می توان امیدوار بود بورس کمترین ضربه 
را از این موضوع بخورد و روند صعودی بورس نیز 

مانند هفته های گذشته ادامه دار باشد.

ما

 شــرکت بیمه ما در حالی آذر ماه 
سال ۱۴۰۱ را به پایان رساند که 
درآمد حق بیمه ای معادل ۳۸۲ 
میلیارد تومان شناســایی کرد. 
این رقم نسبت به مهر ماه با رشد 

۳۵ درصدی همراه شد.
به گزارش روابــط عمومی بیمه 
ما به نقل از پایگاه خبری ریسک 
نیوز، شــرکت بیمه ما فصل پائیز 
را با رشد پشــت سر گذاشت. این 

شــرکت در حالی آذر 
ماه ســال ۱۴۰۱ را به 
پایان رساند که درآمد 
حق بیمــه ای معادل 
۳۸۲ میلیــارد تومان 

شناسایی کرد.
این رقم نســبت به مهر 

ماه با رشــد ۳۵ درصدی همراه 
شد و بیشترین میزان درآمد حق 
بیمه شناسایی شــده در ۹ ماهه 

سال جاری بوده است.
مجمــوع درآمد صدور 
بیمه نامــه در ۹ ماهه 
 ۲.۵۰۱ بــه   ۱۴۰۱
میلیارد تومان رســید 
که مقایسه آن با مدت 
مشابه سال قبل حاکی 
از افزایش ۳۴ درصــدی درآمد 

مذکور می باشد.
خسارت پرداختنی محقق شده 

در آذر ماه به حدود ۱۵۱ میلیارد 
تومان رســید تا جمع خســارت 
پرداختنــی ۹ ماهه بــه ۱.۰۷۴ 

میلیارد تومان بالغ گردد.
از مجموع خسارت پرداخت شده 
۳۳ درصد ســهم رشــته درمان 
بوده اســت. در خصوص درآمد 
صدور بیمه نامه نیــز ۲۸ درصد 
را رشته آتش سوزی در بر گرفته 

است.
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